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 »اقتصاد چرخشي« 
اروپا و آموزه هايي براي ايران

 ديوار بلند حاشا 
در رسانه ملي

 شغل هايي 
كه بر باد رفتند

سرانجام سفري كه بسياري از  
تحليلگران منتظر آن بودند از 
راه رسيد و گروسي راهي تهران 
شد و با مقامات بلند پايه ايران 
ديدار كرد. از قبل هم اعلام شده 
بود اين سفر تاثير قابل توجهي 
در ترسيم دورنماي پيش روي 
برجام خواهد داش��ت. ايران با 
مشكلات اقتصادي فراواني رو به روست و بر اساس اعلام 
كارشناسان اقتصادي بخش مهمي از اين نوسانات ناشي از 
انتظارات تورمي برآمده از عدم احياي برجام اس��ت. ايران 
براي ثبات بيشتر و بهبود شاخص هاي اقتصادي نيازمند 
برجام است و قصد دارد از طريق توافق با كشورهاي 1+4 اين 
روند را محقق كند. بنابراين ايران تلاش مي كند زمينه اي 
براي بهبود مناس��بات با طرف هاي مقابل بيابد. ايران به 
دنبال اين اس��ت كه تا حد امكان به تدريج مناسباتش با 
دني��اي پيراموني را عادي كند و تجديد نظر اساس��ي در 
مناسبات سياسي اش با كشورها و سازمان هاي بين المللي 
داشته باشد.روايتي كه چهره هاي دولتي ايران از مذاكرات 
ارايه مي كنند، مثبت است و اخبار داخلي حاكي از رضايت 
كامل گروسي از سفر به تهران است. رسانه هاي بين المللي 
اما با احتياط بيشتري سخن مي گويند و منتظر برگزاري 
نشس��ت خبري گروسي هس��تند تا داده هاي اطلاعاتي 
بيش��تري كس��ب ش��ود.  فارغ از اين گزاره هاي خبري و 
رس��انه اي، به طور كلي آمدن گروس��ي به تهران، بيش از 
اينكه به حل جنبه هاي فني پرونده هسته اي كمك كند 
به مساعد سازي فضاي بين المللي و اعتمادسازي كمك 
مي كند. گزاره اي كه ايران به آن بسيار نياز دارد و از طريق 
آن مي تواند به يك مخاطب عادي در جامعه جهاني بدل 
ش��ود. اما بايد توجه داشت، پرونده هسته اي ايران مربوط 
به يك كشور يا دو كشور نيست، بلكه پرونده اي است كه 
مس��تقيما به صلح و امنيت بين المللي ارتباط دارد. افكار 
عمومي بين المللي با دقت اخبار برآمده از مذاكرات را دنبال 
مي كند و خواستار شفاف سازي در اين زمينه است. شخصا 
اين سفر را مثبت ارزيابي مي كنم چرا كه فضايي را ايجاد 
مي كند كه زمينه هاي اختلاف ايران با كشورهاي مقابل از 
طريق مذاكره و گفت وگو حل و فصل شود. معتقدم سفر 
گروسي به تهران از نظر سياسي اهميت بيشتري دارد تا از 
ادامه در صفحه 4 منظر فني و تخصصي.   

روند معاملات بازار بورس ايران 
طي بهمن و اس��فند 14۰1 
نشان از ورود پول هاي جديد 
و افزايش ارزش معاملات دارد. 
در شرايطي كه دلار به عنوان 
يكي از عوامل اصلي در تعيين 
ميزان تورم و انتظارات تورمي 
در حال ركوردشكني بوده و 
در بازار آزاد با ارقام بالاتر از ۵۰ هزار تومان در حال معامله 
است، بورس تهران هنوز نتوانسته است به سقف قبلي 
خود دست يابد. در شرايطي كه انتظارات تورمي هر روز 
نسبت به گذشته افزايش مي يابد، ليكن به علت عدم 
حمايت دولت از بورس، اتخاذ سياست هاي ناهماهنگ 
و متضاد، نبود چش��م انداز سياسي و اقتصادي روشن، 
ناهماهنگي ميان مديران ارش��د اقتصادي كش��ور و 
همچنين عوامل داخل سازماني، بورس نتوانست رشدي 
همگام با تورم و انتظارات تورمي داشته باشد و عملكرد 
قابل دفاعي را در سال 14۰1 از خود بر جاي نگذاشت.  
اگر به صورت همزمان روند شاخص كل بورس و روند 
تغييرات نرخ ارز به قيمت آزاد را بررسي كنيم به وضوح 
يك ش��كاف حركتي ميان اين دو روند را خواهيم ديد. 
شكافي كه نش��ان مي دهد حركت بورس به مراتب از 
حركت دلار كند تر بوده است. دلايل اين شكاف را قبل تر 
توضيح داده ام، اما موضوع مهم اين است كه در 14۰۲ دو 

سناريو پيش روي دلار و بورس وجود دارد.
الف- كاهش نرخ دلار بازار آزاد تا محدوده ۳۸ هزار تومان 
)بسيار بعيد(  ب- حركت بورس براي پشت سر گذاشتن 
شاخص ۲1۰۰ واحدي و ايجاد يك الگوي صعودي قوي 

و شتابان.
بنابر آنچه از وضعيت اقتصادي و سياسي كشور استنتاج 
مي ش��ود احتمال وقوع حالت اول )اصلاح جدي دلار( 
بسيار بعيد اس��ت و به نظر رسيدن دلار به قيمت هاي 
پايين تر از 4۸ هزار تومان امكان پذير نيست. بنابراين 
بورس و به تبع آن شاخص كل بايد خود را به دلار برساند 
و يك س��قف جديد را رقم بزند. در كل به نظر مي رسد 
14۰۲ س��ال نيكويي براي س��هامداران و فعالين بازار 
سرمايه باشد و بعد از مدت ها بتوانند يك بازار گاوي و به 
رنگ سبز بهاري را تجربه كنند. بازاري كه در آن ارزش 
ادامه در صفحه 8 سهام شركت ها به...  

يكي از اصلي ترين مشكلاتي 
كه اقتصاد اي��ران با آن مواجه 
ب��وده، در واقع در دل مديريت 
اقتصادي كشور قرار دارد. يعني 
دولتي ك��ه خود بايد به محلي 
ب��راي اصلاح��ات اقتصادي 
تبديل شود و راه را براي بهبود 
شرايط اقتصادي كشور فراهم 
كند، در اقتصاد ايران آن قدر بزرگ و تنومند شده كه خود 

عامل بسياري از مشكلات است.
هر سال در فصل بودجه ريزي به خوبي ما اين موضوع را 
درك مي كنيم. در حالي كه با توجه به محدوديت هاي 
اعتباري، دستيابي به بس��ياري از اهداف زيرساختي 
و توسعه محور با دش��واري مواجه مي شوند و هر سال 
عملا بودجه كامل درياف��ت نمي كنند، دولت آن قدر 
هزينه جاري دارد كه عملا توان رسيدگي به هيچ يك از 
اولويت ها را پيدا نمي كند. يكي از اصلي ترين موضوعاتي 
كه اقتصاد ايران بايد براي آن راهكاري پيدا كند، بحث 
نظام بودجه ريزي اس��ت. ما جزو معدود كش��ورهايي 
هستيم كه هر س��اله در آن، دولت بودجه و اعتبارات 
گسترده اي را به نهاد و سازمان هايي تزريق مي كند كه 
عملا هيچ فعاليت اقتصادي ندارند و تنها مصرف كننده 
هس��تند، از س��وي ديگر دول��ت در حوزه هايي ورود 
مي كند كه امكان فعال كردن بخش خصوصي در آنها 
وجود داشته باشد، با در كنار هم قرار دادن اين شرايط 
مي فهميم كه چ��را بودجه ريزي براي تمامي دولت ها 
در ايران مشكل آفرين بوده و ما همواره درگير به دست 
آوردن منابع جدي��د بوده ايم. در س��ال هايي كه پول 
نفت به اقتصاد ما تزريق شده، به جاي سرمايه گذاري 
در طرح ه��اي زيرس��اختي از آن در طرح هاي جاري 
اس��تفاده كرده ايم و هرگاه پول نفت نبوده، اقتصاد ما 
براي گذران امور نيز با مشكل مواجه شده است.اين در 
حالي اس��ت كه در بسياري از كشورها، امروز ماليات و 
درآمدهاي پايدار بيش از 7۰ درصد درآمدهاي دولت 
را شامل مي شود و به اين ترتيب تكانه هاي بين المللي 
به عاملي براي افزايش نرخ تورم يا بالا رفتن مشكلات 
دولت بدل نمي شود.حتي در سال هايي كه دسترسي 
به درآمدهاي نفتي كاهش يافته نيز باز خبري از اتكا به 
ادامه در صفحه 8 درآمدهاي پايدار نيست.  

با عنايت به نتايج بررسي هاي 
جهاني انتظار مي رود تا چهل 
س��ال آينده مصرف جهاني 
موادي مانند س��وخت هاي 
فسيلي، فلزات و مواد معدني، 
مناب��ع طبيع��ي و... دو برابر 
ش��ود؛ اين در حالي است كه 
پيش بيني مي ش��ود توليد 
س��الانه زباله نيز تا 7۰ درصد افزايش يابد. از اين رو، از 
سال ۲۰1۵ تاكنون كميته اقتصادي و اجتماعي اروپا و 
كميته مناطق تمركز بر توسعه »اقتصاد چرخشي« در 
بين كشورهاي عضو اتحاديه اروپا را به عنوان موضوعي 
مهم و استراتژيك به رسميت مي شناسد كه طي آن رشد 
اقتصادي با بي اثركردن مضرات آلودگي هاي حاصل از 
فعاليت هاي صنعتي )ب��راي آب، هوا، زمين و...( همراه 
باشد و بتواند همچنان قدرت رقابت پذيري اتحاديه اروپا 
را نيز تضمين نمايد. مطالعه اخير اتحاديه اروپا تخمين 
مي زند كه اعمال نمودن اصول اقتصاد چرخشي در همه 
بخش هاي اقتصادي اتحاديه اروپا اين پتانسيل را دارد 
كه توليد ناخالص داخلي اتحاديه اروپا را تا سال ۲۰۳۰ به 
ميزان ۰.۵ درصد افزايش دهد و همچنين، حدود 7۰۰ 
هزار شغل جديد در اين منطقه ايجاد نمايد. در اين راستا 
»طرح اقدام براي اقتصاد چرخشي۲۰۳۰-۲۰۲۰« در 
اتحاديه اروپا تدوين شده است. اين طرح مجموعه اي از 
نوآوري ها و ابتكارات مرتبط را براي ايجاد يك چارچوب 
سياس��تي كلان براي توليد انواع محصولات با قدرت 
رقابتي قوي و منسجم ارايه مي دهد كه توليد محصولات، 
خدمات و مدل هاي تجاري پايدار را به استاندارد همگاني 
در اقتص��اد اروپا تبدي��ل كند. علاوه ب��ر آن، الگوهاي 
مصرف را تغيير مي دهد تا توليد زباله در زنجيره ارزش 
)چرخشي( به صفر برسد. در اين طرح، رويكرد اقتصاد 
چرخش��ي با پيشبرد اقدامات گس��ترده براي كاهش 
ضايعات و اطمينان از عملكرد مقتضي بازار داخلي براي 
كاربرد مواد خام ثانويه با كيفيت بالا اتخاذ شده است. 
بدين ترتيب، اتحاديه اروپا از قدرت نفوذ حداكثري خود 
در حوزه هاي پژوهشي، نوآوري و منابع مالي براي اجراي 
اهداف توسعه پايدار در اين طرح تا سال۲۰۳۰ استفاده 
خواهد كرد تا بتواند به رهبر پيشگام در امر پياده سازي 
ادامه در صفحه 5 اقتصاد چرخشي در ...  

در حالي كه مساله مسموميت 
دانش آم��وزان ديگ��ر به يك 
ش��هر و دو شهر و چند مدرسه 
ختم نمي ش��ود اما برخي افراد 
همچنان ت��لاش مي كنند تا با 
تكذيب كردن اتفاقات تا جايي 
كه مي توانن��د واقعيت ها را به 
شكل ديگري نشان بدهند، بعد 
از مساله مسموميت برخي دانش آموزان در مدرسه اي در 
پرديس، صدا و سيما اقدام بر پخش مصاحبه اي با راننده يك 
تانكر نفتكش كرد كه اين فرد مدعي مي شد تانكر را كنار 
مدرسه پارك كرده و شب تا صبح آنجا بوده و به همين دليل 
چون مواد ش��يميايي و پتروشيمي در تانكر وجود داشته 
باعث شده تا گازهاي منتشر شده از آن باعث مسموميت 
دانش آموزان شود. مساله اينجاست كه آيا مسوولان صدا و 
سيما از خود سوال كرده اند كه در مورد مسموميت بچه ها 
در مدارس ديگر و شهرهاي ديگر بايد چه سناريوي ساخته 
شود. چرا بايد اتفاقي به اين بزرگي را كه با جان فرزندان اين 
سرزمين سرو كار دارد به مضحكه بگيريم و سعي كنيم با 
انتشار چنين گزارش هاي جعلي اهميت موضوع را كاهش 
دهيم. به ب��ازي كردن فكر و ذهن م��ردم و بي توجهي به 
نگراني اوليا دانش آموزان آن هم از س��وي رسانه ملي چه 
دليلي مي تواند داش��ته باشد. چرا بايد هميشه اين صدا و 
سيما باشد كه بي توجه به اتفاقاتي كه در جامعه رخ مي دهد 
سناريوهاي خود را به تصوير بكشد. واقعا مصاحبه با راننده 
نفتكش چه چيزي را براي مردم و اوليا نگران دانش آموزان 
روش��ن كرد. اگر اين يك مدرسه بر اثر سهل انگاري دچار 
چنين اتفاقي شده است بقيه مدارس چگونه آلوده شده اند. 
اينكه در خبرها عنوان شود راننده نفتكش بازداشت شده 
است خود روي ديگر سكه بي اعتبار كردن اعتماد عمومي 
اس��ت. راننده نفتكش چرا بايد بازداشت شود. اگر او با اين 
ماشين مواد پتروش��يمي حمل مي كرده چرا بايد به طور 
عمدي ماشين را كنار مدرسه اي پارك كند، شب را در آن 
منطقه بگذراند و صبح هم جلو دوربين صدا و سيما حاضر 
شود و تمام تقصيرها را به گردن بگيرد. آنچه در اين گزارش 
هم ديده و ش��نيده مي شود، رفتار سهوي فردي است كه 
خودش هم نمي داند بار كاميون چه بود، نفت بوده يا مواد 
پتروشيمي؟! مساله مهم اين است كه در تمامي اتفاقات رخ 
ادامه در صفحه 8 داده آن چيزي كه... 

رييس جمه��وري اخي��را در 
خص��وص آمارهاي اش��تغال 
مطالب��ي را عن��وان و عملكرد 
دولت در خصوص اين شاخص 
را برجسته ارزيابي كرده است. 
بر اساس اعلام رييس جمهوري 
آماره��اي بي��كاري چن��د 
ده��م درص��د كاه��ش يافته 
اس��ت. اظهاراتي كه ساعاتي بعد از س��وي وزير كار دولت 
س��يزدهم هم تاييد ش��د. اما مردم در واقعيت به گونه اي 
ديگر مي انديش��ند. درواقع آمارهايي ارايه شده كه به نظر 
مي رس��د در عرصه ميداني و واقعيت ه��اي حاكم بر بازار 
چندان ريشه در واقعيت نداشته باش��د. دولت نه تنها در 
زمينه اشتغال عملكرد مناسبي از خود ارايه نكرده است، 
بلكه با محدودسازي و مسدودسازي فضاي مجازي، دامنه 
وس��يعي از مش��اغل آنلاين و اينترنتي را هم به تعطيلي 
كش��انده است. بر اس��اس برخي آمارهاي مستند، تعداد 
واحدهاي خسارت ديده در اثر محدودسازي فضاي مجازي 
به بيش از يک ميليون واحد رس��يده است. اساسا يكي از 
مش��كلات جدي كه دولت س��يزدهم با آن مواجه است، 
وعده هاي غيرواقعي است كه داده است اما امكان تحقق 
ندارند. نه تنه��ا امكان تحقق ندارند بلكه حتي افق تحقق 
روشني هم ندارند. به نظر مي رسد عملا برخي بخش هاي 
دولت در حال آمارسازي هستند. مثلا در بحث اشتغال با 
آمارها بازي مي كنند و حتي افرادي كه در طول هفته يک 
س��اعت كار كرده اند را هم ذيل ليست افرادي كه اشتغال 
دارند دسته بندي مي كنند. اما در بطن جامعه هيچ نشانه اي 
از رونق كس��ب و كار و بهبود شاخص هاي توليد مشاهده 
نمي شود كه مبتني بر آن كسي بخواهد بگويد اشتغالزايي 
رونق خاصي پيدا كرده اس��ت. اما اين آمارسازي ها نه تنها 
كمكي به دولت نمي كند، بلكه باعث رويگرداني بيش��تر 
مخاطبان از آنها خواهد شد. همان طور كه اشاره شد، كار 
كردن يک س��اعته فردي در هفته به معنايي اشتغالزايي 
نيس��ت و نبايد آن را ذيل آمارهاي اشتغالزايي قرار داد. از 
دوره احمدي نژاد موضوع تغيير تعريف اش��تغال مطرح 
شد و آس��يب هاي زيادي وارد کرد. واقع آن است كه نرخ 
مشاركت نزولي شده و پايين آمده است. عددهايي هم كه 
دولت در خصوص اشتغالزايي اعلام مي كند مبتني بر يك 
ادامه در صفحه 6 نرخ مشاركت پايين است.  
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بخش خصوصي براي برون رفت از بحران محيط زيست 
نخبگان، ذي نفعان و قواي سه گانه را فراخواند

»تعادل« آخرين وضعيت بازار سرمايه را بررسي مي كند

نقشه عبور از بحران آب

شاخص برگشت  خورد

هشتمين رويداد ملي آب برگزار شد. در اين نشست، 
عنوان ش��د كه »كاه��ش قابل توج��ه روان آب هاي 
سطحي و افت مداوم تراز آب هاي زيرزميني در كشور، 
بروز پديده فرونشست زمين، خشك شدن تالاب ها 
و درياچه ها، ب��روز پديده ريزگردها و تهديد پايداري 
سرزمينمان« توأم با افزايش جمعيت و تغيير اقليم، 
مساله آب را به ابرچالش كشور تبديل كرده است. به 

باور بسياري از متخصصان، فرصت براي عبور از اين 
ابرچالش كم آبي بس��يار كم اس��ت و درصورت عدم 
استفاده از فرصت هاي موجود، مواجهه با اين ابرچالش 
پيچيده تر و پرهزينه تر خواهد شد. بنابر اعلام بخش 
خصوصي، فرصت طلايي ب��راي مهار اين ابرچالش، 
فقط يك دوره 1۰ س��اله »رياضت آبي« اس��ت و در 
صفحه 7 را بخوانيد صورتي كه از...  

شاخص كل بازار س��رمايه در اولين روز كاري هفته 
سوم اسفند ماه روند نزولي به خود گرفت و با كاهش 
بيش از يك درصدي از كانال 1.۸ ميليوني خارج شد؛ 
اما همچنان انتظار بازگشت شاخص به اين محدوده 
را تا پايان سال داريم. عوامل مختلفي چون افزايش 
نرخ بهره، نوسان نرخ دلار و در نهايت سفر گروسي به 
تهران باعث شد كه بورس روند منفي به خود بگيرد؛ 

البته هنوز نتيجه اي از س��فر گروسي به تهران اعلام 
نشده اما برخي مي گويند كه احتمالا نتيجه اين سفر 

تاثير منفي روي بازار سرمايه داشته باشد.
از سوي ديگر بررسي آخرين آمار بانك مركزي نشان 
مي دهد كه در هفته اي كه گذش��ت، نرخ سود بازار 
بين بانكي براي هفتمين هفته متوالي صعودي شد. 
صفحه 4 را بخوانيد به اين... 

وزير كشور با صدور بيانيه اي اطمينان خاطر داد موضوع 
مسموميت دانش آموزان با جديت در حال پيگيري است 
و تاكيد كرد: سلامت دانش آموزان در اولويت اصلي همه 
مسوولان است و براي ايجاد آرامش و تامين آسايش آنان از 

هيچ تلاشي فروگذار نخواهند كرد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، متن بيانيه دكتر احمد 

وحيدي به شرح زير است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

به دنبال حوادث و وقايع اخير در تعدادي از مدارس كشور 
و بروز برخي نگراني ها در ميان خانواده ها، مبني بر وجود 

عوارض در برخي دانش آموزان از جمله سوزش گلو، ريزش 
اشك و… و موج س��واري و جنگ رواني بدخواهان ايران 
اسلامي به منظور ايجاد اضطراب و نگراني در ميان مردم و 
به تعطيلي كشاندن مدارس، بنا به دستور رياست محترم 
جمهور، وزارت كشور ماموريت يافت تا ابعاد اين مساله  را 

بررسي كند.
بدين منظور جلسات فشرده و مستمري طي روزهاي اخير 
با حضور مسوولان و كارشناسان برجسته وزارت خانه هاي 
بهداشت، آموزش و پرورش، دستگاه هاي اطلاعاتي، امنيتي 
ادامه در صفحه 6 و قضايي برگزار شد كه... 

بيانيه وزير كشور درباره موضوع مسموميت دانش آموزان

سلامت دانش آموزان در اولويت مسوولان است

كشف نمونه هاي مشكوك

مجوز داوطلبانه ايران براي نظارت هاي بيشتر آژانس

توافق  در تهران

شرط بهارستان براي ايجاد بدهي جديد  در قوه مجريه

صفحه 5    صفحه 2    

 مهلت پنج ماهه مجلس 
براي واگذاري شركت هاي دولتي

 سازمان نوسازي تهران خواستار واگذاري 
همه اراضي دولتي به شهرداري شد 

چوب  شهرداري 
لاي چرخ دولت و بخش خصوصي



رييس جمهور با اش��اره ب��ه مذاكرات مدي��ركل آژانس 
بين المللي ان��رژي اتمي با مقامات ايران��ي در تهران ابراز 
اميدواري كرد كه آژانس براساس رفتار حرفه اي و منصفانه 
و رعايت اصل بي طرفي نسبت به بيان واقعيت فعاليت هاي 
صلح آميز هسته اي ايران و شفاف سازي پايبندي كشورمان 

به قوانين اقدام نمايد.
سيد ابراهيم رييسي بعد از ظهر ش��نبه در ديدار »رافائل 
گروسي« مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي با اشاره 
سوابق همكاري گسترده ايران با آژانس، رفت و آمد مقامات 
اين سازمان به كشورمان را حكايت از اراده قوي جمهوري 

اسلامي ايران براي همكاري سازنده با آژانس دانست.
وي با بيان اينكه »ايران بر اساس حسن نيت و وفاي به عهد 
بالاترين سطح همكاري را با آژانس داشته است« تاكيد كرد: 
انتظار داريم نگاه آژانس انرژي اتمي هم كاملًا حرفه اي بوده 
و قدرت هاي سياسي كه به دنبال اهداف خاص خودشان 

هستند، فعاليت هاي آژانس را تحت الشعاع قرار ندهند.
وي با تش��ريح ضرورت هاي اس��تفاده از دانش هسته اي 
در صنعت، كشاورزي و پزش��كي براي رفاه زندگي مردم 
اظهار داش��ت: برخي كشورها و در راس آنها امريكا و رژيم 
صهيونيستي در حالي مساله هس��ته اي را بهانه اي براي 
فش��ار بيش��تر بر مردم ايران قرار داده اند كه اين رژيم به 
عضويت آژانس هم در نيامده و بر اساس آيين نامه هاي آن 

عمل نمي كند.
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه امريكا اولين نقض كننده 
توافق هسته اي بود كه از برجام خارج شد، افزود: اروپايي ها 
نيز به تعهدات خود در اين توافق عمل نكردند، اگر چه ايران 
به تعهدات خود پايبند بود و اين پايبندي بيش از ۱۵ بار در 

گزارش هاي آژانس مورد تاييد قرار گرفته است.
رييسي با اش��اره به مذاكرات گروسي با مقامات ايراني در 
سفر به تهران ابراز اميدواري كرد كه آژانس براساس رفتار 
حرفه اي و منصفانه و رعايت اصل بي طرفي نسبت به بيان 
واقعيت فعاليت هاي صلح آميز هسته اي ايران و شفاف سازي 
پايبندي كشورمان به قوانين آژانس انرژي اتمي اقدام نمايد.

رافائل گروسي مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي نيز 
در اين ديدار با ابراز خرسندي از سفر به ايران و به ويژه ديدار 
با رييس جمهوري اسلامي ايران، همكاري ايران و آژانس 
را ديرين��ه و مثبت خواند و اظهار داش��ت: تداوم اين روند 
نيازمند يك همكاري مستمر و سطح بالا به منظور تقويت 

روابط دوجانبه است.
گروسي با تاكيد بر اينكه امروز استفاده از انرژي هسته اي 
براي رفاه مردم اجتناب ناپذير است، به گفت وگوهاي اخير 
خود با مقامات ايراني اش��اره كرد و اظهار داش��ت: بنده و 
همكاران ملاقات هاي بس��يار سازنده و مثبتي با مقامات 
ايراني داشتيم و مطمئن هستم كه زمينه ساز خوبي براي 
تعاملات آينده بوده و در نتيجه اين سفر همكاري ها تقويت 

خواهد شد.
مديركل آژانس انرژي اتمي با بيان اينكه به خوبي مشخص 
اس��ت كه چه كسي در وضعيت كنوني برجام مقصر بوده 
است، اظهار داشت: بدخواهان نمي خواهند همكاري هاي 
دوجانبه ايران و آژانس موفقيت آميز باشد و بهترين پاسخ 

به آنها توسعه همكاري هاي دوجانبه است.
گروس��ي اظهار داشت: در گفت وگو با مقامات ايراني اراده 
آنها براي مذاكرات هس��ته اي و احي��اي برجام در جهت 
تامين منافع مردم ايران را جدي يافتم و مطمئنم اگر اراده 
سياسي وجود داشته باشد، بازگشت به برجام امكان پذير 
است. همچنين رافائل گروسي در نشست خبري مشترك با 
محمد اسلامي گفت: جاي خوشحالي دارد كه من برگشتم 
به تهران و در اين ديدار بسيار بسيار مهم آماده ايم كار را پيش 
ببريم. ديشب در جلسه اي با حضور دانشمندان نخبه ايراني 
بودم و جاي خوش��حالي براي من داشت. وي ادامه داد: ما 
ديروز مذاكرا ت مان را ش��روع كردي��م و امروز ادامه يافت. 
گروسي اظهار كرد: دو مساله مهم هستند كه وجود دارد اول 
اينكه توقعات بالا هستند و حضور شما از مطبوعات نشان 
مي دهد چقدر مساله مهم است. البته اين سطح توقعات در 
سطح جهاني هم درباره كاري كه ما با ايران پيش مي بريم 
وجود دارد و همچنين درباره شفاف سازي و دسترسي هايي 
كه بايد از سوي ايران داده شود. مديركل آژانس گفت: بخش 
دوم كه مهم اس��ت مربوط به همكاري هاي فني و علمي 
با ايران است. شب گذش��ته در اين باره بحث كردم و قرار 
است رويدادي كه سال ها انجام مي شده وجهه بين المللي 
پيدا كند و اين رويداد قرار است س��ال آينده برگزار شود 
و م��ا از برگزاري آن حمايت مي كني��م. در ادامه مديركل 
آژانس درباره تهديدات مكرر رژيم اسراييل و امريكا عليه 
تاسيسات هسته اي ايران و سكوت متقابل آژانس در اين 
باره گفت: ارجاع و اش��اره به حمله ب��ه نيروگاه هاي اتمي 
شايد الان رايج ش��ده و آن هم به خاطر حملاتي است كه 

به تاسيس��ات اتمي اوكراين انجام مي ش��ود كه مي تواند 
خاطراتي را براي ما از گذشته زنده كند. طي كنفرانس هاي 
عمومي آژانس حملات و تهديد به حمله به تاسيسات اتمي 
و نيروگاه هاي اتمي محكوم شده است. هرگونه اقدام نظامي 
عليه نيروگاه هاي اتمي كاملا محكوم و غيرقانوني است و 
خارج از نرم هاي بين المللي است و اميدواريم همه بتوانيم 

از نيروگاه هاي اتمي به ويژه در اوكراين محافظت كنيم.
گروسي در پاس��خ به سوالي ديگر مبني بر اينكه از سفر و 
ديدار با مقامات ايران رضايت داريد؟ گفت: من هميشه از 
ديدار با همكارم آقاي اسلامي استقبال مي كنم و براي من 
شخصا رضايت بخش اس��ت. در عين حال بحث ما بحث 
كاري و ضرورت است. ما مي خواهم با ايران ديالوگ جدي 
و سيستماتيك داشته باشيم و البته از سفر قبلي من مدتي 
گذشته بود در حالي كه مسائلي بود كه بايد با هم صحبت 
كنيم و خوشحالم كه به ايران آمدم ولي هنوز كار ما تمام 
نشده و همكاران ما دارند هنوز كار مي كنند تا مسائلل را حل 
و فصل كنند و قرار است من با مقامات ديگر ديدار داشته 
باشم و در پايان روز مي توانم قضاوت بيشتري داشته باشم 
از ميزان رضايت خودم اما جو، كاري و مبتني بر صداقت و 

همكاري است و كار با ايران ادامه دارد.
وي در پاس��خ به اينكه همان برنامه اي كه براي بازرسي از 
ايران داريد از اس��راييل هم داريد؟ گفت: اين سوالي است 
كه من مرتب مي شنوم به ويژه وقتي به ايران و كشورهاي 
خاورميانه مي آيم و البته سوال مهمي است. بايد تاكيد كنم 
كه آژانس بازرسي هايش بر پايه توافقات قانوني و حقوقي 
است كه با اعضا دارد. ايران هم عضو ان پي تي است و توافق 
پادماني با آژانس دارد و ما بر همين اساس رفتار مي كنيم. 
از جامعه ايران مي خواهم اي��ن را درك كند كه ما بر پايه 
توافقات و قراردادها با كشورها بازرسي مي كنيم و اسراييل 
جزو ان پي تي نيست. البته ما با آنها توافق متفاوتي داريم. 
اما اين من نيستم كه مشخص كنم با كدام كشور بايد شديد 
برخورد كرد يا با برخي نبايد اصلا برخورد داشت. البته بگويم 
از نظر من همه كشورها در جهان بايد عضو ان پي تي شوند. 
گروسي در پاس��خ به اينكه چرا گزارش ها و حتي اسناد و 
مدارك انحصاري ايران حتي غير از گزارش هاي عمومي 
به رس��انه ها درز پيدا مي كند؟ گفت: البته بگويم هر وقت 
خبري از درز گزارش هاي محرمانه مي شنوم شخصا نااميد 
 و عصباني مي شوم اما من نمي توانم همه اعضا را چك كنم. 

اين اصلا مساله خوشايندي نيست كه بخواهم از آن رضايت 
داشته باشم اما اين مساله نشان مي دهد كه ضروري است 
ما و ايران ديالوگ مستمر و زياد داشته باشيم و با هم دايم 

در تماس باشيم و اجازه ندهيم به شايعات دامن زده شود.
وي درباره اينكه امروز بر سر مسائل باقي مانده و سه مكاني 
كه اختلاف نظر بر سر آن است به توافق مي رسيد؟ گفت: 
الان داريم سخت روي اين مساله كار مي كنيم و الان زنگ 
تفريح داديم تا با شما صحبت كنيم و بعد صحبت مي كنيم 

كه ببينيم به چه نتيجه اي خواهيم رسيد.
وي در پاس��خ به اينكه مي توان اميدوار بود كه در نشست 
بعدي شوراي حكام شاهد فشارهاي سياسي كشورهاي 
اروپايي بر مس��اله ايران نباشيم؟ گفت: براي پاسخ به اين 
سوال من بايد يك گوي بلورين داشته باشم تا به آن پاسخ 
دهم. به هر حال كشورها با اهداف مختلف براي تاثيرگذاري 
عمل مي كنند اما باز مي گويم كه مهم است ايران و آژانس 

همكاري نزديك داشته باشند تا اين فشارها كاسته يا خنثي 
شود. اين نشان مي دهد كار مشترك ما در چارچوب پادمان 
بسيار مهم اس��ت و الان اين كار را داريم انجام مي دهيم. 
گروسي در پاسخ به اينكه چه تضميني مي دهيد از آژانس 
به عنوان ابزار سياسي استفاده نشود؟ اظهار كرد: من اين 
اطمينان را مي دهم ك��ه هيچ وقت از آژانس به عنوان ابزار 
سياسي استفاده نمي شود و نخواهد شد و اين قول را مي دهم 
و تحت دستور العمل هيچ كشوري كار نمي كنيم و از كسي 
دستور نمي گيريم و اينگونه صحبت ها از نظر من مضحك 
هستند. براي ما عمل مهم اس��ت و زياد به حرف ديگران 
توجه نمي كنيم. همانطور كه آقاي اسلامي هم گفتند براي 
ما مهم است با هم تحت پادمان ها كار كنيم. وي  تاكيد كرد: 
مذاكرات احياي برجام در دستور كار است و ادامه دارد و البته 
توافقي ما داريم انجام مي دهيم و توافقي كه قرار است به آن 

برسيم كمك كننده به احياي برجام خواهد بود.
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مأخذ محاسبه ماليات انواع 
خودرو قيمت روز آن است

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي مأخذ اخذ ماليات 
از خودروها در سال آتي را قيمت روز خودرو با توجه به 
تاريخ ساخت يا واردات آن و صرفاً براساس مشخصات 
مالك خودرو مندرج در شناسنامه خودرو صادره توسط 
نيروي انتظامي  به عنوان س��ند رسمي خودرو لحاظ 
كردند. ، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جريان 
جلسه علني نوبت دوم مجلس، بخش هزينه اي لايحه 
بودجه ۱۴۰۲ را بررس��ي كرده و بن��د خ تبصره ۶ را به 
تصويب رساندند. بر اساس بند خ تبصره ۶؛ انواع خودروي 
س��واري و وانت دو اتاق )كابين( داراي شماره انتظامي 
ش��خصي در اختيار مالكين اعم از اشخاص حقيقي و 
حقوقي كه قيمت روز خودروي آنها بيش از سي ميليارد 
)۳۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال است نسبت به مازاد بر اين 
مبلغ مشمول ماليات سالانه خودرو به نرخ يك درصد 

)۱%( مي گردند.
۱-  مأخذ محاسبه ماليات خودرو موضوع اين بند قيمت 
روز انواع خودرو با توجه به تاريخ س��اخت يا واردات آن 
و صرفاً براساس مش��خصات مالك خودرو مندرج در 
شناسنامه خودرو صادره توسط نيروي انتظامي )برگ 
س��بز(  به عنوان سند رس��مي خودرو است كه توسط 
سازمان امور مالياتي كشور هر ساله تا پايان فروردين ماه 
تعيين و اعلام مي گردد.  مأخذ مزبور براي انواع خودرو 
كه بعد از اعلام سازمان توليد يا وارد مي شوند، بلافاصله 
پس از توليد يا واردات آن توسط سازمان مزبور تعيين 
و اعلام خواهد شد. سازمان امور مالياتي كشور مكلف 
است مراتب را به نحو مقتضي به اطلاع اشخاص مشمول 
برساند. كليه اشخاص حقيقي و حقوقي مكلفند ماليات 
سالانه مربوط به خودروهاي تحت تملك خود و فرزندان 
كمتر از ۱۸ سال و محجور تحت تكفل را حداكثر تا پايان 
بهمن ماه هر س��ال پرداخت نمايند. ثبت نقل و انتقال 
خودروهايي كه به موجب اين بند براي آنها ماليات وضع 
گرديده است قبل از پرداخت بدهي مالياتي مورد انتقال 
ش��امل ماليات بر دارايي، نقل و انتق��ال قطعي و اجاره 
ممنوع اس��ت. متخلفان از حكم اين بن��د در پرداخت 

ماليات متعلقه مسووليت تضامني دارند.
همچنين نمايندگان با پيشنهاد محمد مهدي مفتح 
مبني بر حذف جز ۲ اين بند موافقت كردند. بر اساي اين 
بند كه حذف شد؛ به دولت اجازه داده مي شود بر اساس 
پيشنهاد س��ازمان  برنامه و بودجه كشور و متناسب با 
شرايط اقتصادي كشور، هر سه سال يك بار نسبت به 
كاهش يا افزايش قيمت پايه تعيين شده فوق الذكر اقدام 

و مراتب را ابلاغ نمايد.

   مشاغل پزشكي و كسب و كارهاي حقوقي 
مكلف به استفاده از پايانه فروشگاهي

با تصويب مجل��س، كليه صاحبان حرف و مش��اغل 
پزش��كي، و شاغل در كس��ب و كارهاي حقوقي اعم از 
وكالت و مشاوره حقوقي و خانواده مكلف به استفاده از 

پايانه فروشگاهي شدند.
س -  متن زير به انتهاي جزو )۱( بند )پ( ماده )۳۲( قانون 

احكام دايمي برنامه هاي توسعه كشور اضافه مي شود.
»شاخص هاي مناطق و شهرستان هاي غيربرخوردار 
از اشتغال موضوع اين جزو با پيشنهاد سازمان  برنامه  و 

 بودجه كشور به تصويب هيات وزيران مي رسد.«
ع- ماليات و عوارض ارزش افزوده دريافتي از واحدهاي 
توليدي و پيمانكاران طرح )پروژه(  هاي واقع در استان به 
حساب استان محل استقرار واحد توليدي با رعايت جزو 
)۲( ماده )۳۸( و ماده )۳۹( قانون ماليات بر ارزش افزوده 

مصوب ۲/ ۳/ ۱۴۰۰منظور مي شود.
سازمان امور مالياتي مكلف است پرونده هاي واحدهاي 
توليدي و خدماتي با شخصيت حقيقي يا حقوقي داراي 
يك محل فعاليت را كه محل استقرار واحد توليدي يا 
خدماتي آنها در استان محل استقرار دفتر مركزي آنها 
نيس��ت به اداره كل امور مالياتي استان محل استقرار 
واحد توليدي و خدماتي ارسال نمايد. ماليات و عوارض 
بر ارزش افزوده واحدهاي خدماتي ملي به نسبت سهم 
هر استان از جمعيت كش��ور، به حساب خزانه استان 

ذي ربط واريز مي شود.
سازمان امور مالياتي مكلف است گزارش عملكرد اين 
بند را هر سه ماه يك بار به كميسيون اقتصادي مجلس 

شوراي اسلامي و ديوان محاسبات كشور ارايه نمايد.
ع��وارض ارزش افزوده موضوع بند »ال��ف« ماده )۳۹( 
قانون ماليات بر ارزش افزوده در شهرستان هاي تهران 
و اسلامشهر به نسبت هش��تاد و هشت  درصد )%۸۸( 
در نقاط شهري تهران و شهر اسلامشهر و دوازده درصد 
)۱۲%( در نقاط روستايي و عشايري آنها توزيع مي شود.

ص- كليه صاحبان حرف و مشاغل پزشكي، پيراپزشكي، 
داروس��ازي و داروخانه ها و دامپزشكي و فروشندگان 
تجهيزات پزش��كي كه پروانه كار آنها توس��ط وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي يا سازمان نظام 
پزشكي ايران صادر مي شود و كليه اشخاص شاغل در 
كسب و كارهاي حقوقي اعم از وكالت و مشاوره حقوقي 
و خانواده، مكلفند از پايانه فروشگاهي استفاده كنند. با 
مستنكفين از اجراي اين حكم مطابق قانون پايانه هاي 

فروشگاهي و سامانه مؤديان برخورد مي شود.

مهلت پرداخت ماليات 
واحدهاي مسكوني و باغ ويلاها

با تصويب مجلس، كليه اشخاص حقيقي و حقوقي 
مكلفند ب��ا رعايت قوانين مالياتي ماليات س��الانه 
مربوط به هر يك از واحدهاي مسكوني و باغ ويلاهاي 
تحت تملك خ��ود و افراد تحت تكفل را حداكثر تا 
پايان بهمن ماه هر س��ال پرداخت كنند. در بخش 
درآمدي اين بند موضوع اخ��ذ ماليات از خانه ها و 
زمين هاي لوكس با ارزش بيش از ۲۰ ميليارد تومان 

آمده بود كه اين مصوبه به شرح زير است: 
۱- زمين هاي فاقد اعياني داراي كاربري مسكوني، 
اداري و تجاري، باغ ويلاهاي مجاز )با احتساب عرصه و 
اعيان( و خانه هاي لوكس كه ارزش آنها بيش از دويست 
ميليارد )۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال باشد مازاد بر اين 

مبلغ مشمول ماليات به ميزان دو در هزار مي شوند.

»تعادل«ازدستاوردهايسفرگروسيبهایرانگزارشميدهد

توافق در تهران

شرطبهارستانبرايایجادبدهيجدیددرقوهمجریه

مهلت پنج ماهه مجلس براي واگذاري شركت هاي دولتي
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي روز گذشته نيز مانند 
جلسات اخيرشان به بررسي لايحه بودجه ۱۴۰۲ پرداختند 
و به اين ترتيب بخش هاي ديگري از بودجه نيز براي تصويب 
نهايي شدن آماده شد. هرچند بر اساس اعلام رييس مجلس، 
تعداد زيادي پيشنهاد بودجه اي از طرف نمايندگان براي 
تصويب در بودجه اعلام شده اما به نظر مي رسد كه مانند 
روند سال گذشته، مجلس طوري برنامه ريزي خواهد كرد 

تا پايان سال امكان نهايي شدن قانون بودجه فراهم شود.
در روز گذشته، نمايندگان تعدادي از تكاليف قانوني بودجه 
را نهايي كردند كه در چارچ��وب آن، دولت و البته فعالان 
اقتصادي بايد برنامه هايي را در دستور كار قرار دهند. مانند 
هفته هاي گذشته، همچنان بحث دارايي هاي دولت در صدر 
مسائل قرار دارد و در كنار آنچه كه در چارچوب مولدسازي 
در دس��تور كار قرار دارد، مجلس روز گذشته يك تكليف 
قانوني جديد براي دولت به وجود آورد تا در چارچوب آن، 
تكليف ش��ركت هايي كه دولت كمتر از ۲۰ درصد سهام 
آنها را در اختيار دارد، مشخص شود. بر اساس بند الحاقي ۷ 
تبصره ۲؛ وزارت امور اقتصادي و دارايي موظف است نسبت 
به طبقه بندي و درج نام آن دس��ته از بنگاه هاي اقتصادي 
كه در چهارچوب آيين نامه موضوع ماده )۲( قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي در 
گروه هاي )۱( و )۲( ماده )۲( قرار نگرفته اند به استثناء موارد 
مندرج در گروه )۳( ماده )۲( و مجوزهاي أخذ شده از مقام 
معظم رهبري در يك��ي از گروه هاي )۱( و )۲( اقدام نمايد. 
انتقال بنگاه هاي اقتصادي مذكور از طبقه بندي گروه هاي 
)۱( و )۲( به گروه )۳( صرفاً با اذن ايش��ان مجاز مي باش��د. 
وزارت امور اقتصادي و دارايي موظف اس��ت ظرف سه ماه 
پس از ابلاغ اين قانون فهرست طبقه بندي هاي يادشده را 
به تصويب هيات وزيران برساند. كليه دستگاه هاي اجرايي 
مكلف به همكاري با وزارت امور اقتصادي و دارايي مي باشند.

بر اساس بند الحاقي ۸؛ دولت مكلف است، بنگاه هاي دولتي 
مشمول گروه هاي )۱( و )۲( موضوع ماده )۲( قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي 
را پس از احراز صلاحيت حرف��ه اي و اهليت فني و مالي و 
همچنين عدم بدهي معوق متقاضي به نظام بانكي، سازمان 

خصوصي سازي و صندوق هاي بازنشستگي با رعايت ماده 
)۶۳( قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي 
كشور الحاقي مصوب ۱۳۹۷/۲/۳۰، با رعايت جزو )۲( بند 
)د( سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي واگذار نمايد و 
پس از واريز منابع حاصله به رديف ۳۱۰۵۰۱ مصارف مذكور 
در جزو )۲( بند )د( سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم 
)۴۴( قانون اساسي را از طريق جدول شماره )۱۳( اين قانون 

با تأكيد بر تقويت تعاوني ها پرداخت كند.
در مواردي كه بدهي هاي متقاضي به نظام بانكي، سازمان 
خصوصي س��ازي و صندوق هاي بازنشستگي از مطالبات 
متقاضي از دولت، شركتها و بانك هاي دولتي كمتر است، 
شرط فوق لازم الرعايه نمي باش��د. بر اساس ماده ۲ قانون 
اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي، فعاليتهاي 
اقتصادي در جمهوري اسلامي ايران شامل توليد، خريد يا 

فروش كالاها يا خدمات به سه گروه زير تقسيم مي شود: 
گروه يك- تمامي فعاليت هاي اقتص��ادي به جز موارد 

مذكور در گروه دو و سه اين ماده.
گ�روه دو- فعاليت هاي اقتصادي مذك��ور در صدر اصل 
چهل و چهارم )۴۴( قانون اساس��ي به جز موارد مذكور در 

گروه سه اين ماده.
گروه سه- فعاليت ها، موسسات و شركت هاي مشمول 

اين گروه عبارتند از: 
۱( ش��بكه هاي مادر مخابرات��ي و امور واگذاري بس��امد 

)فركانس(، 
۲( ش��بكه هاي اصلي تجزيه و مبادلات و مديريت توزيع 

خدمات پايه پستي، 
۳( توليدات محرمانه يا ضروري نظامي، انتظامي و امنيتي به 

تشخيص فرماندهي كل نيروهاي مسلح، 
۴( شركت ملي نفت ايران و شركت هاي استخراج و توليد 

نفت خام و گاز، 
۵( معادن نفت و گاز، 

۶( بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران، بانك ملي ايران، 
بانك سپه، بانك صنعت و معدن، بانك توسعه صادرات، بانك 

كشاورزي، بانك مسكن و بانك توسعه تعاون، 
۷( بيمه مركزي و شركت بيمه ايران، 

۸( شبكه هاي اصلي انتقال برق، 
۹( سازمان هواپيمايي كشوري و سازمان بنادر و كشتيراني 

جمهوري اسلامي ايران، 
۱۰( سدها و شبكه هاي بزرگ آبرساني، 

۱۱( رادي��و و تلويزيون، تش��خيص، انطباق و طبقه بندي 
فعاليتها و بنگاه هاي اقتصادي موضوع اين ماده با هر يك 
از سه گروه به پيشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارايي ظرف 
شش ماه به تصويب هيات وزيران مي رسد و در مورد بند )۳( 
گروه سه، مصوبه هيات وزيران بايد به تصويب فرماندهي كل 

نيروهاي مسلح برسد.
در بند الحاقي )۱( آمده اس��ت: كليه موسس��ات انتفاعي 
دولتي، شركت هاي دولتي از جمله شركت هاي مستلزم 
ذكر يا تصريح نام و ش��ركت ها يا س��ازمان هاي توسعه اي 
و ش��ركت هايي كه دولت يا ش��ركت هاي تابعه و ذي ربط 
موسسات و نهادهاي عمومي غيردولتي و ساير دستگاه هاي 
موضوع ماده )۲۹( قانون برنامه پنج س��اله شش��م توسعه 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران و 
سازمان هاي مناطق آزاد، تجاري و صنعتي و ويژه اقتصادي 
كل كشور مس��تقيماً يا با يك يا دو واسطه بيش از پنجاه 
درصد )۵۰%( سهام آن را در اختيار دارد و شركت هاي تحت 
نظارت )كنترل( دولت در سال ۱۴۰۲ مشمول نظارت ديوان 

محاسبات كشور خواهند بود.
تبصره - شركت هاي تابعه و ذيربط موسسات و نهادهاي 
عمومي غيردولتي فقط در حد استفاده از بودجه عمومي با 
رعايت اصل پنجاه و پنجم )۵۵( قانون اساسي مكلف به ارايه 

گزارش به ديوان محاسبات هستند.
ردي�ف2- دولت مكلف است جهت ساماندهي وضعيت 
ش��ركت هاي دولتي، ظرف ۵ ماه از ابلاغ اين قانون نسبت 
به واگذاري شركت هايي كه دولت به صورت مستقيم يا با 
يك واسطه يا بيشتر كمتر از بيست درصد )۲۰%( سهام آن 
را در اختيار دارند با رعايت قانون اجراي سياست هاي كلي 
اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي اقدام كرده و سهام 
خود را در قالب شركت هاي س��هامي عام طرح )پروژه( يا 
ساير روش هاي واگذاري از طريق بازار سرمايه واگذار نمايد.

رديف۳- مجامع عمومي شركت هاي دولتي از جمله 

شركت هاي مشمول ذكر يا تصريح نام مكلفند حداكثر 
تا پايان مردادماه، نسبت به تصويب صورت هاي مالي 
س��الانه اقدام نمايند. به اين ترتي��ب بايد ديد كه اين 
تكليف قانوني به چه شكل از سوي دولت دنبال خواهد 
ش��د و آيا اين فهرست اعلام از س��وي نمايندگان در 
چارچوب مولدسازي قرار مي گيرد يا فارغ از آن دنبال 
خواهد ش��د.  در كنار آن نماين��دگان مجلس در روز 
گذشته، مصوبات ديگري را نيز در دستور كار قرار دادند. 
با تصويب نمايندگان مجلس شوراي اسلامي به ازاي 
تولد هر فرزند از ابتداي سال ۱۴۰۲ معادل ۲ ميليون 
تومان سهام به نام فرزند اختصاص مي يابد. بر اساس اين 
بند الحاقي به تبصره ۲؛ دولت مكلف است ماهانه معادل 
۲ درصد از يك دوازدهم هزينه هاي جاري شركت هاي 
دولتي و بانك ها و موسسات انتخابي وابسته به دولت 
مندرج در پيوست ش��ماره ۳ اين قانون كه سود ده و 
فاقد زيان انباشت طبق آخرين صورت مالي حسابرسي 
شده باشد، به استثناي هزينه هاي استهلاك و هزينه 
عمليات بانك و بيمه را از حساب هاي آنها برداشت و 
به پيوست شماره ۱۳۰۴۲۵ جدول ۵ اين قانون واريز 
كند. از منابع اين مح��ل، دولت مكلف به اجراي ماده 
۱۱ قانون جواني جمعيت براس��اس سازوكار اجرايي 
ك��ه وزارت امور اقتص��ادي و دارايي به تصويب هيات 
وزيران رسانده است، خواهد بود. بر اين اساس به ازاي 
هر فرزند كه از ابتداي سال ۱۴۰۲ متولد خواهد شد، 
مبلغ ۲۲ ميليون ريال تا سقف ۲۲ هزار ميليارد ريال از 
محل رديف ۱۳۰۴۲۵ جدول شماره ۵ اين قانون صرفاً 
جهت خريد واحدهاي صندوق سرمايه گذاري معامله 

در بورس به نام فرزند اختصاص مي يابد. 
همچنين با تصويب مجلس، ۱۸۵ هزار ميليارد تومان به 
طلبكاران دستگاه هاي  اجرايي بابت تأديه مطالبات واگذار 
مي شود. بر اين اس��اس، به دولت اجازه داده مي شود براي 
تأمين مالي مصارف اين قانون تا يك ميليون و هشتصد و 
پنجاه هزار ميليارد ريال، انواع اوراق مالي اسلامي )ريالي- 
 ارزي( را منتش��ر نمايد. اس��ناد خزانه اسلامي منتشره با 
سررسيد تا پايان س��ال ۱۴۰۵ به طلبكاران دستگاه هاي 

 اجرايي بابت تأديه مطالبات واگذار مي شود. بازپرداخت اصل، 
سود و هزينه هاي مربوط به انتشار اوراق در جداول شماره )۸( 
و )۹( اين قانون پيش بيني  و قابل پرداخت است. تخصيص 
اس��ناد و منابع حاصل از اين بند با رعايت ماده )۳۰( قانون 
 برنامه  و  بودجه كشور مصوب ۱۳۵۱/۱۲/۱۰ توسط سازمان 
 برنامه  و  بودجه كشور انجام و مطابق موافقتنامه متبادله با 
اين سازمان هزينه مي شود. يك مصوبه مهم ديگر مجلس به 
ايجاد بدهي هاي جديد دولت اختصاص داشت. نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي ايجاد هرگونه طلب جديد از دولت 
را در صورتي ممكن دانستند كه از قبل، مجوز آن در قالب 
مبادله موافقتنامه يا تعه��د و تضمين آن با مبناي قانوني 
همراه با اخذ شناسه يكتا توسط سازمان  برنامه  و بودجه كشور 
صادر شده باشد. بر اساس بند ك تبصره ۵؛ انتشار كليه انواع 
اوراق مالي اسلامي دولت اعم از اسناد خزانه اسلامي، اوراق 
مرابحه عام، اوراق منفعت مشمول حكم ماده )۲۷( قانون 
بازار اوراق بهادار جمهوري اسلامي ايران مصوب ۱۳۸۴/۹/۱ 
با اصلاحات و الحاقات بعدي است. بر اساس بند ل تبصره ۵؛ 
ايجاد هرگونه طلب جديد از دولت درصورتي مجاز است كه 
از قبل، مجوز آن در قالب مبادله موافقتنامه يا تعهد و تضمين 
آن با مبناي قانوني همراه با اخذ شناسه يكتا توسط سازمان 
 برنامه وبودجه كشور صادر و حسب مورد شناسه تعهدات/

تضامين صادر شده باشد. بر اساس بند م تبصره ۵،  مرجع 
رس��يدگي و تأييد بدهي ها و مطالبات موضوع بند »پ« 
ماده )۱( قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام 
مالي كشور، توسط سازمان  برنامه وبودجه كشور و وزارت 
امور اقتصادي و دارايي تعيين مي شود. بدهي ها و مطالبات 
دولت كه مربوط به دستگاه  اجرايي خاصي نباشد، بر اساس 
ضوابط تعيين شده توسط سازمان  برنامه  و بودجه كشور 
و وزارت امور اقتص��ادي و دارايي به مرجع فوق الذكر اعلام 
مي شود. آخرين حضور نماينده دولت در مجلس، با ايجاد 
اختلاف نظرهايي ميان قاليباف و ميركاظمي همراه شد و 
در حالي مجلس در حال نهايي كردن مصوبات خود است 
كه دولت هنوز در رابطه با تغييرات به وجود آمده از س��وي 
مجلس، اظهارنظر كرده و بايد ديد واكنش سازمان برنامه و 

بودجه به اين تعهدات جديد چه خواهد بود.

رافائل گروسي، مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي، 
به محض ورود ب��ه وين در كنفرانس خب��ري با حضور 
خبرنگاران در مورد سفر به تهران گفت: »اين ديدار براي 
من بسيار مهم بود. فرصتي براي ديدار با رييس جمهور و 
وزير خارجه و همتايانم در برنامه هسته اي ايران. به دليل 
عدم نتيجه در تعامل هاي مان با ايران، به علاوه دو مشكل 
جديد در برخي از تاسيسات هسته اي از جمله كشف ذرات 
با غناي بسيار بالا، براي من بسيار مهم بود كه در سطح بالا 
مذاكرات كنم و نتايجي به دس��ت بياورم.« وي در پاسخ 
به س��والي در اين مورد كه آيا در نشس��ت شوراي حكام 
قطعنامه اي عليه ايران صادر مي شود يا نه پاسخ داد كه اين 
سوال به كشورهاي عضو شورا مربوط است و آنها تصميم 

مي گيرند كه اين كار را انجام دهند يا نه.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا در اين سفر در مورد 
تاسيسات اعلام نشده ادعايي با مقام هاي ايراني صحبت 
كرديد، گفت: »همان گونه كه مي توانيد تصور كنيد، زماني 
كه با رييس جمهور يا وزي��ر امورخارجه ديدار مي كنم، 
مس��ائل فني را مورد بحث قرار نمي دهيم، بلكه در مورد 
چگونگي همكاري ها صحبت مي كنيم. روح س��فر من 
اين بود. ما درك صريحي داشتيم كه بايد برخي اقدامات 
قطعي را خيلي زود آغاز كنيم.« وي پاس��خ به سوالي در 
مورد ضرورت غني سازي ۶۰ درصد در ايران گفت: »لزومي 
ندارد كه آنها به من توضيحي بدهند كه چرا در س��طح 
۶۰درصد غني سازي مي كنند. چيزي كه مهم است ما 

بايد بتوانيم راستي آزمايي كنيم كه چگونه اين كار را انجام 
مي دهند. آنها ميزاني كه مي خواهند غني سازي كنند اعلام 

مي كنند و ما نظارت مي كنيم.«
وي در مورد برنامه همكاري پيش رو ميان ايران و آژانس 
توضيح داد: »ما دنبال نتيجه هستيم و به همين دليل بود 
كه به اين مذاكرات نياز داش��تيم. ما بر برخي از اقدامات 
قطعي موافقت كرديم كه ش��امل برخي دسترس��ي ها 
مي ش��ود و ما در م��ورد ارزيابي ها و نتايج م��ان گزارش 
خواهيم داشت. برخي ديدارهاي فني را خيلي زود آغاز 
مي كنيم. اگ��ر مي خواهيد كه به ش��ما بگويم كه مثلا 
فلان روز و فلان س��اعت به مريوان يا توغوزآباد مي رويم، 
نمي توانم به شما بگويم. اما مي توانم بگويم كه ما توافق 

كرديم برخي دسترسي ها به مكان ها، افراد و تجهيزات 
داشته باش��يم.« وي تاكيد كرد: »م��ن فكر مي كنم كه 
حرف هاي من ش��نيده ش��د و فكر مي كنم كه به زودي 
نتايج را مي بينيم.« وي تاكيد كرد بر اساس توافق هايي 
كه در تهران داشت برخي از نظارت هايي كه در گذشته 
متوقف شده بود از سر گرفته  مي شود. وي گفت: »در طول 
ماه هاي گذشته برخي كاهش ها در موضوع نظارت ها در 
راستي آزمايي ها اتفاق افتاده بود، ما توافق كرديم كه اين 
نظارت ها دوباره برگزار شود. قرار است كه بر روي اين توافق 
كنيم. من همواره نسبت به از بين رفتن استمرار دانش 
هش��دار داده بودم و داريم در برخي از محل ها كه بسيار 
مهم است، اطلاعات مان را از دست مي دهيم كه مي تواند 

بر احياي برجام اثر بگذارد.« وي ادامه داد: »ما بر اس��اس 
توافق هاي پادماني به ايران گفتيم كه برخي از تاسيسات به 
نظارت هاي بيشتر نياز دارد و ايراني ها موافق كردند. « وي 
در مورد كشف ذرات ۸۴ درصد در تاسيسات غني سازي 
ايران گفت: »ما در مورد انگيزه ها قضاوت نمي كنيم، ما يك 
رويداد را ديديم كه نياز به روشن سازي دارد. در برخي از 
اين تاسيسات گاهي اوقات ممكن است كه برخي پيک ها 
رخ دهد. ما ذرات با غني سازي با غناي بالاتر ديديم، اما در 
مجموع مشاهده كرديم كه غني سازي در اين سطح ادامه 
نداشت و مواد غني سازي در اين سطح انباشت نشده است. 
ما بايد با اپراتور صحبت كنيم و شكل تركيب بندي آبشار 

سانتريفيوژ را بررسي كنيم.«

رافائل گروسي در وين چه گفت: 

ايران تعهد داد كه ميزان بازرسي ها بر مبناي توافق پادمان افزايش پيدا كند

به گزارش خبرنگار سياست خارجي ايرنا، سازمان انرژي اتمي ايران و آژانس بين المللي انرژي اتمي در خصوص 
موارد زير به توافق رسيدند: 

۱- تعاملات بين آژانس بين المللي انرژي اتمي و ايران با روحيه همكاري و با رعايت كامل صلاحيت هاي آژانس 
و حقوق و تعهدات جمهوري اسلامي ايران بر اساس موافقتنامه هاي جامع پادماني صورت خواهد پذيرفت.

۲- در خصوص مسائل پادماني باقي مانده مربوط به سه مكان، ايران آمادگي خود را براي ادامه همكاري و ارايه 
اطلاعات و دسترسي بيشتر به منظور رسيدگي به مسائل پادماني باقي مانده اعلام كرد.

۳- ايران به صورت داوطلبانه به آژانس اجازه مي دهد تا چنانچه مقتضي باشد فعاليت هاي راستي آزمايي و 
نظارت بيشتر را اجرا كند. روش اجراي آن طي يك نشست فني كه به زودي در تهران برگزار مي شود، ميان 

دو طرف مورد توافق قرار خواهد گرفت.

در بيانيه اي مشترك پس از سفر گروسي به تهران اعلام شد

توافق

مجوز داوطلبانه ايران براي نظارت هاي بيشتر آژانس



وضعيت توليدات صنعتي ايران با مشكلات بسيار جدي 
روبرو اس��ت و صنايع ما با بحران ج��دي رقابت پذيري و 
همچنين خام فروشي گسترده روبرو هستند. همچنين 
عوايد دول��ت از فروش گاز طبيعي به صنايع كش��ور نيز 
پس از جنگ روس��يه و اوكراين كه قيمت گاز طبيعي در 
جهان افزايش يافت؛ به ش��دت غيراقتصادي شد. در اين 
شرايط، ما در كش��ورمان گاز را با قيمت بسيار پاييني در 
اختيار ش��ركت هاي پتروشيمي و متانولي قرار مي دهيم 
تا متانولي را توليد و صادر كنيم كه قيمت آن بسيار پايين 
است. همچنين صنعت فولاد كشور نيز وضعيت بهتري 
دارد اما باز هم خام فروشي بالايي در اين صنعت داريم. اين 
قيمت هاي پايين به كاهش درآمدهاي دولت كه فشارش 

را مردم تحمل مي كنند، منجر شده است. 
به گزارش خبرن��گار »تعادل« رانت خ��وراك گاز براي 
پتروش��يمي هاي گازي يكي از مشكلات جدي فضاي 
كسب و كار ايران است، زيرا اين بنگاه هاي اقتصادي در 
اين شرايط هر ساله با توسعه خام فروشي و عدم تكميل 
زنجي��ره ارزش خود، بيش��تر از قبل به ران��ت خوراك و 
سوخت ارزان وابسته خواهند ش��د و با توجه به حاشيه 
س��ود رانتي كه در اختيار دارند؛ به هيچ وجه به س��مت 
بهره وري در مصرف س��وخت يا خوراك گازي نمي روند 
و همچنين اين مس��اله به نقطه فس��اد جديدي تبديل 
شده اس��ت كه يارانه انرژي عملا به خارج از ايران صادر 
خواهد شد. در اين شرايط بهترين اقدام در جهت اصلاح 
اين فرآيند، حذف س��قف ريالي و اصلاح نرخ خوراك به 
سمت قيمت صادراتي گاز طبيعي كشور است. مشخص 
كردن يك قيمت ثابت ريالي براي خوراك پتروشيمي ها 
كار درستي نيست و بايد قيمت ها بر اساس يك فرمول 
سيال و مناسب مشخص شود و پيشنهاد جايگزين براي 
خوراك گازي شناور به جاي فرمول مصوب وزارت نفت، 
پگ شدن قيمت خوراك گاز به قيمت گاز صادراتي است 
كه نرخ خوراك پيشنهادي معادل 80 درصد نرخ صادراتي 

گاز شود تا منافع كشور تأمين شود.
اين اقدام علاوه بر حذف رانت بالا صنايع كش��ور از محل 
يارانه انرژي و سروسامان دادن به يارانه انرژي، از خام فروشي 
گسترده به اس��م صادرات محصولات غيرنفتي خام نيز 
جلوگيري خواهد كرد؛ در كنار اين اقدام با تكيه بر تجربيات 
دنيا، با اخذ عوارض و ماليات از صادرات محصولات خام و 
نيمه خام، حاشيه سود رانتي حاصل از صادرات محصولات 
خام نيز از بين خواهد رفت و با اعطاي اعتبار مالياتي تحقيق و 
توسعه، منابع لازم براي تامين مالي تكميل زنجيره ارزش نيز 
فراهم خواهد شد كه اين سياست ها به تازگي نيز در قانون 
بودجه 1402 به بررسي رسيد و به تاييد مجلس نيز رسيد.

در همين زمينه با دو ت��ن از نمايندگان مجلس پيرامون 
اهميت اصلاح روند توسعه خام فروشي كشور به گفت وگو 

پرداختيم كه در ادامه خواهيد خواند.

   لزوم ايجاد چشم انداز 
براي اصلاح نرخ خوراك گاز

هادي بيگي نژاد، عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اس��لامي در مورد ل��زوم افزاي��ش قيم��ت گاز خوراك 
پتروشيمي ها در لايحه بودجه سال آينده به خبرنگار ما 

گفت: مساله خوراك پتروشيمي ها مشخصا منظور خوراك 
متان است يعني كساني كه متان را مي گيرند و تبديل به 
متانول يعني گاز طبيعي مي كنند. طي سال هاي گذشته 
در حوزه پتروشيمي اين اتفاق افتاد كه ما در زمينه متانول 
خيلي جلو رفتيم كه تا  اين حد  نبايد جلو مي رفتيم. در عين 
حال در حوزه پايين دستي متانول كار نكرديم بازارمان نيز 
فقط محدود به چين است آيا توقع داريم ماحصل اين قضيه 
بهتر از اين شود كه متانول دچار مشكل نشود. در اين حوزه 

ديگران براي ما تصميم مي گيرند.
عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: 
اولين كاري كه بايد انجام شود اين است كه تبديل متانول 
به برآوردهاي مختلف در دستور كارمان باشد. وي بيان كرد: 
سقف قيمت خوراك گاز پتروشيمي ها قرار بود حذف شود 
ولي در بودجه سال 1401 پنج هزار تومان تعيين شد. وقتي 
كه پتروشيمي ها شرايط شان را تشريح كردند و با توجه به 
مش��كلات موجود در اين بخش با سقف پنج هزار توماني 
تصويب شد اما مجلس به پتروشيمي ها زمان داده است كه 
در طي سه الي چهار سال متانولي ها پايين دست خودشان 
را توسعه دهند يعني در تكميل زنجيره ارزش تلاشي داشته 
باشند.  وي تاكيد كرد: آوردن متانول حتي به زنجيره سوخت 
كشور ممكن است كار منطقي باشد.در اين زمينه بايد كار 
مطالعاتي صورت گيرد و ببينيم اين درست است يا نيست 
بالاخره بايد متانولدر حوزه هاي مختلف استفاده شود تا ما 

فقط بازار چين را نداشته باشيم.
بيگي ن��ژاد تصريح كرد: صناي��ع يا نيروگاهي اس��ت يا 
غيرنيروگاهي است كه هر دو بايد چشم اندازي به وجودآيد 
كه از سوخت گاز اينقدر مفت استفاده نكنند و حتما روي 

راندمان بروند اگر چنانچه براي اين دو قسمت برنامه ريزي 
نكنيم دچار مشكل مي شويم كميسيون انرژي پيشنهادش 
تشكيل معاونت انرژي رييس جمهور است كه مساله انرژي 
و بحث ناترازي گاز و سوخت كه كار بين دستگاهي است را 
پيگيري كند. وي خاطرنشان كرد: متاسفانه تداوم وابستگي 
به رانت خوراك ارزان، پتروشيمي ها را به شدت به قيمت 
پايين گاز وابسته كرده است. در رابطه با اصلاح نرخ خوراك 
پتروشيمي ها بايد با توجه به منطق پرداخت يارانه نگاه كرد. 
براي افزايش و بهينه سازي مصرف سوخت و خوراك گاز 
در صنايع و حركت به سمت بهره وري بايد قيمت خوراك 
اصلاح گردد و اين مساله در يك روند مشخص چند ساله 

بايد صورت پذيرد.

   قيمت سوخت، به ويژه در مورد 
خوراك گاز پتروشيمي ها بسيار پايين است

عبدالعل��ي رحيمي مظف��ري، عضو كميس��يون انرژي 
مجلس درمورد ثابت ماندن يا كاهش قيمت خوراك گاز 
پتروشيمي ها، به خبرنگار ما گفت: در اينجا دو بحث وجود 
دارد يكي اينكه آيا ما اص��لا گاز را صادر كنيم به نفع مان 
است يا اينكه به پتروش��يمي ها بدهيم. در شرايط فعلي 
ص��ادرات گاز، حذف ناترازي گاز و اينكه گاز را به صنايعي 
كه الان سوخت مايع نياز دارند و مصرف مي كنند همانند 
نيروگاه ها بدهيم كه اگر اين اتفاق بيفتد در شرايط فعلي كه 
زمستان است با كمبود گاز مواجه مي شويم و نهايتا مجبوريم 
كه س��وخت مايع را جايگزين كنيم. ما اين گاز را حداقل 
به صنايع بزرگ بدهيم كه اين صنايع تعطيل نش��وند يا 
جايگزين مايعي كه صرفه جويي مي كنيم همانند گازوئيل 

يا ميعانات و چيزهاي كه مي خواهند مصرف شوند را صادر 
كنيم.  عضو هيات رييسه كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اسلامي اظهار كرد: قطعا به لحاظ اقتصادي به صرفه تر اين 
است كه به پتروشيمي ها خوراك ندهيم كه توليد نكنند و 
سود همين را هم به آنها بدهيم و بگوييم گاز مصرف نكنيد. 
اما بحث ديگر اين است كه وقتي پتروشيمي ها تعطيل شوند 
بازار آنطرف را كه از دست بدهند بعد از اين تابستان يا فصل 
ديگري مي توانند مجدد بازار را به دست بياورند يا نه؟يا اينكه 
ما آن شرايط غير از شرايط اقتصادي يعني شرايط سياسي و 

ارزآوري برايمان پيش مي آيد.
وي تاكيد كرد: اينكه اشتغال مان بعدا كامل تحت تاثير قرار 
گيرد و اين همه سرمايه گذاري كه شده است تعطيل شود 
جنبه ديگر كار است و بايد جنبه دوم را نيز در نظر بگيريم و 
بين اين دوجنبه به جمع بندي برسيم كه كداميك از اينها 
به نفع است آيا تعطيل كردن به نفع است يا ادامه دادن به 

نفع است.
رحيمي گفت: ما اگر ش��رايط سوخت كشور را در نظر 
بگيريم در خيلي از ابعاد قيمت سوخت ما به ويژه در مورد 
خوراك گاز پتروشيمي ها بسيار پايين است و بايد در اين 
مورد تدبير شود. اگر شرايط به گونه اي باشد كه افزايش 
قيمت منجر به تعطيلي پتروشيمي ها نشود ولي بايد به 
اين نكته توجه داشت كه بايد نرخ خوراك در يك دوره 
مشخص اصلاح گردد و به سمت رقابت پذيري واقعي 
صنايع با شركت هاي خارج از كش��ور برويم. بنابراين 
ضرورت توسعه صنعتي كشور حركت به سمت بهره وري 
بيشتر از محل توسعه زنجيره ارزش است كه با وضعيت 

فعلي به دليل سود بالا خام فروشي امكان پذير نيست.
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سقوط دلار به نفت
فرصت صعود داد

قيمت نفت روز جمعه در پي ركورد بالاي صادرات كه از 
سوي اداره اطلاعات انرژي امريكا منتشر شد، دو درصد 
صعود كرد و بيش از چهار درصد رشد هفتگي را به ثبت 
رساند. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
در بازار نيويورك، يك دلار و ۵2 سنت معادل 1.۹ درصد 
افزايش يافت و در ۷۹ دلار و ۶8 سنت در هر بشكه بسته 
شد. شاخص نفت امريكا براي كل هفته، 4.4 درصد رشد 
كرد. بهاي معاملات نفت برنت در بازار لندن، يك دلار و 
هشت سنت معادل 1.۳ درصد افزايش يافت و در 8۵ دلار 
و 8۳ س��نت در هر بشكه بسته شد. نفت برنت براي كل 
هفته، ۳.۷ درصد رشد داشت. قيمت نفت هفته گذشته 
شروع ضعيفي داشت  اما در ادامه هفته، تحت تاثير انتشار 
آمار مثب��ت فعاليت كارخانه اي چين ك��ه بزرگ ترين 
واردكننده نفت در جهان است، روند افزايشي پيدا كرد. 
جيوواني استونوو، تحليلگر موسسه مالي يوبي اس اظهار 
كرد: بازار، دهمين رشد هفتگي ذخاير نفت امريكا را ناديده 
گرفت و ركورد صادرات امريكا، از قيمت ها پشتيباني كرد. 
اداره اطلاعات انرژي امريكا اعلام كرد صادرات نفت امريكا 
هفته گذشته، به ركورد ۵.۶2۹ ميليون بشكه رسيد، اما 
صحبت درباره افزايش بيش��تر نرخ به��ره و نگراني ها از 
وضعيت تورم در امريكا، مانع صعود بيشتر قيمت ها شد. 
معاملات روز جمعه دوباره ش��اهد نوسان بود و در ابتدا، 
تحت تاثير گزارش وال اس��تريت ژورنال مبني بر اينكه 
امارات متحده عربي سرگرم بحث درباره خروج از اوپك و 
توليد بيشتر نفت است، كاهش پيدا كرده بود اما در ادامه 
معاملات صبح، پ��س از اينكه دلار نزول كرد و رويترز به 
نقل از يك مقام اماراتي گزارش كرد گزارش وال استريت 
ژورنال دور از واقعيت بوده است، رو به افزايش گذاشت. 
دلار ضعيف شد و تحليلگران در نظرسنجي رويترز پيش 
بيني كردند اين ارز در 12 ماه آينده تحت فشار قرار خواهد 
گرفت كه معاملات نفت را براي دارندگان ارزهاي ديگر 
 OANDA ارزان تر مي كند. كرِگ ارلام، تحليلگر شركت
در اين باره گفت: با وجود روند افزايشي قيمت ها در روز 
جمعه، به نظر مي رسد قيمت نفت در بازه محدودي مانده 
و وس��ت تگزاس اينترمديت احتمالا بين ۷۵ تا 80 دلار 
معامله خواهد ش��د. قيمت هاي نفت ماه هاست كه در 
محدوده ثابتي قرار دارند و اگر چه تصميم گيران نرخ بهره 
فدرال رزرو، خوش بيني بيشتري نسبت به احياي چين 
پيدا مي كنند، اما ريسك هاي متوجه اقتصاد جهاني با 
انتظارات بالايي كه براي افزايش بيش��تر نرخ هاي بهره 
وجود دارد، ممكن است افزايش پيدا كند. ريسك هاي 
نزول��ي ممكن اس��ت در هفته جاري كه آمار اش��تغال 
غيركشاورزي فوريه از س��وي وزارت كار امريكا منتشر 
مي شود، افزايش پيدا كند. انتظار مي رود گزارش اشتغال 
نشان دهد اقتصاد امريكا ماه ميلادي گذشته، 200 هزار 
شغل در مقايسه با ۵1۷ هزار شغل در ژانويه، ايجاد كرده 
است. رشد قوي اش��تغال و هزينه از سوي امريكايي ها، 
ماموريت فدرال رزرو در مبارزه با تورم بالا را دشوارتر از حد 
انتظار كرده است. بر اساس گزارش اينوستينگ، شاخص 
قيمت مصرف كننده كه يكي از معيارهاي اصلي سنجش 
تورم است. براي كل سال تا ژوئن 2022، به ۹.1 درصد 
رشد كه بالاترين نرخ در 40 سال گذشته بود. روند 
رشد نرخ تورم از آن زمان آهسته شده و در ژانويه به 
۶.4 درصد رسيد اما بالاتر از هدف دو درصدي بانك 
مركزي امريكا مانده است. فدرال رزرو براي مقابله با 
رشد افسارگسيخته تورم، از مارس سال گذشته 4۵0 
واحد به نرخ بهره اضافه كرده است. پيش از آن، نرخ 
تورم در زمان شيوع پاندمي كوويد، نزديك به صفر بود.

درآمد روسيه
از فروش نفت و گاز نصف شد

درآمد نفت و گاز روسيه به دنبال محدوديت هاي غربي 
براي فروش نفت و فرآورده هاي نفتي و كاهش صادرات 
گاز به اروپا، در فوريه تقريبا نصف شد. به گزارش ايسنا، 
وزارت دارايي روسيه اعلام كرد درآمد مالياتي از نفت و گاز 
در فوريه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 4۶ درصد 
كاهش يافت و به ۵21 ميليارد روبل معادل ۶.۹1 ميليارد 
دلار رسيد. درآمد حاصل از نفت و فرآورده هاي نفتي كه 
بيش از دو سوم درآمد ماليات انرژي در ماه گذشته بود، در 
پي كاهش قيمت نفت اورال روسيه نسبت به قيمت نفت 
برنت، به ميزان 48 درصد كاهش يافت و به ۳۶1 ميليارد 
روبل رسيد. اتحاديه اروپا واردات نفت خام و فرآورده هاي 
نفتي روسيه از طريق دريا را ممنوع كرده و كشورهاي 
صنعتي گروه هفت، مكانيزم سقف قيمت را براي صادرات 
اين كشور به كش��ورهاي خارج از اروپا فعال كردند. در 
شرايطي كه ميانگين قيمت نفت اورال نسبت به سال 
گذشته، بيش از ۵0 درصد كاهش پيدا كرده، روسيه به 
دنبال كاستن تدريجي اختلاف قيمت نفت اورال نسبت 
به نفت برنت است كه براي محاسبه ماليات ها استفاده 
مي كند تا درآمدها را در بحبوحه تحريم ها، تقويت كند. 
در آمد انرژي حدود يك سوم از خزانه روسيه به حساب 
مي آيد كه در بحبوحه افزايش هزينه تامين مالي جنگ 
در اوكراين، تحت فشار قرار گرفته است. درآمد گازي 
در فوريه پس از آنكه درآمد بالاتر از ماليات استخراج 
معدني، نتوانست از دست دادن عوارض صادرات گاز 
را جبران كند، 42 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته كاهش يافت و به 1۶1 ميليارد روبل رسيد. 

 مصرف برق كولرهاي گازي 
۳ برابر استاندارد است

وزير نيرو گفت: امروز در كشور تعداد قابل توجهي كولر 
گازي با راندمان بسيار ضعيف وجود دارد كه مصرف برق 
اين كولرها سه برابر شرايط استاندارد است. به گزارش 
تسنيم، علي اكبر محرابيان، وزير نيرو در حاشيه مراسم 
رونمايي از اس��تاندارد جديد برچسب انرژي كولرهاي 
آبي در جمع خبرنگاران گفت: براي رفع ناترازي برق در 
كشور، برنامه هاي متنوعي تا به امروز اجرايي شده است؛ 
يكي از اقدامات وزارت نيرو موضوع بهينه سازي و مديريت 
مصرف س��وخت اس��ت. وزير نيرو اف��زود: در موضوع 
مديريت مصرف و بهينه سازي طبيعتا در بخش تقاضا 
و مصرف كنندگان از تجهيزات و دستگاه هايي استفاده 
مي شود كه بسياري از اين تجهيزات به لحاظ استاندارد 
و مصرف انرژي در شرايط نامطلوبي قرار داشته و راندمان 
بس��يار پاييني در مصرف برق دارن��د. وي ادامه داد: در 
چنين شرايطي طي يك برنامه و اقدام مشترك با سازمان 
ملي استاندارد، بازنگري اين استانداردها در دستور كار 
قرار گرفت. بر اين اساس درخصوص وضع استانداردهاي 
جديد، اجرا و نظارت بر روند پيشبرد اين مهم اقدام شد. 
محرابيان يادآور شد: امروز در كشور۳0 هزار مگاوات از 
۷0 هزار مگاوات حداكثر تقاضاي مصرف در تابستان، 
مربوط به مصارف سرمايشي بوده كه عمدتا مربوط به 
مصارف كولرهاي آبي ، كولرهاي گازي و چيلرهاست. وي 
با بيان اينكه مصرف انرژي كشور از ناحيه مصارف مربوط 
به كولرهاي آبي دو برابر شرايط استاندارد است، تصريح 
كرد: ما مي توانيم با مصرف 1۵ هزارمگاوات مصرف برق 
به جاي ۳0 هزار مگاوات، همين ميزان سرمايش را براي 
خانواده ها، مراكز تجاري ، مراكز اداري، عمومي و غيره 
تامين كنيم كه اين امر به شرط بهره مندي از دستگاه ها 
و تجهيزات استاندارد محقق مي شود. وزير نيرو با اشاره 
به نمايش و عرضه محصولات كارخانجات توليدكننده 
كولر و موتور در حاشيه مراس��م رونمايي از استاندارد 
جديد كولرهاي آبي با مشاركت گسترده شركت هاي 
فناور و دانش بنيان، اظهار كرد: با بهره مندي از اين امكان 
و استفاده از اين كولرها به طور متوسط ۵0 درصد مصرف 
انرژي كاهش مي يابد. محرابيان ضمن قدرداني از وزارت 
صمت و سازمان ملي استاندارد به منظور تحقق اين مهم 
گفت: تلاش شد با وضع استانداردها، تغيير روند توليد و 
بازنگري در فرآيندهاي توليد، شاهد راه اندازي خط توليد 
اين دست از محصولات باشيم. امروز با بهره مندي از اين 
سند استاندارد، شاهد توليد كولرهايي هستيم كه مصرف 
انرژي آنها به ميزان چشمگيري كاهش يافته است. وي 
ادامه داد: موتورهاي BLDC قادر خواهد بود مصرف برق 
را تا ۵0 درصد كاهش دهد كه در نوع خود اقدام بسيار 
ارزشمندي بوده و مقدمه اي بر ادامه اجراي برنامه هاي 
بهينه سازي خواهد بود. وزير نيرو يادآور شد: در خصوص 
كولرهاي گازي نيز در كشور با موضوع بالا بودن مصرف 
انرژي روبرو هستيم؛ امروز در كشور تعداد قابل توجهي 
كولر گازي با راندمان بس��يار ضعيف وج��ود دارد كه 
مصرف برق اين كولرها س��ه برابر ش��رايط استاندارد 
است. وي افزود: اميدواريم با استفاده از اين ظرفيت 
قانوني و فعاليت توليدكنندگان ، تامين كنندگان 
و شركت هاي دانش بنيان با مصرف برق كمتر، به 
شكل مطلوب تري پاسخگوي نياز هموطنان باشيم.

قطر دومين تامين كننده
گاز اروپا در ۲۰۲۲

آژانس بين المللي انرژي اعلام كرد كه قطر دومين 
تامين كننده گاز مايع اروپا پس از امريكا در س��ال 
2022 به شمار مي رود. به گزارش الخليج آنلاين، در 
گزارشي كه از سوي آژانس بين المللي انرژي منتشر 
ش��ده، آمده است كه سال گذش��ته حجم واردات 
انرژي به ميزان ۶۳ درصد در مقايس��ه با وضعيت 
عادي سال هاي گذش��ته افزايش داشته است. در 
اين گزارش آمده هدف از اين افزايش جبران، انرژي 
صادر شده از س��وي مس��كو بود كه در پي جنگ 
اوكراين متوقف شد. گزارش مذكور اشاره دارد كه 
كشورهاي اروپايي در طول سال گذشته همواره به 
دنبال منابع جديد تامي��ن مالي براي انرژي بودند 
تا بتوانند ثبات م��ورد نظر از لحاظ تامين انرژي در 
بازارها را پس از آنكه انرژي از سوي روسيه قطع شد، 
محقق كنند. آژانس بين المللي انرژي بيان كرد كه 
واردات گاز طبيعي مايع از سوي اروپا از چند كشور 
و در راس آن امريكا و قطر صورت گرفت. براس��اس 
گزارش مذكور، قطر طي دوره اخير صادرات گاز را 
به صورت تدريجي به بازارهاي اروپا گس��ترش داد 

در حالي كه پيشتر بر بازارهاي آسيا متمركز بود.

امضای تفاهم نامه در حوزه نفت 
بين ايران و عمان

وزير نفت ب��ا يادآوري اينكه در طول يك س��ال و نيم 
گذشته چند مرحله مذاكره با طرف عماني انجام شده 
است، گفت: امروز نيز در ادامه مذاكرات در بخش هاي 
بالادست و پايين دست صنعت نفت تفاهم نامه همكاري 
امضا كردند. به گزارش ايلنا از وزارت نفت، جواد اوجي در 
حاشيه ديدار با سليم بن ناصر العوفي، وزير انرژي و منابع 
معدني عمان در جمع خبرنگاران اظهار كرد: امروز در 
ادامه مذاكرات گذشته در زمينه توسعه ميدان هاي نفت 
و گاز، سرمايه گذاري در حوزه پتروشيمي و پتروپالايشي 
و صادرات فرآرورده هاي نفتي و محصولات پتروشيمي 
توافق نامه اي بين شركت هاي ملي نفت دو كشور امضا 
شد. وي با اشاره به اينكه با نهايي شدن مذاكرات بين دو 
كشور شاهد افزايش صادرات محصولات پتروشيمي 
و فرآورده هاي نفتي به اين كش��ور با توجه به ظرفيت 
موجود در كشور خواهيم بود، گفت: با جدي تر شدن 
مذاكرات، جزييات بيش��تري از همكاري هاي نفتي و 
گازي با عمان به مردم عزيز اطلاع رساني خواهد شد. 
وزير نفت تصريح كرد: در دولت سيزدهم توجه اي ويژه  
به توسعه همه جانبه با همسايگان كشور به ويژه عمان 
وجود دارد، در دوره تازه تلاش مي شود اين همكاري ها 

به خصوص در حوزه نفت و گاز افزايش يابد.

اعضاي كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كردند

نایب ریيس كميسيون عمران خبر داد

سياست هاي جديد بهره وري و مقابله با فساد در حوزه انرژي 

دومينويي در حال سقوط براي نابودي اقليم

تلاش مجلس براي تعيين قيمت سوخت صنایع و پتروشيمي ها متناسب با قيمت جهاني

يك كارشناس حوزه آب گفت: بايد براي تك تك آدم هاي 
كشور و تهران جا بيفتد كه در شهري از اقليم گرمسير دنيا 
زندگي مي كنيم كه 8۵ درصد اين اقليم گرم و خشك است، 
بدانيم كشوري داريم كه متوسط سرانه آب يك پنجم آن 

چيزي است كه در دنيا وجود دارد.
رضا حاجي كريم در گفت وگو با ايلنا، درباره اوضاع آب تهران 
اظهار داشت: امس��ال نزولات جوي و بارش ها خوب بوده، 
سدها هم طبيعتا پر مي شوند اما يك بحث مي ماند و آن 
اينكه نزولات جوي به شكل برف بوده و ذخيره مي شوند در 
فصول گرم تر يعني انتهاي بهار و تابستان شروع به آب شدن 
مي كنند و سدها پر مي شود كه طبيعتا فعلا در وضعيت 

فعلي سدها تاثيرگذار نيست.
وي افزود: موضوع اين است كه اگر فقط نگاه مان به آسمان 
باشد و بخواهيم با باران مشكل آب كلان شهري مثل تهران 
را حل كنيم بسيار اشتباه است ما در توسعه تهران نگاه پايدار 
نداشته ايم، ش��هر را توسعه داديم و مناطق شهري جديد 
اضافه كرديم اما هيچ وقت نگاه م��ان اين نبوده كه آب را از 
كجا تامين كنيم، ما از طالقان، سد نمرود، لار، كرج، لتيان 
و هر جايي كه توانستيم آب را به تهران منتقل كرده ايم، در 
دشت هاي اطراف تهران كه همه ممنوعه هستند چاه حفر 
كرده ايم و آب را به تهران منتققل كرده ايم، مناطق زيادي را 

را بين برده ايم و آب را به تهران منتقل كرده ايم.
اين كارش��ناس حوزه آب در ادامه گفت: متوسط تلفات 
آب در ش��بكه آبرساني كش��ور 24.۵ درصد است كه در 

استان هاي مختلف؛ متفاوت است. در اصفهان 1۷ درصد، 
خوزستان ۳0 درصد در تهران در نقاط مختلف اين ارقام 
متفاوت است و چون قدمت شبكه بالاست عدد از متوسط 
كشوري بالاتر است، بخشي از آب پرت مي شود و بخشي 
نيز تبدي��ل به فاضلاب مي ش��ود، چون ط��رح فاضلاب 
تهران تكميل نيست، تصفيه خانه ها ساخته نشده و شبكه 
جمع آوري كامل نش��ده است. به همين دليل بخشي كه 
تبديل به فاضلاب مي شود آورد محيط زيستي ندارد و حتي 
مخرب محيط زيست است، بازچرخاني هم تقريبا در تهران 
اصلا نداريم و در ساخت تصفيه خانه هاي محلي و پراكنده 
در تهران موفق نبوديم، در ساخت و ساز شهري و روي نظام 
بازچرخاني آب اصلا موفق نبوديم در رعايت الگوي مصرف 
هم ناموفق بوديم، يعني در زمينه نصب تجهيزات كاهنده 
به اهداف برنامه اي نرسيديم، همه اينها كنار هم يعني ما 
دومينويي در حال سقوط براي نابودي اقليم اطراف استان 
تهران ساخته ايم كه استان البرز و بخشي از حوزه مازندران 

هم از اين ماجرا تحت تاثير خواهند بود.
وي تاكيد كرد: ما مشكل آب تهران را حل نكرديم در مقابل 
استان هاي اطراف را هم خراب كرديم و هر روز نيز نگاه مان 
به آسمان است، اين اوضاع فقط به دولت مربوط نيست بايد 
براي تك تك آدم هاي كشور و تهران جا بيفتد كه در شهري 
از اقليم گرمس��ير دنيا زندگي مي كنيم كه 8۵ درصد اين 
اقليم گرم و خشك است، بدانيم كشوري داريم كه متوسط 
سرانه آب يك پنجم آن چيزي است كه در دنيا وجود دارد.

حاجي كريم بيان داش��ت: وقتي بدانيم در اين ش��رايط 
زندگي مي كنيم چه سياست گذار و چه نماينده مجلس 
و چه ش��هروند خود را ملزم مي داند كه الگوهاي رفتاري و 
توسعه اي و زندگي را بر اساس اقليم گرم و خشك در نظر 
بگيرد، ما بايد مانند كسي زندگي كنيم كه پولدار نيست، 
هم سياست گذار و هم دولت و مجلس و مردم بايد در اين 

الگو سياست گذاري و زندگي كنند.
وي خاطرنشان كرد: نگرش ها بايد تغيير كند، بايد بدانيم 
برف متعلق به انسان ها نيست كه تصميم بگيريم آب شود 
يا خير تا از آن منتفع شويم، برف متعلق به محيط زيست 
و چرخه زيست محيطي آب است و ما نبايد در آن مداخله 
كنيم، وقتي سد لتيان و كرج طراحي شد گفته شد كه سد 
چه ميزان اجازه برداش��ت دارد چه ميزان براي شرب، چه 
ميزان براي كشاورزي و چه ميزان حقابه زيست محيطي 
باشد. اما در نظام بهره برداري همين سدهاي قديمي كشور 
چقدر حقابه زيست محيطي تخصيص پيدا كرده است؟ 
آيا اگر حقابه محيط زيست تخصيص پيدا مي كرد امروز 
پايين دست رودخانه شهريار در كرج به اين شكل لم يزرع و 
خشك مي شد؟ اگر حقابه محيط زيست رعايت مي شد ما 
اجازه داشتيم آب را از سد طالقان به تهران منتقل كنيم و 
يك انشعاب هم به كرج و هشتگرد بدهيم؟ آيا اجازه داشتيم 
از نمرود و لار به تهران منتقل كنيم تا به مصرف شرب برسد؟

اين كارشناس حوزه آب با تاكيد بر اينكه ما بايد حتما نگران 
آب تابستان تهران باشيم، گفت: متاسفانه يا خوشبختانه 

چون مساله آب تهران سياسي است و دولت نمي خواهد در 
اين شرايط تزاحمات اجتماعي اضافه شود با دست اندازي 
به حوضه هاي آبريز مختلف مساله آب شرب تهران را حل 
مي كند و نگراني خاص��ي از اين بابت وجود ندارد. اما بنده 
معتقدم بايد ش��جاعت قطع و سهميه بندي آب تهران را 
داشته باشيم. اگر اين شجاعت را داشتيم آن زمان مي توانيم 

بگوييم در مسير حل مشكل آب قدم درست برمي داريم.
وي گفت: در س��نگاپور برنامه اي اجرا مي شود كه بخش 
زيادي از فاضلاب شهري در آب بسته بندي توزيع مي شود 
40 درصد هم از آب بس��ته بندي تصفيه ش��ده اس��ت و 
شهروندان براي ش��رب استفاده مي كنند در كاليفرنياي 
امريكا تاسيسات گسترده تصفيه فاضلاب براي شرب وجود 
دارد، شهري در فنلاند قرار است در 202۵ كل آب شرب 
شهر از آب تصفيه شده استفاده كند، ما در تهران به دلايل 
مختلف هنوز به اين مرحله نرسيده ايم كه از فاضلاب براي 
شرب استفاده كنيم، اما مي توانيم به سمت بازچرخاني و 
استفاده از آن حركت كنيم، ما در تهران آب را شمال تهران 
جمع آوري و در ورامين تصفي��ه و رها مي كنيم اين خود 
مداخله زيست محيطي است. هر وقت شهامت پرداخت 
به اين موارد را داش��تيم مي تواني��م بگوييم در حال 
مديريت هس��تيم در غير اين صورت دچار روزمرگي 
مي شويم كه سالي 10تا 12 درصد مصرف آب در تهران 
بالاتر مي رود و ما هم به همين ميزان جايي را تخريب و 
آب را وارد تهران مي كنيم تا به مصرف شرب برسانيم.

نايب رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي به 
بيان توضيحاتي درباره تلاش مجلس براي تعيين قيمت 
سوخت صنايع و پتروش��يمي ها به قيمت تمام شده و 
متناسب با قيمت روز جهاني پرداخت. به گزارش ايسنا، 
صديف بدري درباره اعتراضات به تعيين سقف قيمت 
براي سوخت صنايع و پتروشيمي ها و اعطاي يارانه پنهان 
سوخت به آنها، بيان كرد: قيمت سوخت پتروشيمي ها 
در مجلس سال 1401 با سقف ۵000 تومان تعيين و 
در امس��ال با سقف ۷000 تومان تعيين شده است، در 
حالي كه پتروشيمي ها و صنايع از اين سوخت يارانه اي 
و ارزان استفاده مي كنند، در انتهاي زنجيره و در زمان 

فروش محصولاتش��ان اين قيمت پايين سوخت را كه 
دولت به آنها داده در نظر نمي گيرند. وي در ادامه با اشاره 
به اينكه صنايع و پتروشيمي ها در نهايت محصول خود را 
به قيمت بازار آزاد در بورس به فروش مي رسانند، اظهار 
كرد: در اين شرايط بايد سوختي كه به آنها اعطا مي شود 
بايد با قيمت تمام شده باشد. نماينده مردم اردبيل در 
مجلس ضمن انتقاد از نحوه مصرف سوخت در صنايع 
و پتروش��يمي ها تصريح كرد: پتروشيمي ها حتي در 
صادرات محصولات خود نيز قانون را رعايت نمي كنند 
و ارز حاص��ل از صادرات را به بازار مبادلات ارزي داخل 
كش��ور برنمي گردانند بايد در زمينه اعطاي سوخت 

ارزان قيم��ت به آنها تجديد نظرهاي��ي صورت بگيرد. 
البته با تازگي دولت اختيارات��ي به بانك مركزي اعطا 
كرده تا پيگير بازگشت ارزحاصل از صادرات محصولات 
پتروشيمي به داخل كشور ش��وند. با اين وجود وقتي 
قيمت فروش محصولات پتروشيمي ها بر اساس قيمت 
جهاني و بين المللي است و هيچ ملاحظه اي در بالا بردن 
محصولاتشان ندارند پس از سوي ديگر قيمت سوخت 
بايد به قيمت تمام شده در اختيار آنها قرار بگيرد.وي در 
ادامه تاكيد كرد: مجلس تلاش دارد كه قيمت سوخت 
صنايع و پتروشيمي ها را به قيمت تمام شده نزديك تر 
كند. وقتي س��وخت به قيمت تمام نشده به آنها تعلق 

مي گيرد در واقع اعطاي رانت س��وختي به آنها است. 
وقتي با قيمت نازل به صنايع س��وخت اعطا مي شود 
بايد آنها اعلام كنند كه به دليل گرفتن اين س��وخت 
چه مي��زان قيمت محصولات توليدش��ان را ارزان تر 
در اختيار مردم قرار داده ان��د در حالي كه در فروش 
محصولات خود اين كار را انجام نمي دهند و بهترين 
كار ب��راي جلوگيري از اعطاي اي��ن رانت به صنايع و 
پتروشيمي ها اين است كه سوخت با قيمت تمام شده 
و متناسب با بازارهاي جهاني در اختيار آنها قرار بگيرد.

اعطاي اين سوخت ارزان به آنها در عدم توسعه زنجيره 
ارزش و فروش اين مواد به صورت خام تاثيرگذار است.



شاخص كل بازار س��رمايه در اولين روز كاري هفته 
سوم اسفند ماه روند نزولي به خود گرفت و با كاهش 
بيش از يك درصدي از كانال 1.8 ميليوني خارج شد؛ 
اما همچنان انتظار بازگشت شاخص به اين محدوده 
را تا پايان سال داريم. عواملي مختلفي چون افزايش 
نرخ بهره، نوسان نرخ دلار و در نهايت سفر گروسي به 
تهران باعث شد كه بورس روند منفي به خود بگيرد؛ 
البته هنوز نتيجه اي از س��فر گروسي به تهران اعلام 
نشده اما برخي مي گويند كه احتمالا نتيجه اين سفر 

تاثير منفي روي بازار سرمايه داشته باشد.
از سوي ديگر بررسي آخرين آمار بانك مركزي نشان 
مي دهد كه در هفته اي كه گذش��ت، نرخ سود بازار 
بين بانكي براي هفتمين هفته متوالي صعودي شد. 
به اين ترتيب، نرخ به��ره بين بانكي با افزايش 0.08 
واحد درصدي همراه ش��د و به 23.09 درصد رسيد 
كه سقف جديدي براي نرخ مذكور محسوب مي شود.

نرخ بهره بين بانك��ي در حالي به روند صعودي خود 
ادام��ه داد كه ميزان دخالت ه��اي بانك مركزي نيز 
در اين بازار افزايش يافته اس��ت. به طوري كه بانك 
مركزي در هفته گذش��ته، بي��ش از 22 هزار و 850 
ميليارد تومان از طريق بازار بين بانكي به هفت بانك 
و موسسه اعتباري غيربانكي قرض داد و بخشي از نياز 
آنها به وجوه نقد را برطرف كرد. به اين ترتيب، ميزان 
حضور بانك مركزي در بازار بين بانكي به بيشترين 

مقدار خود در 13 هفته گذشته رسيد.
اغلب كارشناسان عقيده دارند كه افزايش نرخ سود 
بين بانكي به زيان بورس است و در بلندمدت مي تواند 
باعث خروج نقدينگي از بازار سرمايه شود و در مقابل 
برخي از كارشناس��ان عقيده دارند رابطه واقعي بين 
نرخ سود بين بانكي و بورس نيست و اين سود تنها به 

صورت رواني روي بازار سهام اثر مي گذارد.
موضوع فولادي نيز تاثير بسزايي در بازار سهام داشته 
است و بر اس��اس گزارش فرداي اقتصاد؛ در ماه هاي 
اخير كه نرخ دلار در بازار آزاد با جهش قابل توجهي 
همراه بود، بورس كالا نيز معاملات پررونقي را دنبال 
كرد و بسياري از محصولات با فاصله قيمتي زيادي 

نس��بت به معاملات قبلي خود مواجه شدند. در اين 
ميان اما معاملات كاتد مس فملي در هفته گذشته 
بس��يار مورد توجه قرار گرفت به طوري كه نرخ دلار 
اين محصول در بورس كالا به قله بي س��ابقه بيش از 
50 هزار و 770 تومان رسيد و موجي از خوش بيني ها 
به بهبود صورت هاي مالي ش��ركت هاي گروه فلزات 

اساسي را ايجاد كرد.
اين موضوع اما همانطور كه انتظار مي رفت، با واكنش 
وزارت صمت همراه بود و س��خنگوي اين وزارتخانه 
در آخرين صحبت هاي خود در اين رابطه عنوان كرد: 
تمام محصولات زنجيره فولاد كه در بورس كالا عرضه 
مي ش��وند و از يكديگر ماده اوليه مي گيرند، مكلف 
هستند كه قيمت پايه محصولات خود را براساس ارز 
نيمايي محاسبه و اعلام كنند. در همين رابطه گفته 
شده است كه شركت ها بايد 100 درصد محصولات 
خود را از طريق بورس كالا و در داخل عرضه كنند و 
در صورت مازار عرضه، مي توانند آن را صادر كنند. از 
اين رو برخي پيش بيني مي كنند كه دولت درصدد 
افزايش ميزان عرض��ه محصولات فلزي و همچنين 

فشار بر قيمت پايه آنهاست تا بتواند قيمت نهايي را 
كاهش داده و مانع از بالاتر رفتن نرخ ها ش��ود. انتقاد 
به اين موض��وع تا به اينجاي كار بس��يار بوده و اكثر 
كارشناس��ان آن را محلي براي توزيع رانت مي دانند 
كه نتيجه آن تنها براي رانت خواران و دلالان مثبت 

خواهد بود.

   بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بورس تهران در پايان معاملات اولين روز 
كاري هفته يعني ش��نبه، 13 اسفندماه با 33 هزار و 
558 واحد كاهش در ارتفاع يك ميليون و 788 هزار 
واحدي ايستاد. شاخص هم وزن با چهار هزار و 880 
واح��د كاهش به 532 هزار و 990 واحد و ش��اخص 
قيم��ت با 2 هزار و 893 واحد افت به 31۶ هزار و 10 

واحد رسيد.
روز اخي��ر در معام��لات بورس ته��ران، بيش از 12 
ميلي��ارد و 373 ميليون س��هم، حق تق��دم و اوراق 
بهادار به ارزش 78 هزار و ۶18 ميليارد ريال معامله 
ش��د. همچنين گروه مپن��ا )رمپنا( ب��ا 799 واحد، 

س��رمايه گذاري گروه توس��عه ملي )وبانك( با 518 
واحد، ايران خ��ودرو )خودرو( ب��ا 328 واحد، بانك 
پاس��ارگاد )وپاس��ار( با 1۴۶ واحد و زامياد )خزاميا( 

با 139 واحد تاثير مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با س��ه هزار 
و ۴59 واحد، ملي صنايع مس ايران )فملي( با س��ه 
هزار و 372 واحد، صنايع پتروش��يمي خليج فارس 
)فارس( با 2 ه��زار و ۶۶2 واح��د، معدني و صنعتي 
گل گهر )كگل( با 2 هزار و ۴50 واحد، پالايش نفت 
بندرعباس )ش��بندر( با يك ه��زار و 8۶3 واحد و و 
پالايش نفت اصفهان )شپنا( با يك هزار و 8۶0 واحد 

تاثير منفي بر شاخص بورس همراه شد.
بر پاي��ه اين گ��زارش، روز اخير نماد اي��ران خودرو 
)خودرو(، شركت س��رمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شس��تا(، فولاد مبارك��ه اصفهان )فولاد(، س��ايپا 
)خساپا(، گس��ترش س��رمايه گذاري ايران خودرو 
)خگس��تر(، پالايش نفت اصفهان )شپنا( و پالايش 
نف��ت ته��ران )ش��تران( در نماده��اي پُرتراكنش 
قرار داش��تند. گروه خودرو ه��م در معاملات ديروز 
صدرنش��ين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين 
گروه 2 ميليارد و 703 ميليون برگه سهم به ارزش 9 

هزار و 275 ميليارد ريال دادوستد شد.
ش��اخص فرابورس نيز روز اخير بيش از 288 واحد 
كاهش داشت و به 23 هزار و 719 واحد رسيد. در اين 
بازار بيش از پنج ميليارد و ۶28 ميليون برگه سهم و 
اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات معاملات روز 
گذشته فرابورس بيش از 3۴2 هزار و 813 نوبت بود.

كلر پارس )كل��ر(، مجتمع جهان فولاد س��يرجان 
)فجه��ان(، تولي��د ب��رق عس��لويه مپن��ا )بمپنا( و 
سرمايه گذاري مس سرچش��مه )سرچشمه( و ريل 
پرداز ن��و آفرين )حآفرين( تاثير مثبت بر ش��اخص 
فرابورس داشتند.همچنين پليمر آرياساسول )آريا(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرم��ز(، آهن و فولاد غدير 
ايرانيان )فغدير(، ش��ركت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، 
پتروش��يمي زاگرس )زاگرس( و پالايش نفت لاوان 

)شاوان( با تاثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.
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سرمايه گذاري آرامكو در يك 
كارخانه ال ان جي خارجي

بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: اين شركت انرژي 
دولتي در مرحله اوليه مذاكرات با س��ازندگان كارخانه 
ال ان جي براي خريد سهم و تامين عرضه از طريق يك 
توافق خريد است. مصرف ال ان جي در سال هاي آينده 
با تلاش اروپا براي جايگزين كردن منابع ديگر به جاي 
واردات گاز روس��يه از طريق خط لوله و افزايش سريع 
واردات كش��ورهايي مانند چين و هن��د، افزايش پيدا 
خواهد ك��رد. طبق گزارش آژان��س بين المللي انرژي، 
ارزش تجارت جهاني ال ان جي در سال ميلادي گذشته، 
دو برابر شد و به بيش از ۴50 ميليارد دلار رسيد. به گفته 
منابع آگاه، آرامكو سرگرم بررسي پروژه هايي در امريكا 
و آسيا بوده و تاسيساتي را ترجيح مي دهد كه بتواند به 
راحتي گاز طبيعي مايع را به آس��يا كه بزرگ ترين بازار 
جهان است، ارسال كند. خريد سهم در يك تاسيسات 
ال ان جي و قرارداد خريد، به آرامكو در رسيدن به هدفش 
براي متنوع كردن فعاليت فراتر از توليد و تجارت جهاني 
انرژي، كمك خواهد كرد. ش��ركت شل ماه گذشته در 
گزارشي هشدار داد سرمايه گذاري بيشتر در پروژه هاي 
مايع سازي گاز طبيعي، براي اجتناب از گسترش شكاف 
عرضه در اواخر دهه جاري ضروري است. آرامكو پيش از 
اين سرمايه گذاري مشترك در ال ان جي در سال 2019 
را بررس��ي كرده و به دنبال خريد 25 درصد س��هم در 
تاسيسات پورت آرتور شركت »سمپرا انرژي« در تگزاس 
بود. اما با ش��يوع پاندمي كوويد 19 و س��قوط تقاضاي 
جهاني براي انرژي كه به توان مالي آرامكو ضربه زد، اين 
شركت از پروژه مذكور عقب نشيني كرد. يك توافق 20 
س��اله غيرالزام آور براي آرامكو براي فروش ال ان جي از 
پورت آرتور، در سال 2021 به پايان رسيد. سمپرا هفته 
گذشته اعلام كرد تامين مالي براي بخشي از اين پروژه را 
نهايي كرده و اميدوار است تصميم سرمايه گذاري نهايي 

را تا پايان مارس بگيرد. 

واگذاري سهام عدالت
به جاماندگان

خانه ملت| نمايندگان در نشست علني نوبت صبح 
امروز )شنبه، 13 اسفندماه( مجلس شوراي اسلامي در 
جريان بررسي بخش هزينه اي لايحه بودجه سال 1۴02 
كل كشور، با بندهاي الحاقي )5(، )۶( و )7( تبصره 2 ماده 
واحده اين لايحه موافقت كردند. در بند الحاقي 5 تبصره 
2 ماده واحده اين لايحه آمده است: به دولت اجازه داده 
مي شود از محل واگذاري بيست درصد )20%( سهام و 
سهم الش��ركه خود در شركت توسعه نيشكر و صنايع 
جانبي خوزستان جهت تكميل عمليات اجرايي طرح 
احياي اراضي كشاورزي خوزس��تان و ايلام به شماره 
طبقه بندي 130۶01202۴ هزينه كنند. براس��اس 
بند الحاقي ۶ تبصره 2 ماده واحده لايحه مذكور؛ دولت 
موظف است از محل باقي مانده سهام متعلق به دولت 
يا شركت هاي دولتي در بنگاه هاي قابل واگذاري قانون 
اجراي سياس��ت هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( 
قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران در سقف رديف 
درآمدي 310500 نسبت به واگذاري سهام عدالت به 
كليه جاماندگان مشمول دريافت اين سهام اقدام نموده 
و گزارش اجراي اين بند هر سه ماه يك بار توسط وزارت 
امور اقتصادي و دارايي به كميس��يون هاي اقتصادي و 

اجتماعي مجلس شوراي اسلامي ارسال كنند. 

برجام مرد زنده باد برجام
البت��ه در حوزه فن��ي هم آژان��س ت��لاش مي كند به 
خواس��ته هاي خود برس��د.آژانس از يك طرف تلاش 
دارد زمينه هاي نظارت هاي قانوني و فني اش را افزايش 
بدهد و از سوي ديگر به دنبال آن است كه پاسخي براي 
پرس��ش هايش در خصوص فعاليت هاي پادماني پيدا 
كند. اين زمينه هاي نظارتي هم هرچند در سفر گروسي 
به تهران، پيگيري مي ش��ود اما جنبه هاي سياسي در 
اين سفر به مراتب اهميت بيش��تري دارد. اما اينكه آيا 
از بطن اين س��فر مي توان اميد داشت كه زمينه احياي 
برجام فراهم شود يا نه؟ به آينده و نحوه مواجهه دو طرف 
با اين سفر بستگي دارد. اگر گروس��ي و آژانس گزارش 
مثبتي در خصوص برنامه هاي هسته اي ايران ارايه كند 
يا حداقل مواجهه تندي با رفتارهاي ايران نداشته باشد، 
مي توان نسبت به آينده خوش بين تر بود. البته مذاكرات 
جديد به توافقي متفاوت هم نياز دارد. واقع آن است كه 
برجامي كه 2015 امضا شد، دوره اش تمام شده است و 
برجام به ريكاوري نياز دارد. مثل كس��ي كه مرده باشد، 
اما شناس��نامه اش باطل نشده باشد، برجام هم به دليل 
رفتاره��اي افراطي برخي اف��راد و جريانات به كما رفته 
است. جهان هم به نسبت س��ال 2015 كه برجام امضا 
ش��د، تغييرات فراواني را از س��ر گذرانده اس��ت. از يك 
طرف، تحولات داخلي كشورها و از سوي ديگر تحولات 
بين المللي و... شرايط را پيچيده تر ساخته است. برجام 
هم نياز دارد كه خودش را به روزآوري كرده و متناس��ب 
با تغييرات داخلي و بين المللي ريكاوري كند. البته هنوز 
هستند افرادي كه از احياي برجام صحبت مي كنند، اما 
حتي در صورت احياي برجام هم، باز هم شرايط تازه اي 
براي توافق حاكم خواهد شد. تنها بخشي كه از برجام سال 
2015 تغييري نكرده است، تداوم نظارت هاي بين المللي 
در خصوص برنامه هس��ته اي ايران اس��ت. بازرس هاي 
آژانس خواستار افزايش نظارت ها هستند و قصد دارند 
ايران در اين زمينه تعهدات لازم را ارايه كند. البته غرب 
به  طور كلي، خواس��تار اضافه ك��ردن موضوعاتي چون 
مسائل منطقه اي و موشكي به مذاكرات پيرامون است. 
اما ايران زير بار برآورده ساختن يك چنين خواسته هايي 
نمي رود. بايد دي��د در نهايت دو طرف مي توانند از بطن 
اين مطالبات متناقض راهي به سمت توافق و تعامل پيدا 
كنند يا اينكه همچنان بايد منتظر مذاكرات فرساينده و 
طولاني باشيم؟ پاسخ اين سوال را از دل مناسبات آينده 
دو طرف مي توان استخراج كرد. در كل بايد گفت كه برجام 

مرد؛ زنده باد برجام.

نزول بورس با مصوبه 20 درصدي
تجارت نيوز| با شروع سال 1۴01 شاهد عرضه 
خودروهاي متنوع در بورس كالا بوديم و همچنان 
اين عرضه ها ادام��ه دارد. البته در اين بين وزارت 
صمت و ش��وراي رقابت دو بازوي قدرتمند بودند 
كه با عرضه خودرو در بورس كالا مخالفت كردند 
و به دنبال س��ود خود از اين عرضه بودند. وزارت 
صمت و ش��وراي رقابت، از اصلي ترين مخالفان 
عرضه خودرو در بورس كالا هس��تند و هر يك به 
دنبال سودي از عرضه خودرو در بورس هستند. 
اين پيگيري س��ود در حالي اس��ت كه ساز و كار 
بورس ش��فاف اس��ت و به واس��طه اين شفافيت 
نيز هر گروه نمي تواند براي خود س��هم خواهي يا 

سودخواهي كند.
به طور كلي عرضه خودرو در بورس كالا بر مبناي 
ش��فافيت اس��ت و اين يعني هيچ فرد يا گروهي 
نمي تواند از روند اين عرضه به دلخواه خود س��ود 
ببرد. تمامي خودروها در بورس بر اس��اس عرضه 
و تقاض��ا معامله مي ش��وند و بر اس��اس مصوبه  
خودروس��ازان، بورس كالا، كارگزاري ها و… هر 
يك س��ود خود را از اين عرضه مي برند. بر اساس 
آمارهاي اعلام شده از عرضه هاي صورت گرفته، 
عرضه خ��ودرو در بورس به نفع خودروس��ازان و 
مردم است؛ چرا كه مردم خودرو را با قيمت واقعي 
خريده ان��د و همچنين خودروس��ازان از افزايش 
قيمت خود سود كرده اند و از اين سود براي جبران 
زيان هاي س��نگين خود اس��تفاده خواهند كرد. 
همان طور كه گفته ش��د وزارت صمت و شوراي 
رقابت ج��زو مخالفان جدي عرضه خودرو بودند؛ 
اما ش��وراي رقابت با پش��تيباني وزارت صمت با 
ب��ه ميدان گذاش��ت و چند هفت��ه جلوي عرضه 
خ��ودرو در بورس كالا را گرفت. حتي اين ش��ورا 
دس��تورالعملي تهيه كرد و در آن عرضه خودرو 
در بورس كالا را از ليس��ت شرايط فروش خودرو 
حذف كرد. همين موضوع باعث شد كه سازمان 
بورس نيز نس��بت به اين موضوع ورود كند و در 
جلس��ه اي اعلام كند كه عرضه خودرو در بورس 

كالا ادامه   دار است.
ام��ا اين ادام��ه دار بودن عرضه به اين ش��رط بود 
كه دولت 85 درص��د مابه التفاوت قيمت گذاري 
ش��وراي رقابت و قيمت تمام شده در بورس كالا 

را دريافت كند.
قرار بود سود 85 درصدي دولت به تصويب برسد 
اما اين موضوع تصويب نش��د و در عوض نوسان 
قيمتي براي براي عرضه خ��ودرو در بورس كالا 
ايجاد ش��د. طبق اين موضوع قيمت پايه بورس 
كالا تنه��ا در حدود 20 درص��د مي تواند افزايش 

داشته باشد!
شايد محدوديت 20 درصدي براي افزايش قيمت 
خودرو در وهله اول بسيار منطقي و به نفع مردم 
به نظر برس��د، اما مشكل اساسي اينجاست كه با 
توجه به تورم بي��ش از 53 درصدي )تنها تا پايان 
بهمن امسال( كارخانجات نيز در توليد محصول 
با مشكل مواجه هس��تند. بر همين اساس سقف 
20 درصدي در مقابل تورم عمومي جامعه عددي 
نيست و مي تواند در بلندمدت به زيان كارخانجات 
باش��د. به طور كلي تعيين مح��دوده قيمت براي 
عرضه خودرو در بورس كالا منطقي نيست؛ چرا 
كه خودرو يك محصول بسيار مهم است و با تغيير 
شرايط اقتصادي كشور ميزان هزينه هاي توليد 
كارخانجات نيز افزاي��ش پيدا مي كند؛ در نتيجه 
نياز اس��ت بورس نيز مطابق با اين نيازها حركت 
كند. بهراد موسوي، كارش��ناس بازار سرمايه در 
خصوص تعيين س��قف 20 درصدي براي خريد 
خودرو از بورس كالا به تجارت نيوز گفت: با تعيين 
سقف 20 درصدي براي عرضه خودرو در بورس 
كالا، ذاتا موجوديت و خاصيت بورس كالا كه در 
آن به رقابت مي پردازند و قيمت بر اساس عرضه و 

تقاضا به دست مي آيد را از بين مي بريم.
وي افزود: اين بدان معناس��ت ك��ه محدوديت را 
روي يك ابزاري مي گذاري��م كه ماهيت و كليت 
اين ابزار بر اساس عرضه و تقاضاست و كليت اين 

موضوع اشتباه است.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به تاثير منفي 
اي��ن تصميم اظهار كرد: ما ش��اهد اين بوديم كه 
پس از عرضه خودرو در بورس كالا، دو غول بزرگ 
يعني ايران خودرو و س��ايپا توانستند تا حدودي 
از زيان فاصله بگيرند و در صورت هاي مالي  خود 
با كاهش زيان مواجه شوند. وي ادامه داد: همين 
موضوع باعث ش��د كه تقاضا در گروه خودرويي 
در بازار اوراق س��هام افزايش پيدا كند. موس��وي 
توضيح داد: اعمال محدوديت براي قيمت خودرو 
در بورس كالا باعث مي شود كه صورت مالي اين 
خودروس��ازان با چالش مواجه شود. به نوعي اين 
موضوع يك چرخه است كه در نهايت اين چرخه 
به س��هامداراني كه به واس��طه تحولات بنيادي 
اين س��هام را خريدند ختم مي شود كه نتيجه آن 
فروش اين س��هم ها خواهد بود. اين كارش��ناس 
بازار سرمايه تش��ريح كرد: هميشه گروه خودرو 
در بازار س��رمايه ليدر بوده اس��ت و وقتي به تبع 
اين موضوعات گروه خودرو نوسان رو به پايين را 
تجربه مي كند، بقيه صنايع نيز به همين نس��بت 
واكنش منفي نش��ان خواهند داد؛ چ��را كه اين 
موضوع يك حرف جامع دارند كه دستورالعمل ها 
و تصميم گيري هاي حوزه اقتصادي كشور ممكن 
اس��ت لحظه به لحظه تغيير كند. وي گفت: اين 
موضوع يك س��يكل معيوب اس��ت ك��ه تمامي 
حلقه هاي آن به هم وابسته اند و تمام صنايع از اين 
تصميم   گيري نادرست ضرر خواهند كرد. موسوي 
بيان كرد: يك پيش��نهاد مي توان داد كه همانند 
بازار سرمايه كه س��هام موجود با افزايش قيمت 
معاملات كنترل و ابطال مي شود، عرضه خودرو 
در بورس كالا نيز از اين س��ازوكار استفاده كند و 
بورس كالا نيز نهاد ناظر اين عرضه ها تعيين شود.

»تعادل«بررسيميكند

شاخص برگشت  خورد

مقصد سرمايه گذاري بازارهاي جهاني تغيير كرد
گروه بازار سرمايه| 

وال استريت روز جمعه براي پايان دادن به يك هفته 
پرنوس��ان افزايش يافت، زيرا بازده��ي خزانه داري 
ايالات متحده كاهش يافت و داده هاي اقتصادي به 
سرمايه گذاران كمك كرد تا از احتمال فزاينده اي كه 
فدرال رزرو مجبور است سياست محدودكننده خود 

را تا ديروقت پابرجا نگه دارد، افزايش يافت. 
هر سه شاخص عمده سهام ايالات متحده بيش از 1 
درصد افزايش يافتن��د و نزدك پر از فناوري نزديك 
به 2 درصد با افزايش مگاكاپ حس��اس به نرخ بهره 
افزايش يافت. بازدهي خزانه داري ايالات متحده در 
پي اظهارنظرهاي مقامات فدرال رزرو كه ترس از تورم 

و نرخ بهره را كاهش داد، كاهش يافت.
ديوي��د كارت��ر، مديرعام��ل بان��ك خصوص��ي 
جي پي مورگان در نيوي��ورك، مي گويد: »همه چيز 
همچنان به ف��درال رزرو مي پ��ردازد و اينكه چقدر 
مي توانند اقتصاد را كند كنند. فدرال رزرو به بازارها 
آنچه را كه مي خواهند بش��نوند مي گوي��د، اما اين 
احتياط را نيز تزريق مي كند كه ممكن اس��ت بسته 
به داده هاي اقتص��ادي، نرخ ها نياز ب��ه بالاتر رفتن 

داشته باشند.
در اين هفته، ش��اخص ها افزايش يافتند، به طوري 
كه S&P يك زنجيره باخت س��ه هفته اي را پش��ت 
سر گذاشت و داو، با بازگشت به قلمرو مثبت از سال 
تا به امروز، اولين پيش��رفت هفتگي خود را از اواخر 
ژانويه تجربه كرد. اين هفته همچنين ش��اهد بوديم 
كه ش��اخص S&P 500 از ميانگي��ن متحرك 50 و 
200 روزه خود عبور كرد، دو سطح فني كه از نزديك 
تحت نظر بودند.رابرت پاوليك، مدير ارشد پورتفوليو 
در داكوتا ولث در فيرفيل��د، كانكتيكات، مي گويد: 
اين نش��انه اي اس��ت كه تغييري در حال رخ دادن 
است. و بسياري از مردم به آن مشكوك هستند، اما 
نمي خواهند از آنها عقب بمانند.داده هاي اقتصادي 
منتشر شده در روز جمعه نشان دهنده تقاضاي ثابت 
براي خدمات است، با ش��اخص هاي مديران خريد 
 S&P Global از موسسه مديريت عرضه و )PMI(
نشان مي دهد كه فعاليت در اين بخش حتي با كاهش 

قيمت نهاده ها همچنان به رشد خود ادامه مي دهد.
كارتر افزود: سرمايه گذاران آنچه را كه مي خواستند 
در داده هاي ISM ديدند كه اساساً رشد سالم همراه 
با كاه��ش قيمت ها بود. اين نش��ان مي دهد كه آنها 
مايلن��د در هواپيم��ا بمانند زيرا كمت��ر نگران فرود 
هس��تند.تمام 11 بخش اصلي S&P 500 جلس��ه 
را سبز به پايان رس��اندند و فناوري ).SPLRCT( و 
اختيار مصرف كننده ).SPLCD( بيشترين درصد 

سود را داشتند.
فصل درآمد سه ماهه چهارم در آستانه پاياني است 
و هم��ه ش��ركت هاي موج��ود در S&P 500 به جز 
هفت ش��ركت گ��زارش داده اند. بر اس��اس گزارش 
Refinitiv، نتايج اين سه ماهه در ۶8 درصد موارد 

از برآوردهاي اجماع شكست خورده است.
با اين حال، در مجموع، تحليلگران بر اين باورند كه 
درآمد S&P 500 در سه ماهه چهارم نسبت به سال 
قبل 3.2 درصد كاه��ش خواهد يافت و انتظار دارند 
اعداد سال به سال منفي براي دو سه ماهه اول سال 
2023 باش��د. اين به معناي ورود S&P 500 به يك 

ركود سه چهارم سود در ماه هاي پاياني سال 2022 
اس��ت.پس از اينكه مورگان اس��تنلي اعلام كرد كه 
س��هام مي تواند امس��ال بيش از 20 درصد افزايش 
 Broadcom Inc.(يابد، 3.5 درصد افزايش يافت
AVGO.O( پس از اينكه سازنده تراشه درآمد سه 
ماهه دوم را بالاتر از برآوردهاي تحليلگران پيش بيني 
كرد، 5.7% پيشرفت كرد زيرا افزايش سرمايه گذاري 
در هوش مصنوعي باعث افزايش تقاضا براي تراشه ها 
 Costco Wholesale( ،ش��د. در ميان بازنده ها
Corp )COST.O پ��س از از دس��ت دادن درآمد 
خود، 2.1 درصد كاهش يافت، زيرا تورم بالا تقاضاي 
 مصرف كنن��ده را كاهش داد.ش��ركت تراشه س��از 
 Marvell Technology Inc )MRVL.O(
در پي عدم سود سه ماهه شركت و پيش بيني درآمد 
نااميدكننده، ۴.7 درصد كاهش يافت. نسبت ۴.5۴ 
به 1، مشكلات پيشروي نسبت به موارد رو به كاهش 
در NYSE بيش��تر بود. در نزدك، نسبت 2.3۶ به 1 
به نفع پيش��روان بود.S&P 500 23  ركورد جديد 
در 52 هفت��ه و 2 كاهش جدي��د را ثبت كرد. نزدك 
كامپوزيت 79 ركورد جديد و 57 كاهش جديد ثبت 
كرد.حجم مب��ادلات ايالات متحده 10.83 ميليارد 
سهم در مقايس��ه با ميانگين 11.10 ميليارد در 20 

روز معاملاتي گذشته بود.

   سقوط بازار سهام، مكان امني 
براي پنهان شدن نيست

سرمايه گذاراني كه در جست وجوي مناطق امن تر در 
بازار س��هام ايالات متحده هستند، متوجه مي شوند 
كه پناهگاه هاي س��نتي كه در فروش سال گذشته 
باق��ي مانده اند، مانند لوازم مصرف��ي، خدمات آب و 
برق و مراقبت هاي بهداش��تي، ممكن اس��ت اين بار 

مشكل سازتر باشند.
 500 S&P( پس از بازگشت شديد در ژانويه، معيار
).SPX دوباره در حال نوسان است زيرا سرمايه گذاران 
نگران هستند كه فدرال رزرو نرخ هاي بهره را بالاتر از 
حد انتظار قبلي بگيرد و براي خنثي كردن تورم آنها 
را براي مدت طولاني تري بالا نگه دارد.فروش آف ها 
مي تواند سرمايه گذاران را به دنبال ايمني در نام هاي 
به اصطلاح دفاعي ببرد، كه معمولًا س��ود س��هام و 

مشاغل محكمي دارند كه مي توانند زمان هاي سخت 
را تحمل كنند.آنتوني ساگليمبنه، استراتژيست ارشد 
ب��ازار در  Ameriprise Financial مي گوي��د: 
س��ال گذش��ته پنهان ش��دن در خط دفاعي واقعاً 
آسان بود. »سال گذش��ته واقعا خوب كار كرد. فكر 
مي كنم امسال پيچيده تر خواهد بود.« در هفته هاي 
ابتدايي سال 2023، استدلال براي تدافعي به دليل 
شواهدي مبني بر قوي ماندن اقتصاد و همچنين با 
رقابت دارايي هايي مانند خزانه هاي كوتاه مدت ايالات 
متحده و بازارهاي پولي كه بالاترين بازدهي خود را 
در سال هاي اخير ارايه مي دهند، ضعيف شده است.

بخش هايي مانند ش��ركت هاي آب و برق به عنوان 
پروكسي اوراق قرضه شناخته مي شوند، زيرا معمولًا 
سود و ايمني پايداري را به شيوه اوراق قرضه دولتي 
در گذش��ته ارايه مي كنند. وقتي ب��ا اين واقعيت كه 
برخي از سهام تدافعي ارزش هاي نسبتاً گراني دارند، 
تركيب مي شود، سرمايه گذاران ممكن است از آنها 
اجتناب كنند، حتي اگر بازار گسترده تر ضعيف شود.

ش��ركت هاي آب و برق )SPLRCU(، مراقبت هاي 
بهداشتي )SPXHC( و كالاهاي اصلي مصرف كننده 
)SPLRCS( در بازارهاي تنبيهي سال گذشته ثابت 
ماندند و كاهش نس��بتاً كمي در حدود 1% -3.5% را 
ثبت كردن��د زيرا S&P 500 كلي در س��ال 2022، 

19.۴% سقوط كرد.
تاكن��ون، اي��ن گروه ه��ا س��ه بخ��ش بزرگ ترين 
كاهش دهن��ده از 11 بخ��ش S&P 500 بوده اند، با 
كاهش حدود 8 درصدي خدمات شهري، كاهش ۶ 
درصدي مراقبت هاي بهداشتي و كاهش 3 درصدي 
 500 S&P .كالاهاي اصلي تا پايان روز پنجش��نبه
آخرين بار در س��ال 2023 3.7 درصد رشد داشت، 
اما از زمان ثبت بهترين عملكرد ژانويه خود از س��ال 
2019، عقب نش��يني كرده بود. ترس از ركود ناشي 
از چرخه افزايش سريع نرخ بهره فدرال رزرو در سال 
گذش��ته بر بازارها موج مي زد و س��رمايه گذاران به 
سمت مناطق دفاعي گرايش پيدا كردند و مطمئن 
بودند ك��ه هزينه ه��اي دارو، غذا و س��اير ملزومات 
با وجود آش��فتگي اقتصادي ادام��ه دارد. داده هاي 
ق��وي اقتصادي اخي��ر، از جمله رش��د خيره كننده 
اش��تغال در ژانويه، س��رمايه گذاران را بر آن داشته 

تا در م��ورد انتظارات مربوط به رك��ود قريب الوقوع 
تجديدنظ��ر كنند.متيو ميس��كين، استراتژيس��ت 
 John Hancock ارش��د س��رمايه گذاري در
Investment Management، گف��ت: اگر به 
بازار سهام نگاه كنيد، به شما مي گويد كه اساساً هيچ 

ريسك ركودي وجود ندارد.
س��لامت اقتصاد ايالات متحده قرار اس��ت با انتشار 
گزارش مش��اغل فوري��ه در جمعه آين��ده واضح تر 
شود، در حالي كه سرمايه گذاران هفته آينده شاهد 
ش��هادت جروم پاول، رييس فدرال رزرو، كنگره نيز 

خواهند بود.
سود سهام بالا به سهام دفاعي به عنوان مكاني براي 
پارك پ��ول در زمان هاي پرتلاطم در دهه گذش��ته 
كمك كرد، به ويژه كه دارايي هاي ايمن سنتي بازده 
كمي داشتند. اين پويايي در سال گذشته با افزايش 
تورم و افزايش نرخ بهره ف��درال رزرو تغيير كرد كه 

بازده پول نقد و اوراق خزانه را بالا برد.
 S&P Dow Jones Indices بر اساس داده هاي
در اين هفته، بخش خدمات آب و برق داراي بازدهي 
3.۴ درصدي است، سهام اصلي 2.7 درصد است، در 
حالي كه خدمات بهداشت و درمان 1.8 درصد است. 
در مقابل، س��ود اوراق شش ماهه خزانه داري امريكا 

نزديك به 5.2 درصد است.
مارك هك��ت، رييس تحقيقات س��رمايه گذاري در 
Nationwide مي گويد: در حال حاضر مي توانيد 
بازدهي بس��يار جذابي در بازار اوراق قرضه دريافت 

كنيد، كه اينطور نبوده است.
در همين ح��ال، ارزش گذاري در برخ��ي موارد نيز 
 Refinitiv نسبتاً گران اس��ت. بر اس��اس گزارش
Datastream، بخش خدمات آب و برق با 17.7 
برابر برآوردهاي درآمد آتي معامله مي شود كه تقريباً 
20 درصد حق بيمه نس��بت به ميانگين تاريخي آن 
اس��ت، در حالي كه كالاهاي اصلي با P/E 20 برابر، 
حدود 11 درص��د بالاتر از ميانگي��ن تاريخي خود 
معامله مي شوند.نس��بت P/E 17 برابري بهداشت و 
درمان اندكي كمتر از ميانگين تاريخي خود اس��ت. 
با اين حال چشم انداز مالي اين بخش در سال جاري 
 Refinitiv  نسبتا ضعيف است. بر اس��اس گزارش
IBES، انتظ��ار م��ي رود درآمده��اي مراقبت هاي 
بهداشتي S&P 500 در مقابل افزايش 1.7 درصدي 
كل S&P 500، 8.3 درص��د كاه��ش يابد.مطمئناً، 
عوامل ديگر مي توانند به چش��م انداز تدافعي كمك 
كنند. به عنوان مثال، افزايش نوسانات در بازار اوراق 
قرضه مي تواند جذابيت س��هام دفاع��ي را به عنوان 
 Nationwide's ،يك پناهگاه امن بهبود بخش��د
Hackett گف��ت. به گفت��ه س��رمايه گذاران، اگر 
نگراني ها در مورد ركود، مانند سال گذشته افزايش 
يابد، سيستم هاي تدافعي مي توانند دوباره بر مبناي 

نسبي عملكرد بهتري داشته باشند.
س��اگليمبن كه محيط كلان نامطمئني را مي بيند، 
گفت ك��ه Ameriprise مراقبت هاي بهداش��تي 
داراي اضاف��ه وزن و مواد اصلي اس��ت. ام��ا به طور 
گسترده تر، شركت داراي سهام كم وزن است و نسبت 
به درآمد ثابت مطلوب تر است.ساگليمبنه گفت: من 
فكر مي كنم اوراق قرضه امروز موقعيت دفاعي بهتري 

نسبت به بخش هاي دفاعي سنتي دارند.



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه به گفته كارشناسان، تهران از جمعيت 
اشباع شده و كيفيت زيست پذيري اين شهر با توجه 
به سيستم فرسوده حمل و نقل عمومي، آلودگي هوا، 
ترافيك و وجود مخاطرات طبيعي همچون زلزله، 
فرونشست زمين، و س��يل رو به حضيض دارد و در 
همين حال، همچنان پرونده انتقال مركز سياسي 
از تهران به طور كامل منتفي نش��ده است، اشتهاي 
ساخت و ساز در اين شهر از سوي شهرداري تهران 
تش��ديد ش��ده اس��ت. اين همه در حالي است كه 
س��ازندگان و س��رمايه گذاران بخش خصوصي، با 
توجه به وجود مقررات دست و پا گير، نوسان شديد 
در نرخ دلار و در ساير ش��اخص هاي كلان، عطاي 
فعاليت در اين كلانش��هر را به لقايش بخشيده اند. 
بي گمان در ش��رايطي كه س��اخت و س��از در شهر 
تهران با افت ش��ديدي مواجه ش��ده است و به اين 
ترتيب، درآمدهاي شهرداري از اين محل به شدت 
كاهش يافته است و از سوي ديگر، در حالي كه دولت 
بانك ها را در چهارچوب نهضت ملي مس��كن، ملزم 
به پرداخت 450 ميليون تومان وام ساخت مسكن 
در ش��هر تهران )قرار است اين رقم به 600 ميليون 
تومان افزايش يابد( كرده اس��ت، شهرداري تمايل 
دارد تا »تهديد« افت س��اخت و ساز را با »فرصت« 
جذب مناب��ع بانك ها ن��ه تنها خنثي كن��د كه به 

سودآوري تبديل كند.
در چنين ش��رايطي اس��ت ك��ه مه��دي هدايت، 
مديرعامل سازمان نوسازي ش��هر تهران خواستار 
واگذاري همه اراضي دولتي به شهرداري شده و گفته 
است: »الان سازمان ملي مسكن فراخوان مي زند تا 
با بخش خصوصي مشاركت كند ، ]اما[ به دليل عدم 

همراهي شهرداري كار تسهيل نمي شود.«
به عبارت روشن تر، هدايت به طورتلويحي سازمان 
ملي مس��كن )دولت( را تهديد كرده اس��ت كه اگر 
زمين هاي تحت مالكيت خود را به جاي شهرداري 
به بخش خصوصي بدهد، با كارش��كني شهرداري 

مواجه خواهد شد.
  مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران پيش از اين 
نيز در تاريخ 29 بهمن س��ال جاري، س��ازمان نظام 
مهندسي را به دليل ممانعت در پروژه هاي مشاركتي 
شهرداري، در گفت وگو با يكي از خبرگزاري ها به باد 

انتقاد و اتهام گرفته بود.
به گزارش »تعادل«، هدايت در گفت وگو با »تسنيم« 
از احداث 30 هزار واحد مسكوني روي »زمين هاي 
ش��هرداري« خبر داده و گفته بود كه »براي اين كار 
فراخوان مي گذاري��م و بخش خصوص��ي توانمند 
را شناسايي مي كنيم . ش��هرداري را وارد جزييات 
نمي كنيم. مثلًا ش��ريك مي آوريم 50 درصد سهم 
شريك است 50 درصد سهم ما. شريك سهم خودش 
را برمي دارد. اگر مصالح ساختماني هم گران شود، 

شريك ديگر كاري ندارد و پروژه را مي سازد.«
اين مدل »مشاركت در ساخت« گويا با مانعي به نام 
سازمان نظام مهندسي مواجه است، مانعي كه رفع 
آن، به گفته هدايت مس��تلزم ورود مجلس شوراي 
اس��لامي اس��ت. البته اگر از اين نكته و انتقاد فني 
بگذريم، مديرعامل نوسازي شهر تهران اتهاماتي را 
نيز متوجه اين سازمان كرده و گفته بود كه »سازمان 
نظام مهندسي يك تشكل خاصي شده دريايي از پول 

و رانت در آن اس��ت. يك قوانين محكمي هم رفتند 
گرفتن��د و هيچ ك��س را راه نمي دهند« مديرعامل 
سازمان نوس��ازي ش��هر تهران در اين باره تصريح 
كرده بود: نظام مهندسي 50 درصد تخفيف در بافت 
فرس��وده را نمي دهد. ظاهرا اين تخفيف وجود دارد 
اما طرف كه س��ازمان نظام مهندسي مي رود و امضا 
مي خواه��د مي گويند تا پول را كام��ل ندهيد امضا 
نمي كنيم. طرف هم بايد پول را بدهد. يكي از دلايل 
زمانبر بودن صدور پروانه  ساختماني، سازمان نظام 
مهندس��ي اس��ت و بايد در قوانين نظام مهندسي 

بازتعريف صورت گيرد.

    دولت زمين هايش را به شهرداري بدهد
هدايت اما در تازه ترين گفت وگوي خود با تس��نيم 
با اش��اره به وجود برخي موانع در مباحث مربوط به 
مسكن ش��هر تهران، اظهار كرد: يكي از مسائل اين 
است كه دولت ها به عنوان اصلي ترين متعهد ساخت 
مسكن در كشور، زمين فراواني در شهر تهران دارد 
كه مي تواند اين  زمين ها را در برنامه ريزي مس��كن 
با ش��هرداري مش��اركت دهد. وي افزود: از دولت 
تقاضا داريم اراضي اش -براي س��اخت مسكن- را 
بي��اورد. هيچ انتظاري هم نداري��م زمين رايگان به 
شهرداري بدهد. زمين از آنها باشد ساخت و پروانه 
از شهرداري. با اين كار عرضه مسكن زياد مي شود.

وي تاكي��د كرد: از دولت يك خواه��ش داريم كه با 
يك مصوبه تمامي اراضي اش را با قيمت كارشناسي 
در اختيار شهرداري براي مشاركت در توليد مسكن 
قرار دهد. مديرعامل س��ابق شركت عمران پرديس 
يادآور شد: الان سازمان ملي مسكن فراخوان مي زند 
تا با بخش خصوصي مش��اركت كند ، به دليل عدم 

همراهي شهرداري كار تسهيل نمي شود.
هدايت بيان كرد: از س��وي ديگر در بحث تسهيلات 

بانكي بايد ش��هر تهران ويژه ديده شود. مي خواهند 
وام نوس��ازي را ب��ه 600 ميلي��ون توم��ان افزايش 
دهند، اما شما براي دريافت وام به بانك زنگ بزنيد 
مي گويند هيچ تسهيلاتي ندارند و تمام شده است.

    دولت رويكردش را تغيير دهد
وي با بيان اينكه بحث بعد همراهي دولت در بحث 
ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري و كميسيون 
ماده 5 اس��ت، گفت:  چون اعضاي اين شورا عمدتاً 
نمايندگان دولت هستند بايد رويكردش به موضوع 

مسكن تغيير كند.
وي در پاس��خ به اينكه چه انتظاري از شوراي عالي 
شهرس��ازي و معم��اري داريد، اضافه ك��رد: انتظار 
ما همكاري بيش��تر اس��ت. نمي گويم موانع ايجاد 
مي كنند. از كميسيون ماده 5 شهر تهران و شوراي 
عالي شهرسازي مي خواهيم كه همراهي شان را در 
موضوع مسكن بيش��تر كنند. چون ما مي خواهيم 
مس��كن اس��تطاعت پذير بسازيم، مس��كن لوكس 

نمي سازيم.

    رانت مسكن سازي
در مناطق شمالي پايتخت

مديرعامل سازمان نوسازي شهر تهران در حالي از 
ساخت مسكن در استطاعت سخن گفته است كه در 
اواخر آذرماه سال جاري، مسوولان شهرداري اعلام 
كردند كه تعدادي از 11 هزار و 7 واحد مسكوني كه 
قرار است در مناطق مختلف پايتخت احداث شوند، 
در منطقه يك تهران )گران ترين منطقه پايتخت و 
بلكه گران ترين بازار مسكن كشور( بنا خواهند شد.

اگر چه س��اخت و س��از در مناطق ش��مالي تهران 
في نفس��ه بحث برانگيز اس��ت و پرسش هاي زيادي 
را در مي��ان افكار عمومي ايجاد كرده اس��ت كه چه 

كس��اني در نهايت از آپارتمان هاي ساخته شده در 
گران ترين منطقه ش��هري پايتخت و بلكه كش��ور 
اس��تفاده خواهند كرد؟ اما اظهارات رييس سازمان 
نوسازي شهر تهران بر ابهامات افزود. مهدي هدايت 
گفته بود، س��اخت و س��از در هر منطقه بر اس��اس 
مش��خصات آن منطقه صورت خواهد گرفت. به طور 
مثال در منطقه 19 مشخصات پروژه ها با كيفيت تر 
از منازل مس��كوني منطقه 19 است و اگر قرار باشد 
در منطقه يك نيز پروژه اي را بس��ازيم حتماً كيفيت 
منازل به مانند منطقه ي��ك خواهد بود؛ لذا اينگونه 
نيست كه يك مدل واحد با مشخصات واحد را به همه 
مناطق تزريق كنيم. رييس س��ازمان نوسازي شهر 
تهران اما همزمان با انتشار اين اظهارات، در حاشيه 
اولين همايش تخصصي مديران عامل سازمان هاي 
نوس��ازي كلانشهرهاي كش��ور اعلام كرده بود كه 
197 محله ته��ران )از 376 محل��ه( كم برخوردار 
هستند. بنابر اين به نظر مي رسد، ساخت 11 هزار 
آپارتمان يادش��ده بر اس��اس كيفيت هر منطقه به 
شكاف اقتصادي و اجتماعي ميان مناطق و محلات 
ته��ران دامن خواه��د زد. ضمن اينكه اساس��ا اين 
انتقاد به ش��هرداري و دس��تگاه ذي مدخل در امر 
س��اخت 11 هزار آپارتمان يادشده وارد هست كه 
چرا مرغوب ترين زمين هاي خود را براي س��اخت 
مسكن هاي س��ازماني يا دولتي اختصاص داده اند؟ 
چرا با فروش اين زمين ها و تهيه زمين هاي بيشتر در 
مناطق متوس��ط و متعارف شهر و كشور، زمينه هاي 
خانه دار ش��دن افراد بيش��تري را فراهم نياورده اند؟ 
بر اس��اس اين گزارش، 339 واح��د از آپارتمان هاي 
يادشده در منطقه يك و در محلاتي مانند سوهانك، 
كاش��انك، ولنج��ك، قيطريه احداث خواهند ش��د. 
محلاتي كه ارزش زمين در آنها حتي تا 10 برابر ارزش 

زمين در مناطق جنوبي پايتخت نيز بالغ مي شود.
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كوچ سرمايه گذاران ملكي
به خارج از كشور

حيدر نوروزي، عضو انجمن انبوه سازان كشور در يك 
نشست خبري با اشاره به اهميت امنيت سرمايه گذاري 
و امنيت اقتص��ادي براي اج��راي پروژه ها در صنعت 
ساختمان اظهار كرد: وقتي امنيت سرمايه گذاري در 
خطر باشد س��رمايه گذاران به طور قطع عقب نشيني 
مي كنند و بازار مسكن و صنعت ساختمان ساير كشورها 
را انتخاب خواهند ك��رد. به گزارش ايلنا، وي ادامه داد: 
در شرايط فعلي با سختگيري هاي دولت و در كنار آن 
وضعيت عدم ثبات اقتصاد كشور، سازندگان و انبوه سازان 
ترجيح مي دهند سرمايه خود را به ملك شخصي و ارز 
تبديل كنند و شاهد خروج س��رمايه گذاران از كشور 
و ورود آنها به بازارهاي جذاب خارجي هس��تيم. عضو 
انجمن انبوه سازان با اشاره به تبعات رشد نرخ دلار در 
صنعت ساختمان و روند ساخت و ساز كشور تاكيد كرد: 
آنچه كه از قيمت دلار براي سرمايه گذار مهم تر محسوب 
مي شود، ثبات آن قيمت است يعني براي سرمايه گذار 
اين مهم است كه نرخ دلار در يك قيمت مشخص ثابت 
بماند و ثبات قيمت ها امنيت اقتصادي را براي سازندگان 
تضمين مي كند. نوروزي با بيان اينكه در نبود امنيت 
اقتصادي و سرمايه گذاري، سازندگان جرات كار ندارند، 
گف��ت: برخي از پروژه ها به دليل طولاني ش��دن روند 
رسيدگي ها بيش از ١٠ سال است كه سردرگم مانده اند 
و اين خواب سرمايه باعث فرار سرمايه گذاران مي شود 
اين در حالي است كه ارزش اين پروژه ها بعضا به ١5 هزار 
ميليارد تومان هم مي رس��د. وي با تاكيد بر اينكه در 
يكي از پروژه هاي معروف و برج ها به دولت نسبت به 
تبديل آن به يك متروپل ديگر هشدار داده ايم، اظهار 
داش��ت: در يكي از پروژه ها برج معروف ش��اهد آن 
هستيم كه پس از واگذاري اسكلت و سازه آن تغيير 
داده شده و اين يك خطر جدي محسوب مي شود و 
امكان تكرار سانحه متروپل در ابعاد گسترده تر وجود 
دارد . هر چند كه بارها نسبت به اين موضوع هشدار 
داده ايم اما نهادها به اين هشدارها بي توجه هستند. 

تأكيد پليس بر احداث
مترو روي زمين در منطقه 22

رييس پلي��س راهور تهران بزرگ از ش��هردار تهران 
درخواست كرد كه توجه ويژه اي را به احداث حمل و 
نقل ريلي در منطقه 22 داشته باشد. به گزارش تسنيم، 
سردار محمدحس��ين حميدي رييس پليس راهور 
تهران در مراسم بهره برداري پروژه تكميل تقاطع هاي 
بزرگراه شهيد همداني با خيابان شهيد پوررضا )گل ها( 
و خيابان شهيد زينعلي )كاج( اظهار كرد: با توجه به 
بارگذاري جمعيت زياد در اين منطقه و تبديل شدن 
اين منطقه به محدوده تروريستي و گردشگري بايد به 
گونه اي عمل كنيم كه معضلات حمل و نقل عمومي 
در س��اير مناطق را در اين منطقه نداشته باشيم و به 
همين جهت استدعا داريم كه حمل و نقل ريلي روي 
زمين جدا از مترو در اين منطقه در دس��تور كار قرار 
بگيرد. وي افزود: نياز اس��ت كه موضوع حمل و نقل 
ريلي در منطقه 22 حمايت شود تا به صورت پايلوت 

اين حمل و نقل در منطقه 22 را شاهد باشيم.

معاون دادستان كل كشور: ليست 
ساختمان هاي ناايمن تهران را نداريم!

معاون حق��وق عامه دادس��تان كل كش��ور گفت: ما 
ليستي از س��اختمان هاي ناايمن تهران نداريم؛ فقط 
129 س��اختمان داراي ضعف سيستم اطفاي حريق 
شناسايي شده است. غلامعباس تركي، معاون حقوق 
عامه دادستان كل كشور در گفت وگو با تسنيم درباره 
پرونده س��اختمان 153 خيابان بهار كه هفته گذشته 
دچار آتش  سوزي ش��د و در عمليات اطفاي حريق آن 
يكي از نيروهاي آتش نشاني به نام قريب رضا دارابي به 
شهادت رسيد، اظهار كرد: يك ليست از 129 ساختمان 
مش��كل دار از حيث سيس��تم اطفاي حريق در تهران 
شناسايي شده اس��ت كه س��اختمان 153 بهار جزو 
آنها نبود، بنابراين اين ساختمان جزو ساختمان هاي 
ناايمن نيست. وي افزود: س��ازنده يا مالك ساختمان 
153 مرتكب تخلف ساختماني شده و با تخطي از پروانه 
ساخت، پاركينگ ساختمان را تبديل به انبار تجاري 
كرده بود. موضوع در كميس��يون ماده 100 طبق برابر 
قانون مطرح و در آنجا رأي رفع خلاف انجام شده، داده 
 شد كه رأي صادره قطعي مي شود و شهرداري تهران در 
مقام اجراي رأي اقدام به پلمب آن محل مي كند. تركي 
ادامه داد: مالك يا س��ازنده ساختمان 153 متأسفانه 
برخلاف قان��ون اقدام به فك پلم��ب آن محل كرده و 
اقدامات غيرقانوني خودش را ادامه مي دهد كه شهرداري 
متوسل به دستگاه قضايي در دادسراي تهران مي شود و 
آنجا هم دستور قضايي صادر شد مبني بر اينكه به همراه 
پليس نسبت به پلمب س��اختمان و اجراي رأي اقدام 
شود. وي تصريح كرد: اگرچه علت اصلي آتش سوزي را 
بايد آتش نشاني و دادسراي تهران كه رسيدگي قضايي به 
پرونده را به عهده دارد اعلام كنند؛ اما آنچه مسلم هست، 
تخلف س��اختماني و تخلف از مفاد پروانه ساختماني 
توس��ط س��ازنده يا مالك از عوامل اين آتش س��وزي 
مي تواند باشد و طبعاً فرد متخلف تحت تعقيب قضايي 
هم قرار خواهد گرفت. معاون حقوق عامه و پيشگيري 
از وقوع جرم دادستان كل كشور در پاسخ به اينكه يكي 
از مسوولان شهري اعلام كرده؛ ليست ساختمان هاي 
شهري تهران به دليل ايجاد نگراني هاي عمومي منتشر 
نمي شود، گفت: ما ليستي از ساختمان هاي ناايمن تهران 
نداريم و كسي هم ادعايي نكرده كه چنين ليستي تهيه 
شده است. آنچه مطرح شده يك اشتباه در تعبير است. 
وي تأكيد كرد: تنها ليست ساختمان هاي داراي ضعف 
سيستم اطفاي حريق كه تعداد آنها 129 ساختمان 
است، از سوي سازمان آتش نش��اني تهيه شده و در 
اختيار مرجع قضايي قرار داده ش��ده و اطلاع رساني 
نس��بت به آن هيچ منع قانوني وجود ندارد؛ اما اينها 

هيچكدام لزوماً ساختمان هاي ناايمن نيستند.

هشدار زرد درباره
شروع بارندگي در همه استان ها

بر اساس اعلام هواشناس��ي از جزييات فعاليت سامانه 
بارشي از روز دوشنبه تا پنجشنبه، بارش ها ابتدا در روز 
دوشنبه در پنج استان آغاز مي شود و با تقويت آن از روز 
سه شنبه به تدريج در تهران، البرز، قم، قزوين و 27 استان 
ديگر تداوم مي يابد. به گزارش ايرنا، سازمان هواشناسي 
با صدور هشدار زرد، از ورود سامانه بارشي از روز دوشنبه 
و تداوم فعاليت آن تا روز پنجشنبه خبر داد و اعلام كرد: 
بارش باران همراه ب��ا رعدوبرق در دامنه و بارش برف در 
ارتفاعات و مناطق با اقليم سرد همراه با وزش باد شديد 
موقتي و رخداد مه خواهد بود. منطقه اثر اين سامانه در روز 
دوشنبه در آذربايجان شرقي، آذربايجان غربي، زنجان، 
كردستان، كرمانشاه و ايلام است. اما در روز سه شنبه با 
گسترش سامانه بارش ها در اردبيل، گيلان، مازندران، 
گلس��تان، زنجان، قزوين، البرز، ته��ران، قم، مركزي، 
همدان، لرستان، ايلام، خراسان شمالي، شمال خراسان 
رضوي، شمال و غرب سمنان، خوزستان، چهارمحال 
و بختياري، نيم��ه غربي اصفهان و ش��مال كهگيلويه 
و بويراحم��د ب��ارش خواهيم داش��ت. وضعيت جوي 
استان هاي زنجان، كردستان، همدان، مركزي، كرمانشاه، 
ايلام، البرز، قزوين، تهران، قم، چهارمحال و بختياري، 
كهگيلويه و بويراحمد، لرستان، خوزستان، غرب و شمال 
سمنان، نيمه شمالي فارس، اصفهان، غرب يزد، شمال 
خراسان جنوبي، خراس��ان رضوي، خراسان شمالي و 
گلستان نيز در روز چهارشنبه زرد است. روز پنجشنبه 
نيز در آذربايجان ش��رقي، آذربايجان غرب��ي، اردبيل، 
گيلان، مازندران، گلستان، زنجان، كردستان، كرمانشاه، 
لرستان، همدان، مركزي، قم، اصفهان، تهران، قزوين، 
البرز، چهارمحال و بختياري، كهگيلويه و بويراحمد، ايلام، 
خوزستان، سمنان، يزد، نيمه شمالي فارس، خراسان 
رضوي، خراسان ش��مالي، خراس��ان جنوبي و شمال 
كرمان بارندگي خواهيم داشت. مخاطرات اين سامانه 
ش��امل كاهش ديد، احتمال اختلال در ناوگان حمل و 
نقل ج��اده اي، ريلي و هوايي، احتمال آبگرفتگي معابر، 
احتمال جاري شدن روان آب، احتمال طغيان رودخانه ها، 
در نواحي كوهستاني كولاك برف، احتمال خسارت به 
صنعت كشاورزي و احتمال اختلال در انتقال منابع انرژي 
از جمله گاز و برق است. هواشناسي به اجتناب از سفرهاي 
غير ضروري و در صورت لزوم به همراه داشتن تجهيزات 
لازم و سوخت كافي، محدوديت در فعاليت هاي كشاورزي 
و احتياط در فعاليت هاي كوه نوردي و جابه جايي عشاير 
توصيه كرده است. آمادگي دستگاه هاي اجرايي و امدادي، 
لايروبي كانال ها و آب روها، مديريت در انتقال و مصرف 
منابع انرژي و در نواحي سردسير آمادگي براي برف روبي 

توسط دستگاه هاي مربوطه نيز توصيه شده است.

برقراري 3 مسير دريايي
در نوروز ١۴٠٢

مدي��ركل امور دريايي س��ازمان بنادر اعلام كرد: س��ه 
مسير بين المللي خرمشهر -كويت، خط دريايي بندر 
باهنر- شارجه و مسير بندر لنگه - دوبي در ايام نوروز هم 
فعال خواهند بود. مهدي فرمهيني فراهاني در گفت وگو 
با ايلنا، درباره برنامه هاي سازمان بنادر و دريانوردي براي 
برقراري سفرهاي دريايي در ايام نوروز ١4٠٢ اظهار كرد: 
سه نوع شناور از جمله شناورهاي مسافري، شناورهاي 
تفريحي و شناورهاي لنديگ كرافت براي حمل خودرو 
مسافران فعال هس��تند و طرح نوروزي هم در شمال و 
هم جنوب كشور از ٢4 اسفند ماه آغاز و تا ١5 فروردين 
١4٠٢ ادامه خواهد داشت و بيش از ٢ هزار نفر از افسران 
تامين ايمني در شمال و جنوب كشور با استفاده از ١٢٠ 
فروند شناور پشتيبان امداد و نجات طرح نوروزي امسال 
را به صورت مديريت مي كنن��د.  مديركل امور دريايي 
س��ازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينكه بازرسي هاي 
ايمني و فني شناورهاي فعال در اجراي طرح نوروزي در 
حال انجام است، گفت: مسيرهاي دريايي كه شناورهاي 
مس��افري تردد خواهند داشت توسط س��ازمان بنادر 
با نصب علايم كمك ناوبري ايمن س��ازي ش��ده است. 
مانورهاي چند منظوره مقابله با اضطرار دريايي در بنادر 
كشور براي ارتقاي توان علمياتي تيم واكنش سريع در 
شرايط ضطراري برگزار شده  است.  وي اظهار كرد: سه 
مسير بين المللي خرمشهر -كويت، خط دريايي بندر 
باهنر- شارجه و مسير بندر لنگه - دوبي در ايام نوروز هم 
فعال خواهند بود. عمده سفرهاي داخلي در استان بوشهر 
و هرمزگان در بين بنادر و جزاير انجام مي شوند و عمده 
تردد مسافري در اين مناطق خواهند بود.  مديركل امور 
دريايي سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به تعداد ناوگان 
فعال در نوروز ١4٠٢ گفت: 4٨ فروند شناور مسافري با 
ظرفيت 5هزار و ٨١٣ صندلي، 64 فروند لنديگ كرافت 
با ظرفيت ٢ه��زار و ٧٢٠ خودرو و ١١ هزار و 5٧٧ قايق 
تفريحي با ظرفيت 5٧ هزار و ٨٨5 مسافر در ايام نوروز 
به هموطنان و مس��افران خدمات ارايه مي كنند.  وي 
همچنين با اشاره به مسيرهاي تردد شناورهاي لنديگ 
كرافت ادامه داد: مسيرهاي تردد لنديگ كرافت )حمل 
خودروي مسافران( مابين بنادر آفتاب - چارك و جزيره 

كيش و همچنين مابين بنادر پهل و لافت مي باشد.

برقراري خط مستقيم كشتيراني 
ايران- ونزوئلا

س��فارت ايران در كاراكاس اعلام كرد: خط مستقيم 
كش��تيراني بين ايران-ونزوئلا از بهمن 1401 برقرار 
شده است. به گزارش مهر، سفارت ايران در كاراكاس در 
بيانيه اي اعلام كرد: خط مستقيم كشتيراني بين ايران-

ونزوئلا با هدف حمايت و پشتيباني از تجار و بازرگانان 
ايران و ونزوئلا از بهمن 1401 برقرار گرديده است.  در 
بيانيه سفارت ايران آمده است: »ضمن تشكر از مديران 
شركت كشتيراني جمهوري اسلامي ايران، به اطلاع 
مي رساند خط مستقيم كشتيراني بين ايران-ونزوئلا با 
هدف حمايت و پشتيباني از تجار و بازرگانان دو كشور 
از بهمن 1401 برقرار گرديده است. اولين كشتي بين 
دو كشور در بهمن ماه 1401 حركت كرده و متعاقباً 

هر سه ماه يك كشتي به ونزوئلا اعزام خواهد شد.

سازمان نوسازي تهران خواستار واگذاري همه اراضي دولتي به شهرداري شد 

چوب  شهرداري لاي چرخ دولت و بخش خصوصي

»اقتصاد چرخشي«  اروپا و آموزه هايي براي ايران
جهان بدل شده و همراستا با ارتقاي رفاه مصرف كنندگان 
و رش��د توليد ناخال��ص داخلي اي��ن ب��ازار، حفاظت از 
محيط زيست و منابع طبيعي )تجديدناپذير( منطقه را نيز 
تضمين نمايد. با توجه به اهميت »طرح اقدام براي اقتصاد 
چرخشي2030-2020« به عنوان سياست تحول آفرين 
اتحادي��ه اروپ��ا، در ادامه مهم تري��ن راهبردهاي اقتصاد 
چرخشي مطرح شده در اين طرح ارايه و تشريح شده است: 
1- سياس��ت طراحي محصولات پاي��دار: در اين راهبرد 
سياستي، تنظيم جنبه هاي اقتصاد چرخشي در طراحي 

محصولات مشتمل بر اقدامات زير مي باشد: 
 الف( بهبود دوام محصولات، قابليت استفاده مجدد، قابليت 
ارتقا و تعمير، مقابله با مواد شيميايي خطرناك در محصولات 
و افزايش بهره وري انرژي و منابع آنها، ب( افزايش محتواي 
بازيافت شده در محصولات، ضمن اطمينان از عملكرد و 
ايمني آنها، ج( امكان ساخت مجدد يا بازيافت )باكيفيت( 
پسماندهاي توليدي، د( كاهش كربن و ردپاي صنعتي در 
محيط زيست، ه�( محدود كردن محصولات يك بار مصرف 
و مقابله با كهنگي و از رده خارج ش��دن زودرس كالاها، و( 
تشويق مدل هاي كسب وكاري كه در آن توليدكنندگان 
مالكيت محصول و مس��ووليت عملك��رد آن را در طول 
چرخه عمر محص��ول حفظ مي كنند، ح( بس��يج كليه 
پتانسيل هاي بالقوه ديجيتالي كردن اطلاعات محصول، از 
جمله توسعه راه حل هايي مانند پاسپورت، برچسب گذاري 
و واترمارك هاي ديجيتال ب��راي محصولات، ط( اعطاي 
پاداش و مشوق هاي مالي به توليدكنندگان بر اساس قدرت 

عملكرد پايداري در محصولات عرضه شده آنها. 
2-توانمندسازي مصرف كنندگان  و خريداران بخش دولتي: 
در اين راهبرد سياستي، اقدامات حوزه توانمندسازي بازار 
مصرف بخش خانوارها و بخش دولتي مش��تمل بر موارد 

زير مي باشد: 
2-1: بازار مصرف كنندگان )افراد و خانوارها(: الف( اطمينان 
حاصل ش��ود كه مصرف كنندگان بتوانند اطلاعات قابل 
اعتماد و مرتب��ط در مورد محص��ولات را درفرآيندهاي 
فروش دريافت كنند )از جمله اطلاعات در مورد طول عمر 

محصولات، در دسترس بودن خدمات تعميرات، دفترچه 
راهنماي قطعات يدكي و تعميراتي(، ب( تقويت روش هاي 
حمايت از مصرف كنندگان در برابر فرسودگي، از رده خارج 
شدن و كهنگي زودرس محصولات با تعيين حداقل الزامات 
براي برچس��ب ها و آرم هاي پاي��داري و تعيين ابزارهاي 
اطلاعات��ي لازم، ج( در نظر گرفتن حق��وق جديد براي 
مصرف كنندگان و ايجاد »حق تعمير« )به عنوان مثال: حق 
در دسترس بودن قطعات يدكي  يا دسترسي به تعميرات 
رايگان( و ارتقاء حوزه خدمات فناوري هاي الكترونيكي، 
اطلاعاتي و ارتباطي، د( تقويت سيستماتيك و يكپارچه 
قابليت بادوام بودن، بازيافت پذي��ري و توليد محصول از 
محتواي بازيافتي از طريق به كارگيري »برچسب زيست 

محيطي اتحاديه اروپا« .
2-2 بازار مصرف كنندگان حقوقي )متمركز بر شركت هاي 
دولتي(: قدرت خريد مقام��ات دولتي 14 درصد از توليد 
ناخالص داخلي اتحاديه اروپا را تشكيل مي دهد و مي تواند 
به عنوان يك محرك قدرتمند براي تقاضاي محصولات 
پايدار عمل كند. براي استفاده از اين پتانسيل مهم، معيارها 
و اهداف تداركات دولتي سبز )GPP( در قوانين گنجانده 
شده است تا نظارت بر تداركات دولتي سبز )GPP( بدون 
ايجاد بار اضافي اداري و هزينه اي غيرموجه براي خريداران 
دولتي اجرايي شود. علاوه بر اين، حمايت از ظرفيت سازي 
اين بخش همراه با آموزش و انتشار شيوه نامه هاي مناسب 
براي تشويق خريداران دولتي در طرح ويژه اروپا با عنوان 
»خريداران دولتي در حمايت از اقليم و محيط زيست« ادامه 
 GPPيافته است كه معاملات بين خريداران متعهد به اجراي

را تسهيل مي كند.
3- چرخشي بودن فرآيندهاي توليد محصولات: چرخشي 
بودن زنجيره ارزش و فرآيندهاي توليدي، بسيار ضروري 
اس��ت و فرصت هاي اقتصادي جدي��دي ايجاد مي كند. 
همچنين مي تواند صرفه جويي قابل توجهي در جريان مواد 
و منابع در سراسر زنجيره ارزش و فرآيندهاي توليد ايجاد 

كند. امكان چرخش بيشتر با اقدامات زير ميسّر مي شود: 
الف( ارزيابي گزينه هاي اجرايي براي ترويج بيشتر چرخش 

در فرآيندهاي صنعتي در چارچوب دس��تورالعمل هاي 
محيط زيستي و مقابله با انتشار گازهاي گلخانه اي صنعتي، 
ب( تسهيل »همگرايي صنعت با محيط زيست« در قالب 
توسعه يك سيس��تم گزارش دهي و صدور گواهينامه به 
رهبران صنعت در اجراي همگرايي صنعتي با محيط زيست، 
ج( حمايت از اجراي برنامه هاواقدامات اقتصادزيستي، د( 
ترويج اس��تفاده از فناوري هاي ديجيتال براي شناسايي، 
رديابي و نقشه برداري از منابع، ه�( ترويج جذب فناوري هاي 
سبز در صنعت از طريق به كارگيري سيستم اعتبار بخشي به 
صحت ثبت تأييد فناوري هاي زيست محيطي اتحاديه اروپا 

)صدور گواهي از اتحاديه اروپا( .
4- شناس��ايي زنجي��ره ارزش چرخش��ي محص��ولات 
اولويت دار: در اين ط��رح، گروه هاي محصولي اولويت دار 
شناسايي شده در زمينه زنجيره هاي ارزش اقتصاد چرخشي 
مشخص شده اند كه عبارتنداز: لوازم الكتريكي، الكترونيكي 
و )ICT(، نساجي و پوشاك، مبلمان و همچنين مواد اوليه و 
محصولات واسطه اي مانند: فولاد، سيمان و مواد شيميايي. 
شايان ذكر است اين گروه هاي محصولي بر اساس تأثيرات 
زيست محيطي و دارا بودن پتانسيل رشد اقتصاد چرخشي 

آنها شناسايي و در اين طرح تعيين اولويت شده اند. 

نكات كليدي: 
براساس  يافته هاي مس��تخرج از تجربه اتحاديه اروپا در 
سياست گذاري اقتصاد چرخشي، آموزه هايي براي ايران 

در 2 محور اصلي احصاء و بيان شده است: 
الف( توسعه »اقتصاد چرخشي« در كشور به عنوان سياست 
تحول آفرين اقتصادي. بايد پذيرفت كه توسعه اقتصادي 
كشور بدون توجه به آثار اجتماعي و زيست محيطي ناشي از 
اقدامات صنعت، امري ناقص و ابتر است و لذا اهتمام به گذار از 
اقتصاد خطي به اقتصاد چرخشي )كه شيوه نويني براي خلق 
ارزش و رفاه براي جوامع است و عمدتا با افزايش طول عمر 
محصولات توليدي از طريق بهبود طراحي و خدمات، امكان 
كاربرد مجدد، توسعه تعميرات، كاهش ضايعات و دورريز 
از ابتدا تا انتهاي زنجيره ارزش همراه است( ضرورت داشته 

و به منظورتحول آفريني در عرصه هاي اقتصادي و صنعتي 
بايد در صدر اهداف سياست گذاري ملي كشور قرار بگيرد. 
همچنين، به منظورپياده سازي و توسعه اقتصاد چرخشي 
در كشور بايد گروه هاي محصولي داراي اولويت براي ورود به 
زنجيره ارزش چرخشي صنعت شناسايي شده و راهكارهاي 

زيرساختي و حمايتي مقتضي تدوين گردد.
ب( تقويت عرضه و تقاضاي محصولات پايدار در »اقتصاد 
چرخشي«. اين امر با پياده سازي برنامه هاي جامع بازيافت 
انواع پسماند و همچنين تمركز بر كاربرد مجدد )چندباره( 
مواد در صنايع مختلف امكان پذير اس��ت. بدين روي، در 
بخش عرضه تخصيص مش��وق هاي مالي و مالياتي براي 
توليدكنندگان و س��اير بازيگران فعال در زنجيره ارزش 
چرخشي و لجس��تيك معكوس در راستاي حفظ منابع 
طبيعي موجود، توس��عه و توليد محص��ولات نوآورانه و 
دوستدار محيط زيست كه قابليت تعمير مجدد و كاربرد 
چندباره داش��ته يا اج��زا و قطعات حاص��ل از ضايعات و 
پسماند آن قابل بازيافت باشند، امري مهم و ضروري است. 
علاوه بر آن، حمايت از همزيستي صنعتي و تقويت بنيان 
تحقيق و توسعه در راستاي ارتقاي روش هاي نوآورانه براي 
گردآوري، بازيافت و به كارگيري مجدد منابع موجود در 
پسماندهاي مختلف صنعتي بايد هرچه سريع تر در اولويت 
اركان سياست گذاري كش��ور قرار بگيرد. علاوه بر آن، در 
بخش تقاضا، آگاهي رساني عمومي به مصرف كنندگان 
و س��ازمان هاي دولتي و خصوص��ي در خصوص اهميت 
اقتصاد چرخش��ي و منافع حاصل از پياده س��ازي آن در 
كشور )در حوزه حفظ محيط زيست و رشد اقتصادي( بايد 
به طور گسترده دنبال شود. علاوه بر آن، با تقويت روش هاي 
مديريت پسماند بهداشتي )مانند تفكيك پسماند از مبداء( 
و به كارگيري طرح هاي حمايتي مانند تخصيص تسهيلات 
و يارانه براي خريد و مصرف محصولات پايدار و دوستدار 
محيط زيست، استفاده از محصولات دست دوم )تعمير شده 
يا ارتقاء يافته( و خدمات به اشتراك گذاري كالاها )مبتني 
بر پلتفرم هاي ديجيتال(، تقاضاي داخلي براي محصولات 

پايدار تقويت شود.

ادامه از صفحه اول



اعضاي كميسيون تحول ديجيتال اتاق بازرگاني، با اعلام 
اينكه فشار صريحي براي توقف اعلام ضرر و زيان اقتصادي 
ناش��ي از اختلال اينترنت بر فعاليت كسب وكارها وجود 
نداش��ت، گفتند نهادهاي دولت��ي و حاكميتي كه با آنها 
درباره اين ضررها صحبت مي ش��د، اساس��اً اين آمارها را 
قبول نداشتند. در نشس��ت خبري گزارش عملكرد اتاق 
بازرگاني در حوزه اقتصاد ديجيتال، اعلام ش��د عدم فهم 
مشترك از نوع ضرر و زيان اختلال در اينترنت بين دولت 
و بخش خصوص��ي و ادامه چالش هاي كس��ب وكارها با 
اختلال اينترنت يكي از دلايلي اس��ت كه به گفته فعالان 
اتاق بازرگاني منج��ر به توقف اعلام ضرر و زيان اقتصادي 
ناش��ي از اختلال ها از س��وي اتاق بازرگاني و البته تغيير 
رويه بررسي اين ضرر و زيان شده است. در عين حال فارغ 
از حس��اب و كتاب مالي زيان اختلال در اينترنت، بحران 
نيروي انساني و اجتماعي، ضررهاي مهم تر اختلال اينترنت 
هستند. شهاب جوانمردي، نايب رييس كميسيون اقتصاد 
نوآوري و تحول ديجيتال اتاق بازرگاني تهران درباره اينكه 
آيا فشاري بر اعلام نش��دن ضررهاي كسب و كارها براي 
اختلالات اينترنتي وجود داشته يا خير، با تاكيد بر اينكه 
آنها درگير فشار صريحي براي عدم اعلام اين اعداد نبودند 
اعلام كرد نهادهاي مربوطه كه با آنها صحبت مي كردند، 
به وض��وح گفتند اين اعداد را قبول ندارن��د. او در اين باره 
گفت: »م��ا از منظر اقتصاد كلان اين موضوع را بررس��ي 
كرده بوديم و به دنبال مبناهايي از ما بودند كه نه مركز آمار 
و نه هيچ نهاد قانوني ديگري هم آن اطلاعات را به جزييات 
ندارد كه بخواهيم ضرب كنيم و به عدد نهايي برسيم.« به 
گفته جوانمردي عمده زيان ها از س��وي دولت زيان هاي 
كوتاه مدت ديده ش��ده بود. در اين رون��د تصور بر اين بود 
كه افراد در مرحله بعد به دنبال كس��ب و كار خود رفته اند 
و مش��كلات به پايان رس��يده؛ اين در حالي است كه نگاه 
ما اين بود كه زيان ها ريش��ه اي و ماندگار است و منجر به 
حذف كسب وكارها مي شود. او با تاكيد بر اينكه در مبناي 
گفت وگوها با نهادهاي مربوطه مش��كلات زيادي وجود 
داشته است، گفت: »از همين رو اين گفت وگوها به مفاهمه 
نمي رسيد و اگر به نقطه اي هم مي رسيد طرف مقابل اعلام 
مي كرد موضوع در اختيار ما نيست.« جوانمردي همچنين 
درباره عملكرد اين نهاد در حوزه اقتصاد ديجيتال، گفت: 
»ش��ايد بتوان گفت مهم ترين كاري كه كرديم، اين بود 
كه توجه بخش س��نتي و بدنه اصلي اقتصاد كش��ور را به 
حوزه نوآوري و ديجيتال جلب كردي��م.« او باور دارد آنها 
توانس��ته اند به انتظار اوليه خود از ارتباط بخش سنتي و 

اكوسيستم فناوري برسند. جوانمردي در ادامه گفت: »ما 
به عنوان كميسيون، شبيه به يك نهاد مشورتي و كمك 
به قانون گذاري هس��تيم و چانه زني با اركان مختلف 
حاكميت را انجام مي دهيم.« او تأكيد كرد: »اعضاي ما 
نياز به اقدامات مكمل دارند. مثلًا فرض كنيد اگر راجع 
به يك برنامه آموزشي مفيد صحبت مي كنيم كه نظام 
آموزش عالي ما به آن نمي پردازد، بايد يك نهادي باشد 
كه اين س��ازوكار را پرورش دهد. در اينجا كميسيون 

نوآوري مي آيد و يك راه حل درست مي كند.«

    اولين اعلام خسارت هاي اينترنتي،
 به دو سال قبل برمي گردد

فرزين فرديس رييس كميسيون اقتصاد نوآوري و تحول 
ديجيتال اتاق بازرگاني تهران، نيز درباره اينكه در روزهاي 
ابتدايي اختلال اينترن��ت اتاق بازرگاني ارقام ضرر و زيان 
را اع��لام كرد، اما بع��د از مدتي هيچ ع��دد و رقمي اعلام 
نشد و دليل اين موضوع چه بوده، گفت: »اولين باري كه 
تجربه برآورد ضرر و زيان و اعلام خسارت را داشتيم به دو 
سال قبل برمي گردد. اين اولين تجربه ما بود و توانستيم 
محاسبات را بر اساس اقتصاد كلان اعلام كنيم.« فرديس 
با اشاره به اينكه در آن دوران، طي جلسات مشتركي كه 
با نصر برگزار ش��د، گفت: »در اين دوران متوجه ش��ديم 
ابعاد ديگري از ماجرا روي ابعاد اقتصادي سايه مي اندازد 

و از اين مرحله به بعد تصمي��م گرفتيم ابعادي كه در آن 
لحظه امكان س��نجش و اندازه گيري آن وجود نداش��ت 
را مورد بررس��ي قرار دهيم و روي آنها مانور دهيم.« او در 
ادامه توضيحات خود با اشاره به ابعاد ديگر اثرات اختلال 
در اينترنت، گفت: »يكي از اين ابعاد مهم، از دست دادن 
سرمايه هاي اجتماعي و انساني است. از همين رو تمركز 
را متوجه پوش��ش بر ابعاد ديگر اين خسارات مثل منابع 
انساني كرديم.« فرديس كاركرد اتاق بازرگاني در كشور را 
نت وركينگ و شبكه سازي بين اعضا و همچنين رساندن 
صداي آنها به گوش حاكميت دانست. او با اشاره به وظايف 
و نقش مهم اتاق بازرگاني در ايران، گفت: »اولين كاركرد 
اتاق بازرگاني در دنيا وكيل مدافع اعضاء اتاق بودن است. 
به اين معني كه كس��ي كه عضو اتاق بازرگاني مي شود، 
لزوما به تنهايي ام��كان دفاع از منافع مش��ترك خود را 
ندارد. همچنين توانمندس��ازي و شبكه س��ازي اعضا از 
ديگر وظايف اتاق بازرگاني اس��ت.« او با اشاره به كاركرد 
بعدي اتاق بازرگاني يعني نت وركينگ و شبكه س��ازي 
اعلام كرد: »بحث توانمندسازي اعضاي اتاق بازرگاني به 
عنوان سومين وظيفه ما در اتاق بازرگاني اهميت جدي 
دارد. با توجه به توسعه اقتصاد ديجيتال در دنيا، شايد يك 
عضو به تنهاي��ي توانايي رصد همه اين ترندها و اثرات آن 
را نداشته باش��د. اين در حالي است كه اتاق بازرگاني 
به عنوان يك تشكل مادر امكان رصد و بررسي اين 

فناوري ها را دارد.« او از هم��كاري اتاق بازرگاني و 
نصر طي ماه هاي اخير نيز استقبال كرد و ادامه اين 
همكاري را به نفع اكوسيستم فناوري كشور دانست.

   پررنگ كردن مسائل اقتصاد ديجيتال
فرديس نيز مهم ترين اقدام اين نهاد در سال هاي گذشته را 
پررنگ كردن مسائل اقتصاد ديجيتال در نگاه فعالين اتاق 
بازرگاني عنوان كرد و به ديجياتو د گفت: »ما در س��طح 
اتاق توانستيم اهميت مسائل اقتصاد نوآوري و ديجيتال 
را به ديگران نشان دهيم و باور آنها را عوض كنيم. خيلي از 
بازيگران داخل اتاق و سكتورهاي اقتصادي اصلًا احساس 
مي كردند عدد و رقم اين حوزه خيلي جدي نيست؛ آنها 
باور نداشتند كه در حوزه ما يك شركت مي تواند 5000 
كارمند داشته باشد.« فرديس باور دارد آنها توانسته اند به 
بهترين شكل ممكن نشان دهند كه اين بخش از اقتصاد 
هم بخش جدي و مهمي است و نتيجه اين موضوع را اين 
مي داند كه حالا آنها مي توانند در اتاق به چانه زني بپردازند 
تا با حاكميت بهتر تعامل داش��ته باش��ند: »در رابطه با 
موضوعاتي همچون ورود به بورس استارتاپ ها در كشور 
يا قانون جهش توليد دانش بنيان نتايج اين گفت وگوها را 
ديديم.« فرديس مهم ترين كاري را كه كميسيون در 
آينده بايد انجام دهد نيز پيشنهاد بسته هاي سياسي 
در كنار انتقادات و اعتراضات به شرايط مي داند: »براي 
هر مساله اي كه انتقاد مي كنيم، راه حل هم بايد دهيم.«

    بازگشت اينترنت به شرايط قبل از مهر ماه
مازيار نوربخش، عضو هيات مديره سازمان نظام صنفي 
رايان��ه اي ني��ز در اين نشس��ت تاكيد كرد آنه��ا در نصر 
پيگيري مطالبات تش��كيل كميته حل بحران اينترنت 
 هستند: »كف انتظارات ما برگشت اينترنت به وضعيت 
ش��هريور ماه اس��ت.« نوربخش تاكيد كرد فيلتر بودن 
پلتفرم��ي مثل تلگرام در زماني كه تمامي دانش��جويان 
و اس��اتيد با آن با يكديگر در ارتباط هستند هيچ معنايي 
ندارد: »كميته پيگيري حل بحران اينترنت از بهمن ماه 
با همكاري تمام تش��كل ها و صنف هاي اقتصاد نوآوري 
تشكيل ش��ده و در يك فرآيند زمان بندي شده در حال 
پيگيري رفع محدوديت ها در اين زمينه هستيم. در حال 
حاضر مذاكرات به صورت غيرعلني پيش مي رود و پس از 
ايام عيد، اگر به نتيجه گيري نرسند، پيگيري ها به صورت 
علني ادامه خواهد داشت.« او تاكيد كرد كه تمام تمركز 

آنها روي حل اين معضل است تا به نتيجه درست برسند.

خبرادامه از صفحه اول
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كشف نمونه هاي مشكوك
 براساس گزارش موجود، اهم موارد زير به جمع بندي رسيد: 
از نخستين حادثه ابتداي آذر ماه در يكي از هنرستا ن هاي 
قم اتفاق افتاد پس از قم تاكنون در 5۲ مدرسه گزارشاتي 
دال بر بروز عوارض در برخي دانش آموزان اين مدارس اعلام 
ش��د كه بلافاصله نيروهاي اورژانس، درمان، آتش نشاني 
و انتظام��ي در محل حاض��ر و علاوه بر معاينه پزش��كي 
دانش آموزاني كه ابراز ناراحتي داشتند، محيط داخلي و 
پيراموني مدرسه را مورد پايش قرار دادند. براساس اعلام 
وزارت بهداش��ت اكثريت افراد تحت درم��ان به صورت 
سرپايي مرخص و ۲۸ نفر در بيمارستان بستري شدند كه 
تمامي اين افراد )جز دو مورد كه داراي بيماري زمينه اي 
بودند( در كمتر از ۲ روز، مرخص شده اند. از همان لحظات 
نخست، دستگا ههاي اطلاعاتي و امنيتي نهايت تلاش خود 
را براي كشف ابعاد اين ماجرا و شناسايي عوامل موثر در اين 
حوادث به كار گرفته اند كه به محض نتايج قطعي مراتب 
در اختيار افكار عمومي قرار خواهد گرفت . در تحقيقات 
ميداني دستگاه هاي ذيربط، نمونه هاي مشكوكي يافته 
شده كه براي بررسي هاي تخصصي جهت شناسايي علل 
عوارض ايجاد ش��ده در دانش آموزان، در آزمايشگا ه هاي  
معتبر كش��ور در دست بررسي اس��ت و در اولين فرصت 
نتايج آن توس��ط وزارت بهداش��ت به اطلاع مردم شريف 
ايران خواهد رس��يد. از بدو پيدايش اين مساله، طراحان 
جنگ تركيبي عليه ايران، با ايجاد آلودگي ذهني-رواني 
كوشيده اند تا التهاب آفريني را در سطح جامعه گسترش 
دهند و باعث تعطيلي مراكز تحصيل علم و دانش در كشور 
شوند و مجددا پروژه شكست خورده اغتشاش را احيا كنند. 
بنابراين به مردم عزيز اطمينان خاطر داده مي ش��ود كه 
سلامت دانش آموزان در اولويت اصلي همه مسوولان بوده 
و هست و براي ايجاد آرامش و تامين آسايش آنان از هيچ 
تلاشي فروگذار نخواهند كرد. لازم است مردم عزيز و شريف 
ايران به عمليات رواني تروريسم رسانه اي دشمنان توجه 
نكنند و اطلاعات و اخبار در اين خصوص را از مراجع رسمي 

رسانه كشور دريافت كنند.
احمد وحيدي
وزير كشور

شغل هايي كه بر باد رفتند
اين نرخ هم به دليل اينكه بسياري از فارغ التحصيلان از 
كار كردن در ايران خسته شده اند، شكل گرفته است. در 
آمارهاي اشتغال بايد به افرادي توجه كرد كه بيمه شان 
رد مي ش��ود. اما اين موارد به هيچ  وج��ه مورد توجه قرار 
نمي گيرند. در اقتصاد ايران سه بخش كشاورزي، خدمات 
و صنعت بار اصلي اش��تغالزايي را به دوش مي كشند. از 
ميان اين س��ه گانه بخش خدمات، بيشترين سهم را در 
اش��تغالزايي دارد؛ اين اهميت هم به دليل آن اس��ت كه 
اقتصاد ايران يك اقتصاد نفتي است و درآمدهاي نفتي در 
آن تعيين كننده است. خدمات حدود 50 درصد شاغلان 
را دربر مي گيرد، صنعت 33 درصد و كشاورزي 17 درصد 
اين سهم را دارد. بخش قابل توجهي از سهم اشتغالزايي در 
سال هاي اخير در بخش مشاغل آنلاين و اينترنتي است. 
جوانان ايراني بدون اينكه از دولت كمكي بگيرند، خودشان 
براي خودشان و اطرافيان شان شغلي درست كرده بودند 
و از طريق خلاقيت هم براي خود و هم براي جامعه ارزش 
افزوده ايجاد مي كردند. اما دولت نه تنها به اين قشر كمكي 
نكرد بلكه با طرح صيانت و محدودس��ازي اينترنت، اين 
مش��اغل را از ميان بردند. مش��كل اما زماني برجسته تر 
مي شود كه بدانيم، اين محدوديت ها نه تنها شغل ها را در 
ايران از ميان برده، بلكه باعث شده دامنه وسيعي از نخبگان 
ايراني در حوزه برنامه نويسي، بازاريابي و... مهاجرت كرده 
و به كشورهاي ديگر بروند. خسارت يك چنين نقصاني 
تا دهه ها اقتص��اد ايران را درگير مي س��ازد و باعث بروز 
مشكلات عديده اي مي شود. بنابراين نه تنها كارنامه دولت 
در بخش اشتغالزايي كارنامه روشني نيست، بلكه اقداماتي 
هم انجام داده كه باعث بروز خسارت هاي جدي در فضاي 
اقتصادي و راهبردي كشور مي شود. اي كاش دولت يك 
بار براي هميش��ه تكليف مردم را با وعده هايي كه داده، 
مش��خص كند. معقول تر آن است كه دولت رسما اعلام 
كند، وعده هايي چون ساخت 4 ميليون مسكن در 4 سال، 
تك نرخي كردن ارز، كاهش نرخ تورم به نيم، اشتغالزايي 
يک ميليوني و... در يك فضاي تبليغاتي و انتخاباتي مطرح 
شده و ريشه در واقعيت ندارد. وقتي صادقانه با مردم سخن 
گفته شود، مردم خواهند پذيرفت و مساله حل مي شود. اما 
اينكه تلاش كنند، به وسيله آمارسازي، تحريف و فضاسازي 
اعلام كنند وعده هايشان محقق شده، دردي را از اقتصاد 

ايران و مردم دوا نمي كند.

6 هزار استخدام در بزرگ ترين 
تراشه ساز قراردادي جهان

شركت TSMC تايوان كه بزرگ ترين تراشه ساز 
قراردادي جهان اس��ت، بي��ش از ۶000 نيروي 
جديد در سال ۲0۲3 اس��تخدام خواهد كرد. به 
گزارش ايسنا، برنامه اين شركت براي استخدام 
با وجود ركود جهاني صنعت تراش��ه، اعلام شده 
است. ش��ركت TSMC در بيانيه اي اعلام كرد 
به دنبال اس��تخدام مهندس��ان جوان با مدرك 
كارداني، كارشناسي، كارشناسي ارشد يا دكترا 
در مهندسي برق يا بخش هاي نرم افزاري مربوط 
در شهرهاي تايوان اس��ت. ميانگين حقوق يك 
مهندس جديد با مدرك دكترا، دو ميليون دلار 

تايوان )۶5 هزار و 57۸ دلار امريكا( است.

جوايز ويژه براي فعال سازي 
آواي انتظار همراه اول

دارندگان س��يم كارت هاي دايمي و اعتباري همراه اول 
مي توانند از تاريخ ۶ تا ۲9 اسفند ماه با عضويت در سرويس 
آواي انتظار همراه اول در قرعه كشي 5 گوشي هوشمند و 
15 هدفون شركت كنند.  به گزارش روابط عمومي شركت 
همراه كسب و كارهاي هوشمند، دارندگان سيمكارت هاي 
دايمي و اعتباري هم��راه اول مي توانند از تاريخ ۶ تا ۲9 
اسفند ماه با عضويت در سرويس آواي انتظار همراه اول 
و انتخاب يكي از آواهاي انتظار منتخب در كمپين »يه 
انتظار ش��نيدني يه انتخاب پرجايزه«، در قرعه كشي 5 
گوشي هوشمند سامس��ونگ مدل A33 و 15 هدفون 
JBL مدلTune ۲30 شركت كنند.  شايان ذكر است 
اگر دارندگان سيمكارت هاي اعتباري يا دايمي همراه اول 
در حال حاضر آواي انتظار رايگان، 300 توماني، 1000 
توماني يا 1500 توماني فعال داشته باشند نيز مي توانند 
با فعال كردن يكي از اين آواهاي منتخب، وارد قرعه كشي 
جوايز اين طرح ش��وند. همچنين نحوه فعالسازي آواي 
انتظار منتخب، تاثيري در حضور در قرعه كشي ندارد و 
كاربران مي توانند از راه هاي مختلف همچون وب سايت 
آواي انتظار همراه اول، اپليكيش��ن همراه من، كدهاي 
دستوري يا پاس��خ به پيامك هاي ارسالي همراه اول، با 
انتخاب يكي از 15 آواي انتظار منتخب، وارد قرعه كشي 
شوند.  لازم به ذكر است قرعه كشي اين طرح در نيمه دوم 
فروردين ماه 140۲ انجام مي شود و نتايج از طريق سايت 
رس��مي آواي انتظار اعلام خواهد شد.  همچنين نحوه 
دريافت جايزه پس از مشخص شدن نتايج، به برندگان 
اطلاع رساني خواهد شد و برندگان حداكثر تا پايان خرداد 
140۲ فرصت خواهند داشت تا طبق فرآيند اعلامي از 
سوي همراه اول، براي دريافت جايزه خود مراجعه نمايند.  
دارندگان س��يمكارت هاي دايمي و اعتباري همراه اول 
مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر از نحوه شركت در 
 كمپين »يه انتظار شنيدني؛ يه انتخاب پرجايزه«  به لينك
 ۲554500/https: //rbt.mci.ir/campaign

مراجعه كنند.

مشاركت همراه اول در هفتمين 
مسابقات هوش مصنوعي اميركبير

مركز تحقيق وتوس��عه همراه اول با همكاري دانشگاه 
صنعتي اميركبير، از رويداد مسابقات هوش مصنوعي 
اميركبير )مهما( حمايت مي كند. به گزارش اداره كل 
ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار ايران، در مسابقات 
هوش مصنوع��ي اميركبير، متخصصان در دو چالش 
مهم و كاربردي شامل »جست وجوي كلمات كليدي 
در مكالمات مركز تماس همراه اول« و همچنين »چالش 
تشخيص مقصود اصلي كاربر در ربات هاي گفت وگوي 
هم��راه اول« به رقابت مي پردازند. همراه اول به عنوان 
نخس��تين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور كه 
به طيف وس��يعي از مردم خدمات متن��وع ارتباطي 
نظير اينترنت را ارايه مي دهد، در نظر دارد با شناسايي 
بهترين اس��تراتژي هاي مبتني ب��ر هوش مصنوعي، 
ب��ه افزايش بهره وري، ارايه خدم��ات متنوع و بهينه و 
ايجاد تجربه كاربري عالي در سطوح كاربري مختلف 
بپردازد. مس��ابقات هوش مصنوعي اميركبير )مهما( 
 Amirkabir Artificial Intelligence ( ي��ا
Competitions )AAIC مجموعه اي از مسابقات 
مرتبط با حوزه هوش مصنوعي است كه از سال 1391 
در دانشگاه صنعتي اميركبير برگزار مي شود.  هدف اين 
رويداد ايجاد رقابت ميان متخصصان هوش مصنوعي 
در حوزه هاي پردازش گفتار و فهمزبان است كه بتوانند 
راهكارهاي كاربردي در مس��ير تحقق اهداف رويداد 
ارايه دهند.  مهلت شركت در اين رويداد تا ۲۶ اسفندماه 
1401 اس��ت و علاقه مندان مي توانند براي كس��ب 
اطلاعات بيش��تر و ثبت نام در هر يك از چالش ها، به 

آدرس اينترنتي aaic.aut.ac.ir مراجعه كنند.

كميسيون تحول دیجيتال اتاق بازرگاني: دولت زیان هاي اعلام شده براي اختلال اینترنت را قبول ندارد

ازقبولضررهايمحدوديتاينترنتيسربازميزنند

نگراني كاربران از گراني استارلينك
اينترنت ماهواره اي استارلينك كه به گفته مسوولانش، با 
هدف پوشش حداكثري مردم جهان از اينترنت ايجاد شده، 
به تازگي نگراني جديدي را براي كاربرانش ايجاد كرده است 
و آن افزايش هزينه اشتراك ماهانه است. به گزارش ايسنا، 
 )Starlink( »پروژه اينترنت ماهواره اي »اس��تارلينك
كه توسط مالك ميلياردر شركت اسپيس ايكس »ايلان 
ماسك« مطرح و تامين مالي شده است، پروژه اي بوده با 
هدف ارايه خدمات اينترنتي ارتقاء يافته براي امريكا و شايد 
همه جهان با كمك صورت فلكي ماهواره هاي استارلينك 
معرفي شده است. هدف ش��ركت اسپيس ايكس از اين 
پروژه دسترسي بيشتر افراد جهان به اينترنت طي چند 
سال آينده و بيشتر هم افرادي است كه در مناطق دورافتاده 
زندگي مي كنند يا به هر دليلي براي دسترسي به جهان 
وب مشكل دارند. ايده اصلي اين پروژه متعلق به ميليارد 
علاقه مند به فضا ايلان ماسك است كه به طور رسمي در 
سال ۲015 اعلام و گفته شد مي تواند انقلابي در دسترسي 
به اينترنت پرسرعت در سراسر جهان ايجاد كند و با اتمام 
آن بسياري از افراد جهان خواهند توانست با كمترين تأخير 
و به راحتي به اينترنت دسترسي پيدا كنند. شركت فضايي 
اسپيس ايكس اولين ماهواره هاي اينترنتي خود موسوم 
به استارلينك را سال )139۶( ۲01۸ در مدار زمين قرار 
دارد و در آن زمان اعلام كرد كه قصد دارد با ارسال هزاران 
ماهواره به مدار زمين، اينترنت را در سراسر دنيا دسترس 

قرار دهد بنابراين با پرتاب يك جفت ماهواره ماموريت خود 
را آغاز كرد. البته گفته شده بود اين شركت بايد براي انجام 
كامل پروژه عجله كند زيرا رقيب آن يعني شركت آمازون 
هم قص��د دارد ماهواره هاي پهناي بان��د راه اندازي كند. 
همچنين شركت »وان وب« نيز يكي از چندين شركتي 
است كه روي پروژه برقراري اينترنت از فضا كار مي كند و 
براي اين پروژه، مجموعه ماهواره هايي را به كار مي گيرد 
تا اتصال اينترنتي را روي زمين برقرار كند. اين شركت در 
نظر دارد تا مجموعه اي از ۶50 ماهواره را به فضا بفرستد تا 
پوشش اينترنتي را در ناحيه شمالگان برقرار كند. شركت 
اسپيس ايكس تاكنون چند ماهواره استارلينك به فضا 
پرتاب كرده است؛ بر اين اساس تا ماه سپتامبر سال ۲0۲۲، 
اين شركت بيش از ۲300 ماهواره استارلينك را به مدار 
پرتاب كرده و بيش از 500 هزار كاربر فعال در سراسر جهان 
دارد. جديدترين مجموعه از ماهواره هاي استارلينك در روز 
۲0 اكتب��ر )۲۸ مهر( به مدار رفتند و در اين ماموريت 54 
استارلينك ديگر به مدار زمين رسيد. سرعت بالاي اينترنت 
يكي از مهم ترين ويژگي هاي ماهواره استارلينك است، به 
گونه اي كه داده ها را با س��رعتي تا 150 مگابايت بر ثانيه 
منتقل مي كند و اسپيس ايكس قصد دارد سرعت انتقال 
داده را در آينده افزايش دهد. اين شبكه اينترنتي در ايالات 
متحده امريكا 91 مگابايت بر ثانيه، در كانادا 97 مگابايت بر 
ثانيه و در استراليا 1۲4 مگابايت بر ثانيه بوده است. چند ماه 

قبل نسخه نظامي استارلينك به نام استار شيلد رونمايي 
شد و اين شركت اعلام كرد استارلينك براي مصارف عادي 
و تجاري عرضه مي شود اما »استار شيلد« براي استفاده 
دولتي طراحي شده است. گفته شده استار شيلد از توانايي 
رمزنگاري با اطمينان بالا براي ميزباني بس��ته هاي داده 
محرمانه و پردازش مطمئن داده برخوردار اس��ت و يك 
قابليت مهم ديگر آن امكان ارتباط بين ماهواره اي شبكه 
»استار شيلد« با سيستم هاي دولتي شركت هاي ديگر 
است. از سوي ديگر شركت اسپيس ايكس در تلاش است 
تا امكان اتصال مس��تقيم تلفن هاي هوشمند به شبكه 
استارلينك را فراهم كند. به منظور استفاده از استارلينك، 
كاربران به تجهيزات خاصي مانند آنتن و رسيور نياز دارند 
با اين حال، شركت اسپيس ايكس سرگرم كار روي فناوري 
اس��ت كه به كاربران اجازه مي دهد تلفن هاي هوشمند 
خود را مستقيما به شبكه استارلينك متصل كرده و نياز 
به تجهيزات ويژه را حذف مي كند. با اين اقدام دسترسي 
به اينترنت پرسرعت از فضا و بهره بردن از توانمندي هاي 
استارلينك را براي كاربران راحت تر مي كند. اواسط بهمن 
ماه بود كه زلزله اي به بزرگي 7.۸ ريش��تر بخش هايي از 

تركيه و سوريه را لرزاند، در همين رابطه ايلان ماسك اعلام 
كرد كه شركت اسپيس ايكس مي تواند شبكه استارلينك 
را به محض اينكه مورد موافقت دولت تركيه قرار گيرد، در 
اين كشور فراهم كند اما دولت تركيه اين پيشنهاد را رد و از 
اين ميلياردر براي پيشنهادش تشكر كرد. اما مدتي است 
كه مشتريان سرويس اينترنت ماهواره اي نگراني جديدي 
پيدا كرده اند، چراكه اين شركت هزينه اشتراك ماهانه را 
براي برخي از كاربران خانگي افزايش داده است. اسپيس 
ايكس با ارسال ايميلي به مشتريان اعلام كرد براي افراد 
در مناطق داراي ظرفيت مح��دود، از ۲4 آوريل، 10 دلار 
گران تر ش��ده و از 110 دلار، ب��ه 1۲0 دلار در ماه خواهد 
رسيد؛ در اين بين، قيمت براي مشتريان در مناطق داراي 
ظرفيت بالا، به ميزان ۲0 دلار كاهش پيدا مي كند و آنها 
ماهانه 90 دلار پرداخت خواهند كرد. گفتني است براي 
دومين بار در س��ال است كه اسپيس ايكس، قيمت 
خدمات استارلينك را افزايش مي دهد. بر اين اساس 
مشتريان متعدد استارلينك كه از اين افزايش قيمت 
مطلع شدند، گفتند از اينكه پول بيشتري بابت اين 

سرويس پرداخت مي كنند، ابراز نارضايتي كردند. 

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان در نظر دارد مناقصه ذيل را از طريق مناقصه عمومی يک مرحله ای به شرکت های واجد 
صلاحيت واگذار نمايد.

مهلت دريافت اسناد مناقصه از سامانه ستادايران:  1401/12/15 ساعت 19
آخرين مهلت ارسال پيشنهاد قيمت: 1401/12/25 ساعت 19      

 زمان بازگشايی پاکت ها: 1401/12/27 ساعت 10 صبح         
اطلاعات دستگاه مناقصه گزار؛ سنندج خيابان امام خمينی -  بالاتر از پل کمانگر-  جنب پست بانک- شرکت آب و فاضلاب 
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قراردادها شرکت آب و فاضلاب استان کردستان می باشد.
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تعادل|
هشتمين رويداد ملي آب برگزار شد. در اين نشست، 
عنوان ش��د كه »كاه��ش قابل توج��ه روان آب هاي 
سطحي و افت مداوم تراز آب هاي زيرزميني در كشور، 
بروز پديده فرونشست زمين، خشك شدن تالاب ها 
و درياچه ها، ب��روز پديده ريزگردها و تهديد پايداري 
سرزمينمان« توأم با افزايش جمعيت و تغيير اقليم، 
مساله آب را به ابرچالش كشور تبديل كرده است. به 
باور بسياري از متخصصان، فرصت براي عبور از اين 
ابرچالش كم آبي بس��يار كم اس��ت و درصورت عدم 
استفاده از فرصت هاي موجود، مواجهه با اين ابرچالش 
پيچيده تر و پرهزينه تر خواهد شد. بنابر اعلام بخش 
خصوصي، فرصت طلايي ب��راي مهار اين ابرچالش، 
فقط يك دوره 10 س��اله »رياضت آبي« اس��ت و در 
صورتي كه از اين فرصت استفاده نكنيم پايداري اين 
سرزمين به خطر خواهد افتاد. انجام اين رياضت بدون 
»مش��اركت همگاني« ميسر نيس��ت. مدير سازمان 
اطلاعات س��ازمان مل��ل در ايران ه��م در اظهاراتي 
نگران كننده عنوان كرد كه در حال حاضر حدود ۸۵ 
درصد تالاب ها در جهان با چالش جدي مواجه شده و 
730 ميليون نفر در جهان به آب با كيفيت دسترسي 
ندارند. خيلي از درياچه ها با كاهش سطح آب دست و 
پا مي زنند. از سوي ديگر، رشد جمعيت و شهرسازي و 
افزايش نياز آبي در بخش صنايع و كشاورزي مشكلات 
زيادي ايجاد كرده است. او تاكيد كرد: براي مديريت 
منابع آبي به الگوي مناس��ب استفاده از آب و چرخه 
مناسب آبي نياز داريم و در اين مسير بايد همه جوامع و 
روشنفكران همكاري جدي داشته باشند. نايب رييس 
اتاق ايران هم پيشنهاد تدوين نقشه راه برون رفت از 
بحران محيط زيست با به كارگيري ظرفيت هاي علمي 
كشور، بخش خصوصي و ذي نفعان و با مشاركت قواي 

سه گانه را مطرح كرد.

   نظام تخصيص آب بايد اصلاح شود
هش��تمين روي��داد روز مل��ي آب به هم��ت مركز 
مطالعات راهبردي آب و كشاورزي اتاق ايران با شعار 
رياضت آبي، مش��اركت همگاني، شتاب در تغيير، با 
مشاركت دستگاه ها اجرايي، سازمان هاي مردم نهاد 

و كارشناسان برگزار شد.
محم��د ش��ريعتمدار، رييس مركز مل��ي مطالعات 
راهبردي كش��اورزي و آب اتاق ايران در هش��تمين 
بزرگداش��ت روز ملي آب، درباره رويداد روز ملي آب 
گفت: اتاق ايران از اواخر دهه 70 با تشكيل كميسيون 
كشاورزي در زمينه كشاورزي فعال گرديد. سپس در 
جريان اصلاح قانون فضاي كسب و كار و در اجراي بند 
الف تبصره ماده يك قانون بهبود فضاي كسب و كار كه 
در اسفند ماه سال 1390 به تصويب مجلس شوراي 
اسلامي رسيد، اتاق ايران موظف گرديد وظايف ناشي 
از بند د ماده 91 قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 
چهل و چهار قانون اساسي در حيطه كشاورزي، آب، 
منابع طبيعي، صنايع غذايي را در اولويت برنامه هاي 
خود قرار دهد و به اين ترتيب با تشكيل »مركز ملي 
مطالعات راهبردي كشاورزي و آب« فعاليت هاي خود 

در زمينه آب و كشاورزي را گسترش داد.
شريعتمدار گفت: اين مركز توانسته با ايجاد چارچوب 
فكري و اجرايي مبني بر تعامل، همفكري و همكاري 
و با شناس��ايي ذي نفعان، صاحب نظ��ران، خبرگان 
غيردولتي و دانش��گاهي و ايجاد فضاي مش��اركت 
فعال آنان در كنار كارشناسان دولتي در رايزني ها و با 
بهره گيري از تجارب خارجي در صحنه آب، كشاورزي 
و زيست محيطي كشور اقدامات راهبردي موثري به 

انجام برساند.
وي در ادامه اين نشس��ت درباره فعاليت هاي مرتبط 
با آب مركز ملي مطالعات اهبردي كش��اورزي و آب 
ايران گفت كه عبارت اند از: ارسال گزارش مبسوطي 
از آثار تصميمات دولت وقت در طرح توسعه كشاورزي 
فدك و ابراز نگراني از اثرات واگذاري اراضي بر امنيت 
آبي به دفتر مقام رهبري و روس��اي س��ه قوا در سال 
1390 و در نتيجه توقف طرح؛ بررسي آثار اقتصادي، 
اجتماعي و زيست محيطي افت سطح آب زيرزميني 
دشت هاي ممنوعه و بحراني و اثرات آن بر فضاي كسب 
و كار فعالان كشاورزي؛ برآورد ارزش اقتصادي آب از 
دست رفته ناش��ي از ضايعات محصولات كشاورزي 
)زراعي و باغي آبي(؛ از مرحله برداشت تا قبل از مصرف 

)براساس محاسبات انجام شده مقدار آب تلف شده 
ناشي از ضايعات محصولات كشاورزي به ميزان 9/3 
ميليارد متر مكعب معادل ح��دود 4۵ درصد حجم 
ذخيره ش��ده آب سدها در سال آبي 93-1392 بوده 
و زيان اقتصادي آب هدر رفته ناش��ي از اين ضايعات 

92297/1 ميليارد ريال است.( 
او ادامه داد: شناس��ايي روش هاي مناسب مشاركت 
بخش خصوصي در حفاظ��ت از منابع، تأمين، توليد 
و مصرف آب و تهيه نقش��ه رويكردهاي استراتژيك 
توسعه مش��اركت بخش خصوصي در فعاليت هاي 
بخش آب و آسيب شناسي طرح احيا و تعادل بخشي 
و تدوين نقشه راه و سند راهبردي احيا و تعادل بخشي 

آب هاي زيرزميني از فعاليت هاي اين مركز است.
»تدوين نقش��ه راه حكمراني خوب آب در كش��ور، 
تدوين طرح تشكيل مركز ملي خشكسالي در ايران 
با عامليت م��ردم و حمايت دول��ت « از فعاليت هاي 
مركز ملي مطالعات راهبردي كش��اورزي و آب اتاق 

ايران است.
 افزايش بهره وري بدون اص��لاح نظام تخصيص آب 
منجر به صرفه جويي واقعي آب نخواهد شد، به همين 
منظور سومين كنفرانس دوسالانه اقتصاد آب در روز 
دوم اسفند امسال با موضوع آشكارسازي آثارجامع آب 

در تخصيص و بازتخصيص آب برگزار شد.
ش��ريعتمدار تاكيد كرد: ما شاهد كاهش قابل توجه 
رواناب ه��اي س��طحي و افت م��داوم ت��راز آب هاي 
زيرزميني در كش��ور، بروز پديده فرونشست زمين، 
خشك ش��دن تالاب ه��ا و درياچه ه��ا، ب��روز پديده 
ريزگردها و تهديد پايداري سرزمينمان هستيم. موارد 
مذكور توأم با افزايش جمعيت و تغيير اقليم، مساله آب 

را به ابرچالش كشور تبديل كرده است.
او تصريح كرد: به باور بسياري از متخصصان، فرصت 
براي عبور از اين ابرچالش بسيار كم است و درصورت 
عدم اس��تفاده از فرصت هاي موجود، مواجهه با اين 
ابرچالش پيچيده تر و پرهزينه تر خواهد شد. ما بر اين 
باوريم كه فرصت طلايي ما براي مهار اين ابرچالش، 
فقط يك��دوره 10 س��اله »رياضت آبي« اس��ت و در 
صورتي كه از اين فرصت استفاده نكنيم پايداري اين 
سرزمين به خطر خواهد افتاد. انجام اين رياضت بدون 

»مشاركت همگاني« ميسر نيست.
به گفت��ه ش��ريعتمدار هم��ه اركان جامع��ه اعم از 
سياس��ت گذاران، تصميم گيران، اصحاب رس��انه، 
تشكل هاي مدني و مهم تر از همه بهره برداران بايد در 
اين مسير مش��اركت كنند. براي انجام اين »رياضت 
آبي« و جهت رسيدن به »مشاركت همگاني« نياز به 
تغيير در رويكردها و پذيرش لزوم مشاركت ذي نفعان 
و بهره برداران توسط سياست گذاران و تصميم سازان 
است و ضروري است كه اين تغييرات با شتاب همراه 

باشد.
به گفته اين مقام بخش خصوصي؛ مساله آب اكنون 

در اتاق ايران يكي از اولويت هاي ويژه است و بر همين 
اساس ش��عاري كه براي هش��تمين بزرگداشت روز 
ملي آب انتخاب شده، منطبق با شعار روز جهاني آب، 
»رياضت آبي، مشاركت همگاني و شتاب در تغيير« 

در نظر گرفته شده است.

   نقشه راه برون رفت 
از بحران محيط زيست تهيه شود

حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق ايران با اشاره به 
اينكه اين همايش فرص��ت خوبي براي هم صدايي و 
همدلي دست اندركاران مس��وولان و دلسوزان براي 
مرور گذش��ته و همين طور طرح ديدگاه هاي جديد 
است گفت: سازمان ملل بر ش��تاب جوامع در ايجاد 
تغيير و افزايش تلاش ها به چهار برابر روند قبلي براي 
حل مس��ائل آب تأكيد كرده است. محدوديت منابع 
آب زيرزميني، فرونشس��ت زمين، تهديدات مربوط 
به ريزگردها، تهديد كسب وكارهاي وابسته به آب و 
كشاورزي، بروز تعارضات اجتماعي و تهديد پايداري 
س��رزمين همه حاك��ي از ضرورت تغيي��ر تصورات 
و اقدام��ات متوهمان��ه و متوقعانه فرات��ر از ظرفيت 

اكوسيستمي اين سرزمين است.
س��لاح ورزي افزود: ش��رايط موجود و ادامه اين روند 
حاكي از اين اس��ت كه متخصصان و روش��نفكران 
نتوانس��تند گفت وگو و تعامل را اولًا در خود جامعه 
روشنفكري و ثانياً بين جامعه روشنفكري و حاكميت 
بگشايند. نهادسازي و همكاري جامعه روشنفكري با 
اتخاذ تدابيري براي گشودن باب گفت وگو با اصحاب 
قدرت مي تواند در اثرگذاري جامعه روشنفكري ايران 

كارساز باشد.
او تأكيد ك��رد: در اين رويداد همه دس��ت اندركاران 
و مش��اغل و نهاده��اي مختلف را به گش��ودن باب 
گفت وگو و تس��ريع در ايجاد تغيير در الگوي مصرف 
آب در زندگ��ي روزمره و كس��ب وكار خ��ود دعوت 
مي كنيم. همچنين به منظور احي��اي مديريت آب 
كشور تصميم سازان و برنامه ريزان و دولتمردان را به 
تغيير در رويكرد و به كاري گيري راه كارهاي مدبرانه و 
موثر و ايجاد اجماع و جريان سازي در سطوح مختلف 

دعوت مي كنيم.
او با طرح اين پيشنهاد كه با به كارگيري ظرفيت هاي 
علمي كشور و نخبگان و بخش خصوصي و ذي نفعان 
و با مشاركت قواي سه گانه نقشه راه برون رفت از بحران 
محيط زيست تهيه ش��ود ادامه داد: اين برنامه بايد بر 
اس��اس برنامه زمانبدي و قبول تفكيك مس��ووليت 
دس��تگاه ها و نهادها و بخش هاي مختلف به سرعت 
اجرايي ش��ود. دهه آينده دهه رياضت آبي در كشور 
است. و نيازمند تعامل بخش هاي دولتي و خصوصي 
و همه اجزاي كش��ور براي ايجاد تغييرات سريع در 

اين بخش است.
او تأكيد كرد: در راستاي ايجاد تغيير ظرفيت تهيه 

و تدوين برنامه هفتم توسعه فرصت مغتنم است كه 
اميدوارم اين فرصت از دس��ت نرفته و پيشنهادات 

اتاق ايران در اين زمينه توجه شود.

    عدم دسترسي 730 ميليون نفر 
در جهان به آب با كيفيت 

در ادامه راجا گوندو، مدير سازمان اطلاعات سازمان 
ملل در اي��ران در ابتدا به اق��دام مركز ملي مطالعات 
راهبردي كشاورزي و آب اتاق ايران در حزه آب اشاره 
كرد كه افزايش آگاه��ي عمومي درباره مصرف آب و 
جايگاه آن در توسعه پايدار مهم است. آب نياز ضروري 
بشر است ك تمامي تمدن ها در كنار آب تشكيل شده 
است. به طوري كه حتي هنوز هم خيلي از مهاجرت ها 

به مساله آب بستگي دارد.
او ادامه داد: در حوزه آب و منابع آبي تغييراتي ايجاد 
شده و ما آماده هس��تيم خود را با اين چالش ها وقف 
دهيم. روز جهاني آب ايجاد تغيير از طريق مشاركت 
همگاني اس��ت. ممانعت از مصرف پيش از حد آب و 
پيشگيري از آلودكي آب كه در اين مسير بايد گام هاي 

مهم برداشته شود.
گوندو درباره مساله آب به تعادل بخشي و اهميت آن 
اش��اره كرد: بايد از منابع طبيع��ي و آب به نفع بهينه 
استفاده شود. در حال حاضر حدود ۸۵ درصد تالاب ها 
رد جهان با چالش جدي مواجه شده و 730 ميليون 
نفر در جهان به آب با كيفيت دسترسي ندارند. خيلي 
از درياچه ها با كاهش س��طح آب دست و پا مي زنند. 
رشد جمعيت و شهرسازي و افزايش نياز آبي در بخش 
صنايع و كشاورزي مشكلات زيادي ايجاد كرده است.

او تاكي��د كرد: ب��راي مديريت منابع آب��ي به الگوي 
مناسب استفاده از آب و چرخه مناسب آبي نياز داريم 
و در اين مسير بايد همه جوامع و روشنفكران همكاري 

جدي داشته باشند.
گوندو ادامه داد: 201۸ تا 202۸ ده هاي است كه آب 
در اين دهه نقش بس��زايي دارد. اهداف اصلي جهان 
مصرف پايدار آب است. در اين مسير مديريت صحيح 
آب با مش��اركت همگاني و همكاري فرامرزي حائز 
اهميت است. بايد به اين نكته توجه شود كه با توجه 

به تغييرات اقليمي، حفاظت از آب لازم است.
مدير س��ازمان اطلاعات س��ازمان مل��ل در ايران به 
موقعيت جغرافيايي ايران اشاره كرد: ايران كشوري 
اس��ت در چهار ش��رق و غرب كه نقش مهمي از نظر 
تعادل بخش��ي ذخاير آبي ايفا مي كند. مزاياي ايران 
ناشي از موقعيت جغرافيايي به گونه اي است كه بايد 
از اين ميراث گرانبها محافظت شود. در اين مسير بايد 
مصرف آب مديريت بهينه ش��ود. دفتر سازمان ملل 
در اين مسير برنامه هايي دارد كه مي تواند به مصرف 
بهينه آب مصرف شود. بايد با همكاري دولت ايران به 
اهداف تعيين شده در حوزه مصرف بهينه آب برسيم و 

در اين مسير از همه ظرفيت ها استفاده كنيم.

خبراخبار
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كاهش ۱۸ درصدي
واردات نهاده هاي دامي

از فروردين تا بهمن ماه سال جاري بيش از 13 ميليون 
و 137 هزار تن نهاده دامي وارد كش��ور شده كه نسبت 
به دوره مش��ابه سال گذشته كاهش وزني 1۸ درصدي 
را تجربه كرده است.  به گزارش روابط عمومي اتحاديه 
واردكنندگان نهاده هاي دام و طيور ايران )اوندا(، ارزش 
اين واردات بيش از ۶ ميليارد و 4۵9 ميليون دلار است كه 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته تغييري نداشته است.

براس��اس اين گزارش، در 11 ماهه سال 1401، حدود 
7.۵ ميليون تن ذرت ب��ه ارزش بيش از 3 ميليارد دلار 
وارد شده كه نسبت به دوره مشابه گذشته به لحاظ وزني 
كاهش 13 درصدي و به لحاظ ارزشي رشد 2 درصدي را 
تجربه كرده است. گفتني است، در بازه مورد نظر در اين 
گزارش، بيش از دو ميليون تن جو به ارزش بيش از 911 
ميليون دلار وارد كشور شده كه از لحاظ وزني كاهش 2۸ 
درصدي و ارزشي رشد 2 درصدي داشته است. همچنين 
در 11 ماهه امسال بيش از 1.3 ميليون تن كنجاله سويا 
به ارزش بيش از ۸4۸ ميليون دلار به كشور وارد شده كه 
در مقايسه با دوره مشابه سال گذشته از نظر وزني كاهش 
41 درصدي و ارزشي كاهش 32 درصدي را تجربه كرده 
است. گفتني است، در بازه مورد نظر در اين گزارش، بيش 
از دو ميليون 1۸0 هزار تن دانه س��ويا به ارزش حدود 
1.7 ميليارد دلار وارد ش��ده كه از لحاظ وزني و ارزشي 

به ترتيب رشد 3 و 22 درصدي را تجربه كرده است.

سرمايه گذاري صنعتي
در شهرستان هاي كم برخوردار 

معاون وزير صمت گفت: در طرح توازن منطقه اي قصد 
داريم س��رمايه گذاري هاي جديد صنعتي را به بيش از 
2۶0 شهرستاني هدايت كنيم كه تاكنون سرمايه گذاري 
اندكي در آنجا انجام شده است. به گزارش وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، علي نب��وي، در يك برنامه  تلويزيوني، 
درباره توازن منطقه اي گفت: در دولت سيزدهم يكي از 
برنامه هاي وزارت صمت، توازن سرمايه گذاري و نوسازي 
است كه سازمان گسترش وظيفه مهمي در اين حوزه 
دارد. رييس ايدرو، افزود: در كشور در دهه هاي گذشته 
سرمايه گذاري هاي صنعتي زيادي انجام شده اما متوازن 
نبوده اس��ت. مثلا در زنجيره توليد محصولي همچون 
فولاد با عدم توازن مواجه هستيم، به طوري كه در بخش 
نورد، سرمايه گذاري زيادي انجام شده، اما در حلقه هاي 
پايين تر مثل توليد شمش و ورق، سرمايه گذاري ناكافي 
بوده است. به گفته رييس سازمان گسترش و نوسازي 
صنايع ايران، يكي از اهداف توازن منطقه اي، رفع نواقص 
در حوزه سرمايه گذاري ها در زنجيره هاي توليد است. 
وي افزود: در برخي مناطق، سرمايه گذاري بيش از حد 
بوده كه با كمبود نيروي كار مواجه شده است. در مقابل، 
در برخي مناطق، سرمايه گذاري بس��يار اندك بوده و 
سبب افزايش شديد بيكاري در آنجا شده است. علاوه 
بر اين، مهاجرت هاي ناشي از عدم توازن سرمايه گذاري، 
مشكلات اجتماعي و سياسي هم ايجاد كرده است. نبوي 
اظهار داشت: بايد در مناطقي سرمايه گذاري كنيم كه 
مانع موج مهاجرت مردم ش��ويم. براي همين منظور، 
مشوق هايي براي س��رمايه گذاري در شهرهاي هدف 
قرار داده ايم. از 4۶۵ شهرستان كشور، 107 شهرستان 
جزو منطقه يك و 1۵۶ شهرس��تان ج��زو منطقه دو 
سرمايه گذاري هستند يعني سرمايه گذاري صنعتي در 
آنها صفر يا بسيار اندك است. وي اعلام كرد كه در مناطق 
3 و 4 ديگر مش��وقي براي س��رمايه گذاري جديد ارايه 
نخواهد شد چون تقريبا اشباع شده اند، البته پروژه هايي 
كه از قبل در حال اجرا است، با پيگيري هاي وزارت صمت 
در اولويت تكميل قرار دارند. رييس سازمان گسترش و 
نوسازي صنايع ايران درباره توسعه فاز 14 پارس جنوبي 
توسط متخصصان داخلي هم توضيح داد و گفت: توسعه 
اين فاز توس��ط كنسرسيومي از ۸ ش��ركت داخلي به 
رهبري سازمان گسترش انجام شد، بدون حضور حتي 
يك شركت خارجي. به گفته وي، منابع مالي اين فاز هم 
از منابع نفتي و صندوق توس��عه ملي تامين شده كه ۵ 
ميليارد دلار مجموعا سرمايه گذاري شده است. همچنين 
بيش از 70 درصد تجهيزات استفاده شده در فاز 14 پارس 

جنوبي توسط توليدكنندگان داخلي تامين شده است.

برخورد قانوني با ارزان فروشان
رييس اتاق اصناف تهران گفت: همانطور كه گران فروشي 
تخلف است به همان ميزان ارزان فروشي بيش از اندازه 
نيز تخلف اس��ت. به گزارش اتاق اصن��اف تهران، علي 
توسطي اظهار كرد: همانطور كه گران فروشي تخلف 
اس��ت به همان ميزان ارزان فروش��ي بيش از اندازه نيز 
به دليل بر هم زدن نظم بازار مش��كل ساز بوده و طبق 
قانون با آن برخورد مي شود. رييس اتاق اصناف تهران 
افزود: اگر در خصوص انجام حراج هاي صنفي بين واحد 
صنفي و اتحاديه مربوطه مشكلي ايجاد شود، براي بررسي 
بيشتر به اتاق اصناف مراجعه خواهند كرد. توسطي در 
خصوص دريافت اخذ مجوز براي حراج هاي آخر سال، 
بيان كرد: هر واحد صنفي كه تصميم به برگزاري حراج 
دارد، براس��اس مفاد قانون نظام صنفي بايد با اتحاديه 
مربوطه مكاتبه كند. اتحاديه مربوطه نمونه كالا، قيمت 
خريد و قيمت هاي متعارف بازار را بررسي و در نهايت 
تخفيف مدنظر فروشنده را تأييد مي كند. وي پيرامون 
زمان حراج خاطرنشان كرد: زمان تخفيف بايد مشخص 
باشد؛ واحد صنفي مربوط بايد مدت زماني را كه مايل 
به برگزاري حراج اس��ت را اعلام و در صورتي كه مدت 
زمان اعلام شده تمام شود و واحد صنفي هنوز به حراج 
خود ادامه دهد، با آن برخورد خواهد شد. زمان برگزاري 
حراج بر عهده خود واحد صنفي است. البته در برخي 
از ايام نبايد مجوز حراج داده شود كه توسط اتحاديه 
مربوطه بررسي مي شود. رييس اتاق اصناف تهران 
با اش��اره به برگزاري حراج هاي پايان فصل در همه 
كشورها بيان كرد: در كشورهاي مختلف حراج هاي 
پايان فصل برگزار مي شود و ما هم گاهي در اطرافيان 
خود شاهد اين موضوع هستيم كه براي استفاده از 
حراج هاي پايان فصل به ساير كشورها سفر مي كنند.

تمام گوشت هاي برزيلي 
موجود در بازار سالم است

سازمان دامپزشكي كشور با صدور اطلاعيه اي ضمن 
اعلام توقف موقت واردات گوش��ت قرم��ز و هرگونه 
فراورده پروتئيني دامي از كشور برزيل به جهت سلامت 
و بهداشت جامعه، اعلام كرد تمام گوشت هاي وارداتي 
صورت گرفته تا امروز به كشور عاري از هرگونه بيماري 
و آلودگي بوده است. به گزارش ايسنا، به نقل از روابط 
عمومي سازمان دامپزشكي كشور، اين سازمان با صدور 
اطلاعي��ه اي در خصوص گوش��ت هاي قرمز وارداتي 
به كش��ور اعلام كرد: »خوشبختانه تمام گوشت هاي 
وارداتي به كشورمان كه در حال حاضر توزيع شده يا 
وارد بازار ش��ده است؛ از قبل تحت كنترل حداكثري 
ناظران و كارشناس��ان دامپزشكي قرار داشته و كاملا 
بهداش��تي تش��خيص داده شده اس��ت و جاي هيچ 
نگراني در خريد و مصرف آنچه تاكنون خريداري شده 
يا از گوشت هاي موجود كنوني در فروشگاه هاي محل 
عرضه مجاز و تحت نظارت دامپزشكي است نيست. 
سازمان دامپزشكي كش��ور در عين حال با استناد به 
گزارش رسمي وزارت كشاورزي برزيل كه اعلام كرده 
به دليل شناس��ايي يك مورد ابتلا به جنون گاوي در 
ايالت پارا اين كش��ور، ايران واردات گوشت از سراسر 
برزيل را متوقف كرده يادآور ش��ده اس��ت: »البته به 
استثناي كشور ايران كه وزارت كشاورزي برزيل هم 
نام كشور ايران را برده است، كشورهاي اردن و تايلند 
به طور موقت واردات گوشت گاو از سراسر اين كشور 
را متوقف كرده اند، زيرا مقامات برزيل در حال بررسي 
يك مورد ابتلا به بيماري جنون گاوي از ايالت پارا در 
اين كشور هستند.« البته وزارت كشاورزي برزيل در 
بيانيه اي تاييد كرد كه روسيه نيز واردات گوشت 
از ايالت »پارا« را پس از كش��ف يك مورد بيماري 

جنون گاوي در اين ايالت متوقف كرده است.

مدیركل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
استان اعلام كرد 

اجراي ۴ ايستگاه پويش 
همراهان سفر ايمن در محورهاي 

مواصلاتي استان مركزي
مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي 
از برنامه ريزي براي برگزاري چهار پويش همراهان سفر 
ايمن به صورت همزمان در محورهاي مواصلاتي استان 
در چارچوب تسهيل سفرهاي نوروزي خبر داد.  مهرداد 
جهاني مديركل اين اداره كل در جلسه هم انديشي براي 
تسهيل سفرهاي نوروزي گفت: با توجه به تجربه موفق 
سال گذشته در برگزاري پويش همراهان سفر و نظر به 
ضرورت برنامه ري��زي و اتخاذ تمهيدات اثربخش براي 
مديريت سفرهاي برون شهري نوروزي و تقارن موضوع 
با ايام ماه مبارك رمضان، سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي و ستاد اقامه نماز كشور، اقدام به برگزاري طرح 
پويش فرهنگي - ايمني با عنوان »پويش همراهان سفر 
ايمن« با ش��عار »سفر ايمن با ياد خدا و همراهي شما« 
نموده اس��ت. مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي 
استان مركزي در ادامه اظهاركرد: طرح نوروزي پويش 
همراهان سفر ايمن در اين استان با چهار ايستگاه پويش 
در محورهاي مواصلاتي، همزمان با سراسر كشور از 24 
اسفند ماه س��ال جاري تا 1۵ فروردين 1402 با اجراي 
برنامه هاي متنوع فرهنگي، هنري و ارايه پيام هاي ايمني 
و ترافيكي اجرا خواهد ش��د. جهاني با اش��اره به اهداف 
كلان س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي و ستاد 
اقامه نماز كشور در اين طرح مهم افزود: كمك به افزايش 
ايمني در س��فرهاي نوروزي براي استفاده كنندگان از 
خودروهاي ش��خصي و حمل و نقل عمومي، توسعه و 
ترويج ارزش هاي ديني و مذهبي همچون اقامه نماز در 
سفرهاي نوروزي به ويژه ايام ماه مبارك رمضان، ترغيب 
رانندگان به توقف وسايل نقليه در طول سفر با هدف رفع 
خستگي و خواب آلودگي ناشي از رانندگي طولاني در 
مجتمع هاي خدماتي رفاهي، ارتقا فرهنگ رانندگي ايمن، 
به كارگيري هنر در خدمت ايمني و ترغيب مسافران به 
توقف در مس��ير هاي منتخب را از جمله اهداف اجراي 
طرح پويش نوروزي همراهان سفر ايمن عنوان كرد. وي 
ارايه خدمات متمركز و مناسب و فراهم كردن آسايش 
بيشتر براي رانندگان و مسافران، كاهش ميزان تصادفات 
جاده اي با افزايش ضريب ايمني جاده ها، روان س��ازي 
ترافيك راه ها و فراهم سازي امكانات مناسب در جهت 
گس��ترش فرهنگ اقامه نماز را از جمله اهداف مهم در 
احداث مجتمع هاي خدماتي رفاهي بين راهي دانست.

جهاني با بي��ان اينكه 34 مجتمع خدماتي رفاهي بين 
راهي فعال در محورهاي مواصلاتي سطح استان آماده 
خدمت رساني به كاربران جاده اي هستند تا خدمات لازم 
را در تمام ساعات شبانه روز به مسافرين نوروزي ارايه كنند 
افزود: به منظور ارايه خدمات مطلوب به مسافرين نوروزي 
توسط مجتمع هاي خدماتي رفاهي، از ابتداي اسفندماه 
سال جاري بازديدهاي دوره اي با اعضاي كارگروه استاني 
ش��روع ش��ده و علاوه بر آن نظارت كارشناسان ادارات 
راهداري و حمل و نقل جاده اي شهرستان ها طبق روال 
معمول همواره بصورت روزانه انجام خواهد شد. مديركل 
راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي با تأكيد بر 
استراحت 1۵ دقيقه اي در ازاي هر دو ساعت رانندگي، 
بهترين محل توقف و استراحت را مجتمع هاي خدماتي 
و رفاهي بين راهي برش��مرد و گفت: كاربران جاده اي، 
مي توانن��د با بهره گي��ري از اپليكيش��ن 141 از محل 
مجتمع ها در طول مسير مورد نظر مطلع شده و سپس با 
برنامه ريزي مناسب نسبت به سفر خود اقدام كنند. وي در 
پايان ابراز اميدواري كرد: با برنامه  ريزي هاي به عمل آمده 
و اقدامات انجام شده و در حال اجرا، با توجه به پيش بيني 
افزايش ميزان ترددهاي جاده اي نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته با همكاري، مشاركت و همراهي عموم 
مردم، رانندگان و كاربران جاده اي، اميدواريم كمترين 

ميزان سوانح جاده اي را در ايام نوروز داشته باشيم.

بخش خصوصي براي برون رفت از بحران محيط زیست؛ نخبگان، ذي نفعان و قواي سه گانه را فراخواند

نقشه	عبور	از	بحران	آب		

شوراي رقابت اعلام كرد

فرمول تعيين قيمت پايه خودروهاي داخلي
نايب رييس ش��وراي رقابت نحوه تعيين قيمت پايه 
خودروهاي داخل��ي را اعلام كرد. محم��ود دودانگه 
در گفت وگ��و با ايس��نا، درمورد اع��لام قيمت نهايي 
خودروهاي داخلي توضيح داد: طبق دستورالعملي كه 
در شوراي رقابت مصوب شده است، براي اعلام نهايي 
قيمت ها بايد قيمت هاي محاسباتي سازمان حمايت 
اخذ شود كه اخذ شده است، همچنين بايد قيمت هاي 
پايه رقابتي را اخذ كنيم. وي ادامه داد: همچنين طبق 
مصوبه بنا بر اين بود كه سه خودروي مشابه خارجي 
شناسايي شوند و يك نهاد بي طرف داخلي يا خارجي 
بعد از انجام بررسي هاي لازم، به شوراي رقابت قيمت 
پايه رقابتي را اعلام كند تا ش��ورا متناسب با آن بتواند 
قيمت نهايي را محاسبه كند. نايب رييس شوراي رقابت 
از برگزاري جلس��اتي با دانشكده مهندسي خودروي 
دانشگاه علم و صنعت خبر داد و افزود: طبق جلساتي 
كه با اين دانشكده داشتيم، اين دانشكده جمع بندي 

اوليه را براي تعيين قيم��ت پايه رقابتي ارايه كرد و به 
محض اينكه قيمت نهايي مشخص شود، شورا مي تواند 
قيمت را نهايي و اعلام كند. دودانگه ادامه داد: بنابراين 
براي تعيين قيمت پايه، براي هر خودرويي كه در داخل 
كشور توليد مي شود بايد سه خودروي مشابه خارجي 
شناسايي و ميانگين قيمت سه خودروي خارجي به 
دلار مشخص شود. سپس قيمت با نرخ ارز مركز مبادله 
به ريال تبديل و با قيمت سازمان حمايت مقايسه شود، 
اين خودروها درجه بندي شده و از A تا F طبقه بندي 
مي شوند. متناسب با اين رتبه بندي يا قيمت سازمان 
حمايت انتخاب مي ش��ود يا متناسب با شرايطي كه 
قيمت پايه رقابتي مش��خص مي شود، شوراي رقابت 
تصمي��م بگيرد قيمت ديگري را مبنا ق��رار دهد. اين 

فرايند شامل همه خودروهاي داخلي مي شود.
بر اس��اس اين گزارش، 1۶ بهمن بود كه ش��وراي 
رقاب��ت، به دنبال اعتقاد اين س��ازمان بر انحصاري 

بودن ب��ازار خودروهاي س��واري، دس��تورالعمل 
تنظيم بازار خودرو را ابلاغ و منتشر كرده و فرمول 

قيمت گذاري خودروهاي سواري را مشخص كرد.

   قيمت ها واقعي مي شود؟
مدير روابط عمومي مركز ملي رقابت هم گفته است: 
بر اس��اس فرمول ش��وراي رقابت قيمت خودرو بايد 
تغيير كند و واقعي شود و با توجه به برگزاري جلسات، 

اميدواريم اين هفته قيمت ها اعلام شود.
س��پهر دادجوي توكلي در گفت وگو ب��ا مهر اظهار 
ك��رد: تاكنون قيمت هاي محاس��باتي از س��ازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان اخذ شده 
اس��ت و بقيه گزاره ها نيز در حال جمع آوري است و 
فقط مرحله اعلام قيمت مانده اس��ت. او گفته است: 
خودروساز زيانده است و همين موضوع باعث كاهش 
عرضه شده؛ با تغيير قيمت ها عرضه نيز بايد افزايش 

يابد. به گفته او، منطق ش��وراي رقابت اين است كه 
اعلام قيمت هاي جديد خود رو چند مزيت به دنبال 
خود دارد؛ يك��ي اينكه خودروس��از زيان نمي كند، 
مصرف كنن��ده خودرو را با قيم��ت واقعي مي خرد و 
قيمت هاي كذايي از بين مي رود و با توجه به سودآور 

شدن بنگاه، سهامدار هم سود مي كند.
توكلي در مورد اينكه آيا قيمت هاي جديد اين هفته 
اعلام مي ش��ود يا خير، گفت: اميدواري��م اين هفته 
قيمت ها اعلام ش��ود البته دقيق نمي ت��وان گفت. او 
همچنين در مورد اينكه كدام نهاد قيمت نهايي خودرو 
را اعلام خواهد كرد، نيز گفته اس��ت: ش��وراي رقابت 
وظيفه تعيين دستورالمل را دارد و وظيفه قيمت گذاري 
را ندارد. تعيين قيمت از س��وي شوراي رقابت تخلف 
است و اين نهاد صرفاً فرمول را ارايه مي كند. به گفته 
او، فعلًا در مورد اينكه كدام نهاد قيمت جديد خودرو را 

اعلام كند تعيين تكليفي صورت نگرفته است.
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خبرروز

بازگشت رنگ »قرمز« به نقشه كرونايي كشور
آن طور كه از شواهد و قرائن بر مي آيد كرونا دوباره در حال اوج گيري است و البته بي توجهي مردم و مسوولان به رعايت پروتكل ها 
دليل اصلي اين امر است. بر اساس اعلام وزارت بهداشت، تعداد شهرهاي با وضعيت قرمز كرونايي در كشور، از صفر به يك شهر 
افزايش يافته است. بر اساس اعلام وزارت بهداشت، بر اساس آخرين به روز رساني ها، تعداد شهرهاي با وضعيت قرمز از صفر به 
يك و تعداد شهرهاي با وضعيت نارنجي از شش به ۱۳ شهر رسيده است.همچنين تعداد شهرهاي با وضعيت زرد از ۹۴ به ۱۱۸ 
شهر افزايش يافته، اما تعداد شهرهاي با وضعيت آبي از ۳۴۸ به ۳۱۶ شهر كاهش يافته است. بر اين اساس در حال حاضر يك 

شهر در وضعيت قرمز، ۱۳ شهر در وضعيت نارنجي و ۱۱۸ شهر در وضعيت زردو ۳۱۶ شهر در وضعيت آبي قرار دارند.

رويخطخبر

ورود سامانه بارشي از روز دوشنبه 

سازمان هواشناس��ي از ورود سامانه بارشي به كشور 
تا دو روز آينده خبر داد. س��ازمان هواشناسي اعلام 
كرد: طي يكشنبه در كردستان، كرمانشاه، آذربايجان 
غربي و شرقي، دامنه هاي زاگرس مركزي، دامنه هاي 
جنوبي البرز واقع در زنجان، قزوي��ن، البرز و تهران 
ب��ارش پراكنده رخ خواهد داد. همچنين دوش��نبه 

سامانه بارشي از غرب كشور وارد مي شود و سه شنبه 
گستره فعاليت اين س��امانه در غرب، جنوب غرب، 
دامنه هاي جنوبي البرز اس��ت .همچنين تا دوشنبه 
وزش ب��اد گ��رم جنوبي همراه ب��ا افزاي��ش دما در 
استان هاي ساحلي خزر رخ خواهد داد. طي سه روز 
آينده در اغلب مناطق كشور باد شديد رخ خواهد داد.

غربالگري رایگان دمانس و آلزایمر سالمندان
مع��اون پيش��گيري از معلوليت هاي مركز توس��عه 
پيشگيري و درمان اعتياد س��ازمان بهزيستي كشور 
با اش��اره به اينكه از ميان جامعه افراد بالاي ۶۵ س��ال 
ح��دود ۵ درصد مبتلا به دمانس متوس��ط و ش��ديد 
هستند، از تدوين طرح غربالگري اختلالات شناختي 
)دمانس و آلزايمر( در س��المندان ۶۰ تا ۷۵ ساله خبر 
داد. افروز صفاري فرد با بيان اينكه سرعت رشد جمعيت 
س��المندي در ايران به گونه اي است كه طي ۴۳ سال 
)از س��ال ۱۳۵۵ تا سال ۱۳۹۸( جمعيت سالمندي از 
۵ به ۱۰ درصد رسيده و دو برابر شده است، اظهار كرد: 
قاعدتا اين افزايش دو برابري بايد طي ۱۰۰ سال اتفاق 
بيفتد و پيش بيني مي شود تا سال ۱۴۲۰ اين جمعيت 
به ۲۰ درصد هم برسد؛ اين روند جمعيتي حاكي از آن 
است كه بايد برنامه ريزي هايي داشته باشيم در غير اين 
صورت س��المندي جمعيت كه يكي از موفقيت هاي 
زندگي بشري است به چالشي بزرگ تبديل خواهد شد. 
او با بيان اينكه سازمان بهزيستي دبيرخانه سالمندي 
كشور است و سند ملي س��المندي را نيز تدوين كرده 
است، ادامه داد: يكي از اهداف اين سند حفظ و ارتقاي 
سلامت جسمي، رواني، اجتماعي و معنوي سالمندان 
است. با استناد به اين بند بايد علل افت عملكرد سالمندان 
بررسي شود. به گفته معاون پيشگيري از معلوليت هاي 
مركز توسعه پيشگيري و درمان اعتياد سازمان بهزيستي 
كشور، از ميان سالمندان تحت پوشش يكي از علل افت 
عملكرد، اختلالات شناختي است كه منجر به كاهش 
حافظه خواهد ش��د و در اين ميان دمانس و آلزايمر از 
اختلالاتي اس��ت كه موجب تخريب ش��ديد حافظه، 
جهت يابي و شناخت در فرد شده و در نهايت عملكرد 
خانوادگي و اجتماعي او نيز مختل مي شود و او نيازمند 
مراقبت هاي طولاني مدت اس��ت. صفاري فرد با اشاره 

ب��ه اينكه از ميان جامعه افراد بالاي ۶۵ س��ال حدود ۵ 
درصد مبتلا به دمانس متوسط و شديد هستند، معتقد 
است كه تشخيص به موقع دمانس و آلزايمر مي تواند از 
افت عملكرد فرد جلوگيري كند. هر يك سالي كه اين 
بيماري زودتر شناسايي شود مي توان افت عملكرد فرد 
را پنج س��ال به تعويق انداخت. در همين راستا پس از 
نشست هاي متعدد با كارشناسان و متخصصان حوزه 
طرح غربالگري اختلالات شناختي )دمانس و آلزايمر( 
در سالمندان ۶۰ تا ۷۵ س��اله در تابستان سال جاري 
تدوين ش��د. وي با بيان اينكه طرح مذكور داراي چهار 
مرحله آگاه س��ازي، غربالگري، تش��خيص و درمان و 
توانبخشي اس��ت، گفت: غربالگران آموزش هاي لازم 
را دريافت و تس��ت هاي غربالگري براي ش��ان تعريف 
شده است. در اين ميان به واسطه تعامل موجود ميان 
اين موسس��ات و اداراتي مثل س��ازمان بازنشستگي و 
شهرداري ها كه سالمندان مراجعه دارند، غربال به صورت 
رايگان براي آنها انجام خواهد شد. پس از انجام غربالگري 
افراد مشكوك به دمانس و آلزايمر به پزشكان متخصص 
ارجاع مي ش��وند و در ص��ورت نياز به انج��ام اقدامات 
پاراكلينيكي، ارجاعات صورت مي گيرد. در صورتي كه 
تشخيص ابتلا به دمانس يا آلزايمر براي افراد داده شود، 

به واحدهاي درماني ارجاع مي شوند.

ادامهازصفحهاول

 ديوار بلند حاشا 
در رسانه ملي

 بيش از همه در رس��انه ملي به آن پرداخته مي شود 
مساله تكذيب هايي است كه در نهايت هم راه به جايي 
نمي برند. به طور نمونه در مورد مس��اله همه گيري 
كرونا هم چنين اتفاق��ي رخ داد، در حالي كه تمامي 
كشورهاي دنيا به دنبال راه حلي بودند تا آمار ابتلا به 
اين بيماري را در كشور خود به حداقل برسانند و هر 
روز از طريق رسانه ها به مردم هشدار مي دادند كه اين 
بيماري ناشناخته و خطرناك است. رسانه ملي دقيقا 
راه ديگري را در پيش گرفته از مجري خبر گرفته تا 
گزارشگرها همه به دنبال اين بودند كه ثابت كنند كرونا 
اصلا خطري ندارد و مردم مي توانند با خيال راحت به 
زندگي عادي خود ادامه دهند و همين ش��د كه آمار 
مرگ و مير كرونا در مقطعي در كشور ما به روزي ۷۰۰ 
تا ۸۰۰ نفر رسيد. اين ديوار بلند حاشايي كه رسانه ملي 
براي برخي اتفاقات براي خود ساخته است نه تنها باعث 
نمي شود كه مشكلات از راه درست و منطقي حل و 
فصل شوند كه ضربه هاي جبران ناپذيري را به اعتماد 
عمومي جامعه وارد خواهد كرد. رسانه ملي در حالي 
از خنثي شدن عمدي بودن مسموميت ها در مدارس 
خبر مي دهد كه تنها در روز شنبه بيش از ۲۰ مدرسه 
در سراسر كشور مورد حمله قرار گرفته اند، آيا در كنار 
تك تك اين مدارس تانكر نفتكش گذاشته بودند، آيا 
در تمام ش��هرهايي كه اين اتفاق رخ داده و مدارسي 
كه دانش آموزانش با آمبولانس به بيمارستان منتقل 
شده اند، مساله وجود يك تانكر نفتكش بوده و هدف 
هم گمراه كردن مردم. اين سياست هاي نخ نما شده 
ديگر سال هاست كه كارايي خود را از دست داده اند. 
حداقل در مورد رسانه ملي كه اين طور بوده است و بهتر 
است اين رسانه براي جلب مخاطبان خود كمي بيشتر 
صداقت را دستمايه گزارش ها و خبرهايش قرار دهد.

دولت  تورم ساز
در چنين ش��رايطي ما هر سال با اين چالش مواجه 
هستيم كه دو قوه براي بستن بودجه جاري با معضل 
و چالش مواجه مي ش��وند و هر س��ال وعده اصلاح 
شرايط تا سال آينده داده مي شود اما صرفا با عبور از 
مشكلات جاري، ديگر خبري از اصلاحات نيست. 
در واقع دولت بزرگ خود را بايد اصلاح كند تا اقتصاد 
ايران اصلاح شود اما آنچه كه رخ مي دهد متفاوت از 

تمام اين مسائل كلان است. 

رويداد

سال هاست كه مساله كيفيت پايين خودروها و عدم 
استاندارد جاده ها جان بس��ياري از افراد را مي گيرد، 
سال هاست كه پليس راهور در اين موارد هشدار مي دهد 
و البته هيچ كدام از اين هش��دارها تاثيري نداش��ته 
است. در واقع نه خودروسازان تلاش كرده اند كيفيت 
خودروهاي توليدي خود را بالا ببرند، نه كسي به فكر 
استاندارد سازي جاده ها بوده و نه مردم سعي كرده اند 
با احتياط بيشتري رانندگي كنند تا شايد جان خود و 
ديگران را به خطر نيندازند. اين آمار و ارقام تصادفات هم 
هر سال در روزهاي پايان سال  رو به افزايش مي گذارد 
و تا اواسط اولين ماه س��ال بعد هم ادامه دارد. در واقع 
رسيدن بهار و فصل شادي همراه مي شود با عزادار شدن 
تعداد قابل توجهي از خانواده هايي كه عزيزانشان را در 

تصادفات جاده اي از دست مي دهند.

   دلايل افزايش آمار تلفات جاده اي
جانش��ين رييس پليس راهور فراجا معتقد اس��ت: 
افزايش آمار تلف��ات جاده اي با وجود ش��يوع كرونا 
و كاه��ش ترددهاي درون و برون ش��هري دلايلي از 
جمله كيفيت پايين خودروها و دور بودن جاده ها از 
استانداردهاي لازم دارد. سردار تيمور حسيني اظهار 
داشت: پليس با همكاري ساير دستگاه هاي دخيل در 
حوزه تردد و حوادث جاده اي در سال هاي سال ۱۳۸۵ 
تا ۱۳۹۷ توانس��ت آمار تلفات جاده اي را از تعداد ۲۷ 
هزار نفر به ۱۵ هزار نفر كاهش دهد. او ش��يوع كرونا 
و كاهش ترددهاي درون ش��هري و برون شهري را با 
افزايش مجدد تلفات جاده اي مغاير دانست و افزود: اين 
وضعيت با توجه به شرايط مورد اشاره به دلايلي از جمله 
كيفيت پايين خودروهاست كه باعث افزايش تعداد 
جانباختگان مي شود. جانشين رييس پليس راهور 
فراجا اظهار كرد: در سه سال اخير شمار تلفات جاده اي 

با افزايش ۱۳ درصدي به حدود ۱۷ هزار نفر رس��يده 
است كه اين مساله نشان مي دهد بايد امنيت و جان 
مردم در ساخت خودروهاي داخلي جدي گرفته شود.

   سهم ۸۰ درصدي خودروهاي داخلي 
در آمار تصادفات

سردار حسيني همچنين در پاس��خ به سوالي در مورد 
موضوع پلاك گذاري خودروهاي داخلي، اظهار داشت: 
اين مساله ناشي از تكليف قانوني است و پليس موظف به 
شماره گذاري خودروهايي است كه تاييديه هاي لازم را 
از مراجع مشخص مانند وزارت صمت، سازمان استاندارد 
يا سازمان محيط زيست اخذ مي كند. او اظهار كرد: همه 
م��ردم، ايرادهاي اي��ن بخش را ديده و لم��س كرده اند 
بنابراين سئوال اينجاست كه چه دليلي دارد خودروهاي 
بدون كيفيت، استاندارد و ايمني مناسب باز هم موفق به 
اخذ مجوز توليد مي شوند؟ جانشين رييس پليس راهور 
فراجا پلاك گذاري را آخرين مرحله از استفاده يك خودرو 
عنوان كرد و گفت: پليس نيز با وجود اينكه مي داند اين 
خودروها ايمني و كيفيت لازم را نداشته و جان انسانها 
را به خطر مي اندازند، اما براس��اس الزام قانوني ملزم به 
شماره گذاري آنها است. سردار حسيني با اشاره اي به سهم 
۸۰ درصدي خودروهاي داخلي در آمار تصادفات سال 
گذشته، افزود: وقتي در شركت هاي خودروساز داخلي 
شاهد ارتقاي كيفيت و ايمني محصولات نيستيم، متقابلا 

آمار بالاي تصادفات را نيز بايد بپذيريم.

   نقش پيش از حادثه و هم پساواقعه
او با تاكيد بر لزوم ساخت و تجهيز راه و جاده ها در كشور 
و به موازات آن توليد خودروهاي ايمن و با كيفيت، گفت: 
در چنين شرايطي است كه مي توانيم هنگام مواجهه 
با خطر، هم نقش پي��ش از حادثه و هم پس��ا واقعه را 

براي حفاظت از جان انسان ها شاهد باشيم بنابراين با 
اجراي اين عوامل مي توانيم از وقوع حادثه هاي پر خطر 
جلوگيري كرده و همچنين خسارت هاي پس از آن را 
به حداقل برسانيم. جانشين رييس پليس راهور فراجا 
در خصوص مواردي كه مي تواند عامل مهمي در كاهش 
تصادفات داشته باشد، گفت: ايجاد استحكام در بدنه 
خودرو، ساخت ستون هاي محكم، استفاده از تجهيزاتي 
مانند كمربند ايمني مناسب و استاندارد، كيسه هوا و 
مواردي از اين دست مي تواند خسارت هاي جاني و مالي 
را حتي در صورت وقوع حادثه تا حد زيادي كاهش بدهد.

   مردم مجبور به خريد 
خودروهاي داخلي هستند

جانش��ين رييس پليس راهور فراجا گف��ت: در همه 
كش��ورها خطاي انس��اني در تصادفات پذيرفته شده 
است اما اينكه مردم به خاطر قيمت بالاي خودروهاي 
وارداتي مجبور به استفاده از وسيله نقليه ناايمن داخلي 
و جاده هاي پرخطر و حادثه خيز مي شوند، قابل پذيرش 
نيس��ت. سردار حس��يني تاكيد كرد: لازم است ما نيز 
همانند كشورهاي پيشرفته دنيا در حوزه ايمني رانندگي 
از جاده هاي ايمن و خودروهاي با كيفيت بهره مند باشيم 
و در اين شرايط است كه مي توانيم بگوييم خطاي انساني 
را مي توان مورد قبول دانس��ته و جبران خسارت هاي 
مالي و جاني امكان پذيرتر باش��د. او همچنين با ابراز 
تأسف در خصوص وضعيت موجود در راه ها، جاده ها 
و نقاط حادثه خيز كشور افزود: ايمني راه و جاده ها در 
پيشگيري از حادثه و همچنين در هنگام وقوع حادثه 
نقش بسزايي را ايفا مي كنند، بنابراين طراحي و ساخت 
راه و تجهيز آنها به استانداردهاي روز دنيا لازم است تا 
بتوانيم از وقوع تصادف جلوگيري كرده و بعد از آن اگر 
حادثه اي هم رخ دهد، خسارت ها را به حداقل برسانيم.

افزایش تصادفات؛ كيفيت پایين خودروها، استاندارد نبودن راه ها

چرا هنوز هيچ كس مسووليت این اتفاق شوم را برعهده نگرفته است

مسموميت هاي گسترده دانش آموزان در سراسر كشور ادامه دارد

اينغائلهكيختمميشود

گليماندگار|
 بنا بر اخبار منتشر شده در روز شنبه بيش 
از ۲۰ مدرس��ه در نقاط مختلف كشور بار 
ديگر مورد حمله قرار گرفتند. ماجرا از قم ش��روع شد و 
حالا به تمامي مدارس در تمام ش��هرها رسيده است از 
لاهيجان تا رشت، از اراك تا شيراز و از تهران تا اردبيل. هر 
روز چندين و چند مدرسه مورد حمله قرار مي گيرند، هر 
روز صداي آژير آمبولانس ها در كوچه هاي شهر مي پيچد 
و مقصد جايي نيست جز مدارس ابتدايي و راهنمايي و 
دبيرستان. البته بيش��تر هم دخترانه. هر چند كه طي 
روزهاي اخير چند مدرسه پسرانه و به خصوص مقطع 
ابتدايي مورد حمله قرار گرفته است. هنوز مسوولان در 
حال بي خطر جلوه دادن اين اتفاق هستند در واقع اينقدر 
كه وقت صرف مي كنند تا در مصاحبه با رسانه ها بگويند 
كه اين مسموميت ها خطرناك نيست و عوارض بعدي 
ندارد، اگر تلاش مي كردند تا عامل يا عاملان اين اتفاق 
شوم را پيدا كنند قطعا تا به حال به جايي رسيده بودند. 
سوالي كه ذهن خيلي از افراد جامعه را به خود معطوف 
مي كند اين است كه چطور وقتي اتفاقي در جامعه رخ 
مي دهد كه حالا به زعم بعضي ها با ش��ؤونات جامعه ما 
همخواني ندارد به سرعت با عاملان آن برخورد مي شود 
به طور نمونه ماجرای معلم قائمشهري و هجمه اي كه 
عليه او به راه افتاد بدون در نظر گرفتن تمامي تلاش هاي 
اين معلم خلاق براي درك هر چه بيشتر درس توسط 
دانش آموزان و حتي تا پاي اخراج و تعطيل شدن مدرسه 
غيرانتفاعي كه اين معل��م در آن فعاليت مي كرد پيش 
رفت. اما حالا نزديك به ۴ ماه است كه دانش آموزان در 
شهرها و مدارس مختلف مورد حمله قرار مي گيرند، دچار 
مسموميت مي شوند و همچنان مسوولان مي گويند كه 

هيچ سرنخي در اين باره نداريم. 

   مسموميت 12۰۰ دانش آموز
 تنها در دو شهر

با اينكه مس��وولان تلاش مي كنند از ارايه آمار دقيق در 
مورد تعداد دانش آموزان مسموم شده خودداري كنند 
اما چند روز پيش سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان 

مجلس در س��خناني با يكي از خبرگزاري هاي رسمي 
كشور از مسموم شدن ۱۲۰۰ دانش آموز تنها در دو شهر 
قم و بروجرد خب��ر داد. آماري كه مي تواند تكان دهنده 
باشد. هنوز دامنه مس��موميت ها آنقدر گسترش پيدا 
نكرده بود كه وزير آموزش و پرورش و ديگر مس��وولان 
سعي داشتند اين موضوع را به مس��ائل روحي و رواني 
دانش آموزان ربط بدهند و بگويند اين مس��موميت ها 
بيش��تر جنبه تلقيني و البته بزرگ نمايي دارد. اما حالا 
بايد ديد با توج��ه به اينكه چنين اتفاقي تقريبا در تمام 
كشور همه گير شده است مسوولان اين بار مساله را به 
چه چيزي ربط مي دهند، آيا تمامي دانش آموزان در كل 

كشور از مشكلات روحي و رواني و فوبيا رنج مي برند. 

   با مسموميت  دانش آموزان 
آرامش جامعه را هدف گرفته اند

اما از س��وي ديگر برخ��ي مس��وولان از رييس دولت 
گرفته تا نمايندگان مجلس هم بر اين باورند كه عده اي 
مي خواهند ب��ا هدف ق��رار دادن دانش آم��وزان قطار 
پيشرفت جامعه را از مس��ير اصلي خود منحرف كنند 
و به همين دلي��ل نبايد بر روي اين مس��اله خيلي هم 

پافشاري كرد. 
به طور مثال عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
در خصوص مس��موميت دانش آموزان در مصاحبه اي 
عنوان كرده، اين كار ش��يطنت اس��ت و بيشتر آرامش 
روان��ي جامع��ه را هدف گرفته اس��ت و قص��د دارند با 
اقداماتي ايذايي، وضعيت روان��ي خانواده ها و جامعه را 
به هم بريزند و مدارس و دانشگاه ها را كه نتوانستند در 
اغتشاشات تعطيل كنند، اين بار به نوع ديگري و با دخالت 
خانواده ها به تعطيلي بكشانند. مهرداد ويس كرمي بيان 
كرد: كميسيون آموزش با كميسيون بهداشت مجلس 
و وزراي آموزش و پرورش و بهداش��ت و نماينده وزارت 
اطلاعات جلسه اي داش��تيم كه جلسه خوبي هم بود و 
نمايندگان دغدغه هاي خود را بيان كردند و بزرگواران 
در وزارت اطلاعات نيز گزارش��ي در حيطه كار خود را 
ارايه كردند. او افزود: آزمايش��اتي روي تركيباتي كه در 
محيط پيدا كرده اند، انجام شده كه هنوز نتايجش نهايي 

نشده است، اما مس��لم است كه مسموميت هاي ايجاد 
شده خفيف است و خداراش��كر به مرگ منجر نشده و 
بيشتر از نوع استنشاقي است. اين نماينده مجلس يادآور 
شد: آموزش و پرورش نيز قرار شد در برخورد كاركنان 
مدارس و مديران دستورالعملي را به تمامي آنها بدهد تا 
در مواجهه با موارد مشابه هم آرامش شان را حفظ كنند 
و هم منطقي با آن برخورد كنند. خيلي از دانش آموزان 
وقتي هواي آزاد به آنها مي خورد حالشان خوب مي شود 
و عوارض جسمي مس��موميت ها ماندگار و تاثيرگذار 
نيست و بيشتر حالت سرگيجه و ضعف است. اضطراب 
نيز به طور طبيعي موجب تشديد چنين علائمي مي شود 
چراكه اين موارد از علائم استرس هم هست و وقتي ترس 
وجود دارد تش��ديد مي ش��ود. با آرامش رواني و كمك 

مشاوره اي اين حالات برطرف مي شود. 

   با فرافكني نمي توانيم
 به اصل موضوع پي ببريم

گلنوش مرادزاده، كارشناس روانشناسي، درباره اظهارات 
مس��وولان و اعتقاد آنها به اين مساله كه مسموميت ها 
بيش��تر براي بر هم زدن آرامش روان��ي دانش آموزان و 
خانواده هاي آنه��ا اتفاق مي افتد، به تع��ادل مي گويد: 
دليل اين مساله هر چه كه باشد با فرافكني نمي توانيم 
اصل موضوع را ناديده بگيريم. مس��اله جان و سلامت 
دانش آموزان در ميان است و مسوولان بايد هر چه زودتر 

در اين زمينه كاري انجام دهند. 
او مي افزايد: قطع��ا چنين اتفاقاتي تاثير رواني هم بر 
دانش آموزان و خانواده هاي آنها خواهد گذاشت، به 
همين خاطر است كه مي گوييم بايد هر چه سريعتر 
اين غائله ختم ش��ود و مس��وولان عام��ل يا عاملان 
اي��ن اتفاق را پي��دا كنند. چرا كه علاوه بر س��لامت 
دانش آموزان سلامت روحي و رواني آنها نيز به شدت 
در اين مدت آسيب ديده است. برخي از بچه ها حتي 
با گذشت روزها از اين اتفاق هنوز با مشكلات تنفسي 
دس��ت و پنجه نرم مي كنند، اين مس��اله بايد مورد 
بررسي قرار بگيرد. چطور مي ش��ود هنوز تركيبات 
اين گازها مش��خص نشده باش��د، اگر تركيبات آنها 

مشخص نيست چطور مسوولان اينقدر با اطمينان 
مي گويند كه عوارض بعدي ندارد. بايد بفهميم اين 
عوارض بعد رواني دارد يا جسماني و همه اينها زماني 
مشخص مي شود كه ما بدانيم تركيبات اين گازهاي 

مسموم كننده چه بوده است. 

   مدرسه هراسي براي كودكان
اين روانشناس به مس��اله ديگري در اين مورد اشاره 
 ك��رده و مي گويد: چني��ن اتفاقاتي باعث مي ش��ود 
مدرسه هراس��ي در بچه ها ايجاد ش��ود به خصوص 
كودكان ك��ه در مقطع ابتداي��ي تحصيل مي كنند، 
متاسفانه ما شاهد حمله به اين مقطع هم بوده ايم و اين 
مساله نه تنها از لحاظ جسمي بسيار براي اين بچه ها 
خطرناك است كه از لحاظ روحي ممكن است باعث 
فروپاشي ذهني در آنها بش��ود. ترس هاي مرضي به 
وجود بياورد و كاري كند كه كودكان از رفتن به مدرسه 
و حاضر شدن سر كلاس درس وحشت داشته باشند. 

   رسيدگي رواني به دانش آموزان 
مراد زاده همچنين تاكيد مي كند كه دانش آموزاني كه 
مورد مسموميت قرار گرفته اند علاوه بر اينكه بايد از لحاظ 

جسمي مورد درمان قرار بگيرند نياز به رسيدگي روحي 
و روان��ي هم دارند، فكر نكنيم كه اين اتفاق براي بچه ها 
بيشتر به يك بازي ش��بيه است، اين مساله مي تواند بر 
روي برخي از افراد اثرات رواني بسيار عميقي وارد كند. به 
همين خاطر والدين بايد در مورد اين مساله هم حساس 
بوده و س��لامت رواني كودكان خود را نيز مورد بررسي 
قرار بدهند. چرا كه تاثير رواني چنين اتفاقاتي مي تواند 

در دراز مدت نمود عيني پيدا كند.

   آقاي وزير كجايي؟ دقيقا كجايي؟
اي��ن روزه��ا هر چ��ه بيش��تر به دنب��ال اخب��ار و 
اظهارنظرهايي از وزير آموزش و پرورش در مورد آنچه 
كه در مدارس كشور رخ داده است می گرديم كمتر 
خبري پيدا مي كنيم. هر چه هس��ت فرافكني هاي 
وزارت آموزش و پرورش است، در حال حاضر آنقدر 
كه مساله رتبه بندي معلمان اهميت پيدا كرده مساله 
مس��موميت دانش آموزان براي وزير و معاونان او در 
حوزه آموزش و پرورش از اهميت چنداني برخوردار 
نيست. س��وال ديگر اين اس��ت كه وزير آموزش و 
پرورش تاكنون به چند مدرسه كه مورد حمله قرار 
گرفته سر زده، با چند نفر از اوليا دانش آموزان رو در 

رو صحبت كرده؟ اصلا جايگاه وزير آموزش و پرورش 
در رسيدگي به اين وضعيت بحراني كجاست؟ 

   تجمع خانواده ها، سكوت مسوولان
روز شنبه اما جمعي از اوليای دانش آموزان در شهرهاي 
مختلف در مقابل آم��وزش و پرورش مناطق مختلف 
تجمع كردند تا صداي اعتراض خود را به گوش مسوولان 
برسانند و از نگراني خود براي جان فرزندانشان بگويند 
اما طبق معم��ول آن چيزي كه اتفاق افتاد س��كوت 
مسوولان در برابر اين پدر و مادرهاي نگران بود. كسي 
پاس��خگو نيس��ت، حالا ديگر هر نهادي نهاد ديگر را 
مسوول رسيدگي به اين پرونده مي داند و از پاسخ دادن 
به خانواده ها طفره مي رود. روز شنبه بيش از ۲۰ مدرسه 
به طور همزمان در كل كشور مورد حمله قرار گرفتند 
از دبستان تا دبيرستان. دخترانه و پسرانه. براي مردم 
فرقي نمي كند اين اتفاق كار دش��من خارجي است يا 
افراد تندرو داخلي آنها مي خواهند امنيت فرزندانشان 
در مدارس تامين ش��ود، آنها انتظار دارند مس��وولان 
به جاي سخنراني دس��ت به كاري بزنند كه اين غائله 
وحشت آفريني را ختم كند. اين انتظار زيادي نيست و 

مسوولان موظف به انجام آن هستند. 

گزارش

چشم انداز بورس در سال آتي
 سمت سقف هاي تاريخي خود حركت كنند. البته 
شايان ذكر است در طي سال ۱۴۰۱ نيز شركت هايي 
بودند كه سقف تاريخي خود را شكسته اند اما بيشتر 
منظور ارزش سهام بزرگان بازار است كه هنوز از سقف 
قيمتي خود فاصله معني داري دارند. به اميد روزي 
كه بازار بورس ايران به خاطر پويايي اقتصادي رشد 
كند و نه به خاطر رشد دلار و افزايش انتظارات تورمي!


